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SE EN MIStC DO LJUDSKEGA GLASOVANJA 0 ItAZPOROKI

Včeraj uradno odprtje 
kampanje za referendum

Vedno več demokratičnih katoličanov se opredeljuje proti predlogu o 
ukinitvi zakona Fortuna-Baslini - Posegi Pajette, Mancinija in Piccolija

RIM, 12. — Propagandna kampa
nja ob referendumu o razporoki se 
je formalno začela šele danes. Tako 
namreč določa zakon št. 352, ki v 
členu 52 pravi, da se kampanja zač
ne trideseti dan pred datumom, ki 
je bil določen za referendum, nam
reč 12. maj.

Dejansko pa je kampanja že več 
Časa v polnem teku, vsaj na ravni 
izjav in polemik, medtem ko je raz
pečevanje propagandnega materiala 
šele v začetni fazi.

Odsek za tisk in propagando KPI 
je orisal danes časnikarjem filmski 
material, ki se ga bo stranka po
služevala med kampanjo in ki bo 
predvajan v dva tisoč krajih vse 
Italije. Vodja komunistične kampa
nje za referendum Giancarlo Pa
letta je v odgovor na vprašanja 
Časnikarjev ugotovil, da se laične 
stranke vedno bolj angažirajo v 
kampanji, tudi zaradi tega, da ne 
bi prepustile samo komunistom vso 
težo boja proti nasprotnikom raz- 
poroke. Pajetta je izrazil željo, da 
bi v nadaljnjih fazah kampanje pri
šlo do vedno večje enotnosti med 
laičnimi strankami, seveda brez vsa
kršnih oblik «frontizma». Predstav
nik KPI je poudaril potrebo po 
prepričevanju vseh državljanov — 
«vštevši komunistov». Glede argu
mentov, ki se jih bodo komunisti 
posluževali med kampanjo, je Pa
jetta naštel predvsem dva: prvič 
dejstvo, da hočejo nasprotniki raz- 
poroke odvzeti neko pravico onim, 
ki jo potrebujejo, drugič pa argu
ment zavezništva med KD in mi- 
sovskimi neofašisti.

Socialist Mancini pa je v inter
vjuju reviji «Mondo operaio» pove
zal vprašanje referenduma z zad
njimi Fanfanijevimi predlogi, s ka
terimi naj bi zagotovili «stabilnost» 
italijanskih vlad za eno celo zako
nodajno dobo. Mancini je ugotovil, 
da se za tako stabilnost zavzema 
predvsem desnica, vemo pa, da so 
največje nevarnosti za politično sta
bilnost prišle vedno samo z desni
ce. Mancini se je izrekel proti 
predlogom o spremembi ustave. De
mokratične sile in levica — je de
jal — se bojujejo za zaščito usta
ve; tudi v ta namen bo pomemb
no zmagati na referendumu in pre
prečiti ukinitev razporoke.

S precejšnjo odločnostjo so se 
angažirali v kampanji za referen
dum tudi liberalci: namestnik taj
nika PLI Compasso je obtožil KD, 
da vodi propagandno kampanjo s 
toni. ki so lastni reakcionarni kri
žarski vojni ter ugotovil, da je ve-
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DANES
Včeraj se je tudi formalno za

čela kampanja za referendum o 
razporoki v skladu z zakonom, ki 
predvideva, da se propaganda zač
ne trideset dni pred datumom, ki 
je bil določen za ljudsko glaso
vanje. Dejansko pa so se stranke 
že angažirale v kampanji: proti 
ukinitvi zakona Fortuna - Basiini 
vodijo najbolj odločen boj komu
nisti, socialisti in liberalci, med
tem ko je prisotnost republikan
cev in socialdemokratov še zelo 
medla. Treba pa je tudi zabeležiti, 
da se proti ukinitvi razporoke o- 
predeljujejo vedno bolj številne 
skupine demokratičnih katoličanov.

Ob robu konference OZN o su
rovinah je bilo v Združenih drža
vah srečanie med ameriškim pred
sednikom Nixonom, državnim taj
nikom Kissingerjem in sovjetskim 
zunanjim ministrom Gromikom. 
Govor je bil predvsem o nadalj
njem razvoju sovjetsko - ameriš
kih odnosih in o vprašanju Bliž
njega vzhoda. Pogovori so potr- 
d li krizo, v katero so zašli od
nosi med obema velesilama, pred
vsem zaradi zastoja v pogajanju 
o omejitvi jedrskega oboroževa
nja. Potrdili so Nixonovo potova
nje v Sovjetsko zvezo, ki bo ko
nec junija, obenem pa so sporo
čili, da ne bodo letos podpisali 
sporazuma o omejitvi jedrske o- 
borožitve. V delu, posvečenem 
Bližnjemu vzhodu je bilo rečeno, 
zelo splošno, da si obe državi pri
zadevata za čimprejšnjo rešitev 
krize.

V Jugoslaviji se nadaljujejo pro
testi zaradi note italijanske vlade 
Z dne 11. marca t.l. Na zborova
nju na Reki, ki se ga je udele
žilo okrog 70 tisoč ljudi, je govo
ril član konference ZKJ Josio Vr
hovec in med drugim dejal, da 
Jugoslavija noče dramatizirali se
danjega položaja, da pa odločno 
poudarja svojo ozemeljsko suve
renost. Podpredsednik izvršnega 
sveta SFRJ dr. Anton Vratuša pa 
je na nekem zborovanju v Srbiji 
ponovil, da je pogoj za rešitev 
sedanjega spora med Italijo in Ju- 
po«tavijo, da italijanska vlada u- 
m^kne svojo noto in prizna dejan
sko stanje.

dno več demokratičnih katoličanov, 
ki se skupaj z faiki bojujejo za o- 
hranitev omikanega in pravičnega 
zakona, kakršen je zakon Fortuna- 
Bashni. Boj — je še dejal Compas
so — se bije med klerikalno aro
ganco in demokratično tolerant
nostjo.

Kot je omenil liberalni predstav
nik, se vedno več katoličanov opre
deljuje proti ukinitvi razporoke. Zad
nji na vrsti je katoliški mesečnik iz 
Firenc «Testimonianze», ki v svoji 
zadnji številki ostro polemizira z 
dokumentom italijanskih škofov. Revi
ja obtožuje škofe, da so se uvrstili 
s klerikalnim in reakcionarnim kri
lom katoliškega sveta in da je nji
hov dokument «globoko dvoumen» ta
ko s pastoralnega kot s političnega 
vidika». Revija trdi, da je reformo 
družinskega prava mogoče konkretno 
doseči samo s sporazumom med naj
bolj naprednim delom KD in družbe
nimi in političnimi silami levice. Nas.

protno pa gredo zavezništva, ki so 
se ustvarila okrog predloga o uki
nitvi razporoke, v povsem nasprot
no smer.

V nasprotnem taboru beležimo da
nes poseg predsednika poslanske sku
pine KD Piccolija, ki je poudaril, 
da se njegova stranka ne namera
va posluževati religioznih argumen
tov med propagandno kampanjo, am
pak da je zavzela laično stališče v 
znamenju popolnega spoštovanja in 
neomejene svobode vesti vsakogar. 
Piccoli je dejal, da je treba voditi 
umirjen dialog predvsem zaradi tega, 
da bi preprečili vsakršne negativne 
posledice za vladno večino, ki se v 
tem trenutku ukvarj as hudimi gos
podarskimi problemi. Poccoli je tu
di zavrnil obtožbo zavezništva z neo
fašisti in dejal, da KD vodi povsem 
avtonomno kampanjo. Končno je de- 
jjal. da bo njegova stranka spošto
vala izid referenduma, naj bo ka
kršenkoli.

Mitterrand o svojem političnem programu
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POMEMBNI POLITIČNI POGOVORI OB ROBU KONFERENCE OZN 0 SUROVINAH

Kriza v sovjetsho-ameriških odnosih 
v ospredju pogovorov Nixon-Gromiho
Sporazuma o omejitvi jedrske oborožitve letos ne bodo 
podpisali - Gromiko poudaril interes SZ, da se pogajanja 
med Izraelom in Sirijo nadaljujejo na konferenci v Ženevi

NEW YORK, 12. — Nixon, Kis- 
singer in sovjetski zunanji minister 
Gromiko so v teku svojega da
našnjega pogovora obravnavali so
vjetsko - ameriške odnose ter sku
šali učinkovito obnoviti pogajanja 
o Bližnjem vzhodlu. V zvezi s so
vjetsko - ameriškimi odnosi ugo
tavljajo politični opazovalci v ZDA, 
da so slednji zašli v krizo, še zla
sti kar zadeva pogajanja o skrče
nju jedrskega orožja. Gre za vpra
šanje, na katerem se je spotaknil 
zunanji minister Kissinger med svo
jim zadnjim obiskom v Moskvi. Obe 
strani sta danes ponovih svoji sta
lišči. Ugotovili so, da bo nemogoče 
podpisatj jedrski sporazum med o- 
bema velesilama, kot je bilo pred
videno pred časom. Po vsej verjet
nosti ne bodo letos dosegli delnega 
sporazuma.

Po triurnem pogovoru med Kis
singerjem, Nixonom in Gromikom 
je ameriški zunanji minister izja
vil, da bo Nixon na vsak način 
obiskal Moskvo letos poleti, tudi 
če ne bo dosežen nikakršen spora
zum. Datum srečanja na vrhu med 
Nixonom in generalnim tajnikom 
KP SZ Brežnjevom še niso dolo
čili. Zelo verjetno bo preiskovalna 
komisija poslanske zbornice, ki bi 
morala odločati o Nixonovi odsta
vitvi, zaključila svoje delo na pred
večer potovanja ameriškega pred
sednika v SZ, ki bo predvidoma 
konec junija. Vse kaže pa. da a- 
meriška vlada ni zaskrbljena za
radi sedanjega zastoja v pogaja
njih. Poglavitno je, pravijo v Wa- 
shingtonu, da se dialog med ZDA 
in Moskvo nadaljuje ter da se na
daljuje proces popuščanja napetosti 
med obema velesilami.

Kar zadeva vprašanje Bližnjega 
vzhoda je imel ameriški državni 
tajnik kissinger daljši pogovor z 
egiptovskim zunanjim ministrom 
Fahmijem, ki je v New Yorku, da 
bi se udeležil izrednega zasedanja 
OZN o surovinah. O njunem pogo
voru ni točnih podatkov, kaže pa, 
da sta obravnavala vpliv, ki bi ga 
lahko imela kriza v izraelski vladi 
na pogajanja o ločitvi sil med 
Izraelom in Sirijo. Po mnenju ne
katerih predstavnikov zunanjepoli
tične komisije ameriškega senata 
je kriza v izraelski vladi mnogo 
bolj zaskrbljujoča kot nenehne kr
šitve premirja na golanskem vi
šavju. Prevladuje mnenje, da v 
bližnji bodočnosti ne bo pozitivnih 
razpletov v zvezi z ločitvijo sil, tu
di zato ker obstaja možnost, da 
prevladajo v Izraelu konservativna 
stališča, kar bi privedlo do boli 
neooDustljivega zadržanja izraelske 
vlade.

Vprašanje Bližnjega vzhoda so na 
to obravnavali tudi v Beli hiši med 
sestankom Nixon-Gromiko-Kissinser. 
Gromiko je poudaril interes Sovjet
ske zveze, da bi se pogajanja s 
Sirijo nadaljevala v okviru ženevske 
konference, ki je pod nokrovitclj- 
stvom tako ZDA kot SZ in kier ima 
Moskva možnost, da neposredno 
vpliva na potek pogajanj.

Možnost neposrednih pogajanj 
med Sirijo in Izraelom z ameriškim 
posredovanjem je bila danes pred

met pogovorov med Kissingerjem 
in šefom sirske delegacije gene
ralom Šehabijem, ki mu je ame
riški zunanji minister izročil izrael
ske predloge o ločitvi sil, ki jih 
je prejel od izraelskega ministra 
Dajana. Sestanek s predstavnikom 
Damaska je bil zgolj posvetovalnega 
značaja, saj Šehabi baje nima po
oblastila, da bi sklenil kakršen 
kob sporazum.

Pogovori o bližnjevzhodni krizi 
niso imeli torej nobenega pozitivne
ga izida, če izvzamemo zagotovilo 
šefa egiptovske diplomacije, ki je 
obljubil Kissingerju, da si bo nje
gova država še naprej prizadevala, 
da bi dosegla prenehanje spopadov 
med Sirijo in Izraelom.

Po pogovoru s sovjetskim zuna
njim ministrom Gromikom je pred
sednik Nixon odpotoval v Key Bis- 
cayne, kjer bo preživel velikonočne 
praznike, še prej pa so sporočili, da 
bo konec prihodnjega meseca odpo
toval v Helsinke, kjer se bo udele
žil konference o varnosti in sode
lovanju v Evropi.

Pogreb v Kirjat Smona
TEL AVIV, 12. — V izraelski vasi j nato zabarikadirali v zadnjem nad- 

Kirjat Šmona je bil danes pogreb j strbpju, kjer so jih izraelski oddel- 
18 žrtev včerajšnjega pokola, do ki popolnoma obkolili. Prišlo je 
katerega je prišlo, ko je skupina | do ostrega streljanja, med katerim 
treh arabskih teroristov vdrla v je po vsej verjetnosti izraelska kro-
stanovanjsko poslopje v omenjeni 
vasi.

Pogreba se je udeležilo nad 10 
tisoč oseb, ki so sledile sprevodu 
v popolnem molku. Izraelsko vlado 
je zastopal minister za notranje za
deve Hilel, proti kateremu je mno
žica uprizorila demonstracijo in ga 
obtožila zaradi nedovoljnih var
nostnih ukrepov na meji z Liba
nonom, od koder so teroristi prišli. 
Morala je poseči policija, pod var
stvom katere je notranji minister 
na vrat na nos zapustil vas.

Vršilec dolžnosti načelnika izra
elskega glavnega štaba general Ho- 
fi je na tiskovni konferenci orisal 
potek včerajšnjih tragičnih dogod
kov. Skupina teroristov je vdrla v 
štirinadstropno stanovanjsko hišo, 
vdrla v številna stanovanja, v no
tranjost katerih je odvrgla več roč
nih bomb in izstrelila vrsto rafalov 
iz brzostrelk. Pri tem je umrlo 16 
izraelskih civilistov. Teroristi so se

gla zadela nahrbtnik poln eksplo
ziva, ki so ga teroristi imeli s se
boj. V eksploziji so vsi trije umrli. 
General Hofi je zanikal vesti, po 
katerih naj bi teroristi vrgli nekaj 
otrok skozi okno. Zanikal je tudi 
dejstvo, da so gverilci imeli talce.

Libanonske oblasti so medtem za
nikale, da bi teroristična skupina 
prihajala z njihovega ozemlja. Pri 
tem se sklicujejo na izjavo «Ljud
ske fronte za osvoboditev Palesti
ne - generalno poveljstvo», ki pra
vi, da je skupina delovala v notra
njosti izraelskega ozemlja.

BUKAREŠTA, 12. — Romunski 
predsednik Ceausescu je danes spre
jel senatorja Umberta Terracinija, 
ki se mudi na obisku v Romuniji. 
Uradno poročilo pravi, da je razgo
vor potekal v vzdušju toplega in 
prisrčnega prijateljstva.

PARIZ, 12. — Najbolj značilen do
godek v okviru kampanje za izvolitev 
novega francoskega predsednika je 
bila tiskovna konferenca enotnega 
kandidata levičarskih strank Mitter- 
randa, ki je orisal svoj program, ki 
sestoji v glavnem iz petih točk. Mit
terrand zahteva večjo osebno svobo
do, bolj pravično družbo, močnejši 
denar, več bratstva med ljudstvom 
ter večjo prisotnost Francije v svetu.

Na področju zunanje politike je 
Mitterrand ornali 1, da je Francija 
moralno odsotna s konference za ev
ropsko varnost in sodelovanje ter da 
ni dovolj prisotna v Bruslju, se pra
vi v okviru Evropske gospodarske 
skupnosti. Konference o uravnove
šenem skrčenju oboroženih sil v Ev
ropi se sploh ne udeležuje.

V zvezi z notranjimi vprašanji je 
Mitterrand ponovil skupne smernice 
levice ter dejal, da je napredek tes
no povezan z ohranitvijo čim višje
ga gospodarskega prirastka. Nato je 
napovedal da bo prihodnji teden pred
lagal svoj načrt za rešitev vprašanja 
inflacije in nezaposlenosti. Opozoril 
je, da se bo morala tudi prihodnja 
vlada spopasti z vprašanjem nadzor
stva nad cenami.

Skupni predstavnik levice je nato 
nekoliko polemiziral z Giscard D'Es- 
taingom in Chabanom - Delmasom. 
Ministru za finance, ki se z njegovim 
gospodarskim načrtom ne strinja je 
očital, da je v petnajstih letih prive
del Francijo v nevzdržen položaj.

Medtem je predložil svojo kandida
turo tudi predstavnik kvalunkvistov 
Royer, ki mu je skrajno desničarski 
pariški dnevnik «Le parisien libere» 
posvetil dokajšnjo pozornost in ga 
označil kot kandidata malih trgovcev, 
obrtnikov, sovražnikov splava in spol
nosti. Njegova kandidatura bi utegni
la odvzeti dokajšnje število glasov 
degolističnemu kandidatu Chabanu- 
Delmasu.

(Na sliki: Mitterrand med svojo 
tiskovno konferenco).
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ČLAN KONFERENCE ZK JOSIP VRHOVEC NA ZBOROVANJU NA REKI

Jugoslavija ne želi dramatizirati zadeve 
poudarja le svojo ozemeljske suverenost
Dr. Anton Vratuša poudaril, da se odnosi lahko normalizirajo le pod po
gojem, da italijanska vlada umakne svojo noto in prizna dejansko stanje

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 12. — Čeprav je pre

teklo več kot mesec dni od italijan
ske note, s katero se Bujščina in 
Koprščina proglašata za italijansko 
ozemlje, protesti po vsej Jugoslaviji 
ne pojenjujejo. Tako je danes na 
Reki okrog 70 tisoč prebivalcev iz
razilo svoje ogorčenje zaradi itali
janskih zahtev in poudarilo odloč
nost, da brani vsako ped Jugosla
vije. Na protestnem zboru je govo
ril tudi član konference ZKJ Josip 
Vrhovec. Vrhovec je dejal med dru
gim, da je ta veličastni zbor pri
meren odgovor vsem, ki mislijo, 
da «lahko ogrožajo neodvisnost in 
teritorialno celovitost Jugoslavije. 
Mračnim silam svetovnega imperia
lizma — je po besedah Vrhovca — 
na poti jugoslovanski samoupravni 
socialistični sistem in njena neuvr
ščena politika, ki se bori za aktiv
no miroljubno koeksistenco, za svo
bodo vsakega naroda, za njihove 
pravice, za samostojen razvoj, za 
nove enakopravne odnose med dr
žavami zato, da Evropa preneha 
biti blokovsko razdeljena celina. Ti
sti, ki skušajo danes s pritiskom 
ustrahovati Jugoslavijo, so se, po 
besedah Vrhovca, učili zgodovine v 
napačnih knjigah. Oni mislijo, da 
lahko ponovno kot D’Annunzio pred 
50 leti vkorakajo v Jugoslavijo» in 
dodal, da jugoslovanske meje ne

more nihče več spremeniti.
Jugoslavija, je poudaril Vrhovec, 

zahteva od italijanske vlade, da 
preneha z makiavelistično politi
ko, da pošteno in iskreno pove. da 
so prekinili s preteklostjo, da gle
dajo v bodočnost, ko meje ne bodo 
več predmet spo"ov, temveč zbliža- 
nja med narodi. Dodal je, da «Ju
goslavija ne želi dramatizirati za
deve, temveč samo odločno pove
dati, da so področja, o katerih je 
govor, njena in da jih nihče ne 
sme ogrožati. Potem, ko je pouda
ril, da je krizo v odnosih sprožila 
Italija, je Vrhovec dejal, da Ita
lija vara evropsko javnost s tr
ditvijo, da Jugoslavija kvari odno
se. Izjava italijanskega premiera 
v parlamentu, najnovejša reakcija 
italijanskega zunanjega ministra in 
iredentistični akti italijanskega o- 
brambnega ministra Andreottija ka
žejo, da še niso pripravljeni odsto
piti od svojih stališč, ki jih Jugo
slavija odločno odbija. Ne gre za 
majhen nesporazum, je dejal Vrho
vec. temveč za nevarno politiko, ki 
kvari in ogroža dobrososedske od
nose, ki ogroža italijanske demo
kratične sile in krepi reakcijo in 
fašizem v Italiji. Po besedah Vr
hovca je skrajni čas, da v Ita 
liji najde vlada, ki bo dovolj rea-

ko imenovano igro okrog demarka
cijske črte in ki bi končno doume
la, da gre za dokončno trajno me
jo med Jugoslavijo in Italijo.

Samo na tej osnovi je možno so
delovanje in prijateljstvo med na
rodi obeh držav. To so osnove, na 
katerih se nadalje krepijo demo
kratične sile italijanske družbe in 
slabijo reakcionarne, revanšistične 
in protifašistične sile, ki želijo do
biti dominantno besedo v italijan
ski politiki. Toda one, je zagoto
vil Vrhovec, ne morejo spraviti v 
dvom našo suverenost nad tako i- 
menovano bivšo cono B, edino kar 
lahko storijo s tako svojo politiko 
je, da ponovno odprejo vprašanje 
italijanske suverenosti nad tako i- 
menovano bivšo cono A.

Na izjave Združenih držav Ame 
rike, da ne podpirajo niti zahteve 
Jugoslavije na italijansko, niti Itali
je na jugoslovansko ozemlje, je Vr
hovec ugotovil, da je to brezsmisel
na diplomatska igra, kajti Jugosla
vija nima nobenih teritorialnih 
zahtev.

O italijanski noti je danes govoril 
tudi podpredsednik zveznega izvrš
nega sveta SFRJ dr. Anton Vratu
ša v predavanju občinskemu poli
tičnemu aktivu v Kruševcu o ak
tualnih mednarodnih vprašanjih. Dr. 

listična in modra, da preneha s ta- Vratuša je dejal, da se odnosi z

Italijo lahko normalizirajo le pod 
pogojem, da italijanska vlada u- 
makne svojo noto in prizna dejan
sko stanje.

Dr. Vratuša se je ozrl tudi na od
nose z ZDA, ki so se, po njegovih 
besedah, zadnje čase ohladili, ker 
se nesebičnemu in doslednemu sta
lišču Jugoslavije v korist osvobodil
nih gibanj, daje oznaka protiame- 
riškega stališča. To ni točno, je pou
daril dr. Vratuša. Jugoslovanska po
litika ni protiameriška in niti proti 
kateremukoli drugemu narodu. To je 
miroljubna politika, zato je narav
no, da se spopada s politiko, ki ima 
druge elemente, predvsem s konkret
nimi akcijami, ki so v nasprotju z 
neodvisnostjo narodov.

Predsedstvo stalne konference mest 
Jugoslavije je danes s svoje seje v 
Cavtatu poslalo resolucijo vsedržavni 
avtonomni zvezi krajevnih uprav Ita
lije, v kateri poziva to organizacijo, 
da se zavzame pri italijanski vladi, 
da prizna dejansko stanie. Zastopniki 
jugoslovanskih mest pričakujejo, da 
se bodo članice te zveze znale u- 
preti vsem, ki spravljajo v dvom do. 
sedanje plodno in obojestransko ko
ristno sodelovanje mest in narodov 
obeh držav. Podobno resolucijo je 
predsedstvo jugoslovanskih mest po
slalo tudi vsedržavni zvezi itolijan 
skih občin.

B. B

Pravica uporabe 
slovenščine na sodišču
pravo novega zakonika

Senat je v zadnjih dneh prejšnje
ga meseca dokončno odobril za
kon, ki pooblašča vlado, da v ro
ku dveh let pripravi novo besedilo 
zakonika o kazenskem postopku. 
Pooblastilni zakon določa vrsto 
načel, ki se jih bo morala vlada 
držati pri pripravi novega zako
nika. Gre za načela, katerih na
men je posodobiti kazenski pro
ces, ga uskladiti z demokratično 
republiško ustavo (sedaj zakonik 
izhaja namreč še iz fašistične do
be) ter poenostaviti in skrajšati 
proces, istočasno pa zagotoviti naj
večja jamstva obrambi obtoženca. 
Med načeli, ki jih je parlament 
odobril, pa nas Slovence še po
sebej zanima točka 74 pooblastil
nega zakona, ki določa «obvezno 
spraševanje in zasliševanje pri
padnikov jezikovne manjšine v 
njihovem materinem jeziku in ob
vezno redakcijo zapisnikov v tem 
jeziku». Omenjena točka dodaja, 
da ostanejo v veljavi vse druge 
posebne pravice po uporabi neke
ga jezika, ki izhajajo iz posebnih 
državnih zakonov ali iz ratifici
ranih mednarodnih konvencij ali 
sporazumov. Pri tem je mišljena 
posebna pravica do uporabe nem
ščine na sodiščih, ki je bila pri
znana južnotirolski manjšini že 
pred štirinajstimi leti.

Pobudo, da je bilo v zakonski 
osnutek vneseno načelo o uporabi 
jezika pripadnikov manjšin na so
dišču, je dal slovenski poslanec 
KPI Albin škerk, ki smo ga obi
skali, da bi nam kaj več pove
dal o novem zakonu, ki nas ne
posredno zanima. Najprej smo ga 
vprašali, kako je prišlo do do
končne odobritve tega načela.

— ODG.: To je zadeva, ki se 
vleče že pet let. Začelo se je v 
prvih mesecih leta 1%9, ko je po
slanska zbornica začela razprav
ljati o reformi zakonika o kazen
skem postopku in o pooblastilu 
vladi. Osnutek, ki ga je pripra
vila vlada, ni v ničemer omenjal 
vprašanja umrabe javka narod
nostnih manjšin na sodišču, kar je 
pomenilo, da bi tudi v novem za
koniku ostala v veljavi določba 
člena 137 sedanjega zakonika o 
kazenskem postopku, ki prepone- 
duje, da bi na sodiščih italijanske 
republike uporabljali jezik, ki ni 
italijanski, ter določa celo hude 
kazni za tistega, ki bi se kljub 
poznavanju italijanščine ne poslužil 
tega jezika. Zato sem na osnovi 
dokumentacije, ki sta mi jo dala 
na razpolago odv. Angel Kukanja 
in tedanji tajnik SKGZ, pripravil 
spreminjevalni predlog, ki je pred
videval «odpravo prepovedi upora
be neitalijanskega jezika in pri
znanje pravice po uporabi mate
rinskega jezika jezikovnih manj
šin v vseh fazah procesa». Ta po
pravek sem formalno preilložil v 
poslanski zbornici, nato pa sem se 
lotil iskanja zaveznikov. Moja 

stranka me je podprla, to pa seve
da še ni bilo dovolj. Treba si je 
bilo zagotoviti tudi podporo drugih 
strank in seveda predvsem stran
ke relativne večine, brez katere 
je izredno težko, da bi kak pred
log prodrl v parlamentu. Obrnil 
sem se kar na takratnega predsed
nika poslanske skupine KD An
dreottija, kateremu sem izročil 
besedilo spreminjevalnega pred
loga, v obrazložitev pa tudi tekst 
govora, ki sem ga nameraval ime
ti v poslanski zbornici.

— VPR. : Kako je Andreotti re
agiral na ta predlog?

— ODG.: Obljubil je, da ga bo 
proučil in mi dal v kratkem od
govor. Čez kako uro sem se 
vrnil k njemu. Sprejel me je vljud
no, vendar mi je takoj dejal: 
«Zahtevaš preveč.* Povedal je, da 
bi njegova stranka glasovala proti 
mojemu predlogu. Vprašal sem 
ga: «Kaj pa, če bi zahteval ne
kaj manj?» Dejal je, da je pri
pravljen proučiti morebitni nov 
predlog. Tedaj sem se obrnil k 
južnotirolskemu poslancu Rižu in 
sva skupaj pripravila nov spre
minjevalni predlog, ki je predvide
val obvezno zasliševanje pripadni
kov manjšin v njihovem mate
rinem jeziku in obvezno pisanje 
zapisnikov v tem jeziku. Predlog 
je kot prvi podpisal posl. Riz, saj 
sem jaz podpisal prvi predlog, ki
ga nisem nameraval umakniti. Z 
novim predlogom sem spet odšel 

k Andreottiju, ki mi je tokrat o- 
bljubil podporo svoje stranke, šel 
sem tudi k drugim poslancem, 
predstavnikom vseh strank ustav
nega loka. ki niso samo obljubili 
podpore, ampak so spreminjevalni 
predlog celo podpisali.

Tako je prišlo do glasovanja. 
Najprej je bilo glasovanje o mo
jem prvem predlogu, ki ga kljub 
nekaterim pozivom nisem hotel 
umakniti, saj sem nekoliko naiv
no (takrat sem kot poslanec bil 
še zelo «mlad») gojil še vedno 
trohico upanja, da bo odobren. 
Toda žal vse vladne stranke so 
glasovale proti, tako da je bil

ob do- 
za pri- 

poslopku)

predlog zavrnjen. Za drugi pred
log, ki sva ga sestavila skupaj z 
Rižem, pa so glasovale vse stran
ke, razen fašistov.

— VPR.: Do dokončne odobritve 
pa je moralo preteči še veliko 
časa.

— ODG.: Da. Zakonski osnutek 
je romal v senat, takrat pa je 
prišlo do razpusta parlamenta in 
stvar se je zavlekla. K sreči je 
bil odobren nov pravilnik parla
menta, ki je odpravil staro prakso, 
po kateri je konec zakonodajne 
dobe pomenil tudi zapadlost vseh 
zakonskih osnutkov, ki niso bili 
dokončno odobreni. Tako je senat 
lahko začel razpravo na osnovi 
sklepa poslanske zbornice. Osnu
tek je romal po komisijah, kjer 
je naletel na oster odpor misov- 
cev, moral se je nato vrniti v 
poslansko zbornico, ker so bili 
v zakon vnešeni nekateri poprav
ki, končno pa je 28. aprila prišlo 
do dokončne odobritve celotnega 
pooblastilnega zakona, vštevši z 
mojim predlogom.

— VPR.: Kdaj pa bo stopil v 
veljavo novi zakonik o kazenskem

Jutri Izide Primorski dnevnik
na 12 straneh z bogato in pestro
tsebino:

— Pred odkritjem spomenika pad
lim v NOB na Vrhu.

— Kritična ocena zadnjega na
stopa revije «Primorska poje» 
v Kobaridu.

— Pričevanje preživelega taka 
inž. Steva Rodiča ob zidu 
openskega strelišča.

— Pričevanje o mučenju Zore 
Grmek v SS-ovskcm bunkerju 
na Trgu Oberdan.

— 30-fetnica bombnega napada na 
Opčine.

— Delovanje Gospodarskega dru
štva na Kontovelu v preteklem 
letu.

— članki o novi ustavi SFRJ, 
pravni in davčni svetovalec in 
drugi aktualni sestavki o med
narodnih in domačih dogodkih.

postopku in s tem tudi pravica 
Slovencev ,da se na sodišču po
služujemo materinega jezika?

— ODG.: Zakon predvideva, da 
mora vlada pripraviti novo bese
dilo zakonika v roku dveh let. 
Imenovali bodo tudi posebno ko
misijo, v kateri bodo predstavniki 
vseh strank, sodniki, profesorji 
prava in odvetniki. Delo prav go
tovo ne bo kratkotrajno.

— VPR.: Zakon, ki ga je par
lament odobril, postavlja samo ne
ko načelo. Ali ne obstaja po vašem 
nevarnost, da bi v pripravah kon
kretnega besedila zakonika ne pri
šlo do poskusov, da bi to načelo 
praktično izpraznih oziroma ga 
omejih?

—ODG.: Ta nevarnost nedvomno 
obstaja. Zato bo potrebno pozorno 
slediti delu te komisije, v kateri 
bodo, kot sem dejal, tudi pred
stavniki vseh strank. Kar se mene 
tiče, bom stopil v stik s člani te 
komisije, čim bodo imenovani. 
Predstaimike tistih strank, ki ima
jo več posluha za potrebe manj
šin, pa bom izrecno opozoril na to 
nevarnost in jih pozval k bud
nosti, da bi ne bila tako dolga 
bitka zaman. Seveda pa je potreb
no, da je budna tuli vsa demokra
tična javnost in slovenska še po
sebej.

—VPR.: Boj torej še ni končan?

— ODG.: Vse prej kot končan. 
Toda kljub temu so perspektive 
dobre. Dejstvo, da je parlament 
osvojil načelo o pravici pripadni
kov manjšine, da se na sodišču 
poslužujejo materinega jezika, je 
nedvomno velika zmaga, pa če
prav, vsaj za sedaj, bolj načel
nega značajo. Dejstvo, da bo tudi 
zakonik končno predvideval pravi
ce manjšin, je zelo velikega po
mena, saj se bo to prvič zgodilo 
v italijanski zgodovini. Zal pa bo 
do priprave novega zakonika o ka
zenskem postopku še vedno ostal 
v veljavi zloglasni člen 137, na 
osnovi katerega se je na primer 
lahko zgodilo, da je bil prof. 
Samo Pahor pred kratkim obsojen, 
kljub jasnim določilom londonske
ga memoranduma.

Se na nekaj bi rad opozoril. Ce 
bo v doglednem roku odpravljen 
člen 137 zakonika o kazenskem po
stopku. bo pa ostal v veljavi so
rodni člen 122 zakonika o civil
nem postopku, ki prav tako prepo
veduje uporabo jezika manjšine na 
sodišču. Tudi tu bo potrebna bitka, 
saj i>i bil absurd, da bi Slovenci 
lahk o govorili v materinem jezi
ku na kazenskem procesu, ne pa 
na civilnem.

Razgovor zapisal 
TOM MARC

(Razgovor s poslancem Albinom Škerkom 
končni odobritvi pooblastilnega zakona vladi

o kazenskem
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SESTANEK ODBORA ZA PREMIRJE NA TRŽAŠKI OBČINI

Provokatorski prihod Almiranteja 
za odprtje kampanje proti razporoki
Njcgoy prihod v Trst povezujejo s sedanjo napetostjo v odnosih med Italijo in Jugoslavijo 
Program nastopov «Slovenskega koordinacijskega odbora proti ukinitvi zakona o razporoki»

V četrtek se je na tržaškem žu
panstvu pod predsedstvom odborni
ka Verze sestal odbor za volilno 
premirje, v katerem so zastopane 
stranke, ki imajo v parlamentu 
svojega predstavnika, poleg njih pa 
samo še predstavniki organizacije, 
ki je sprožila referendum o razpo
roki. Dogovorili so se za način 
kampanje o referendumu in razde
lili mesta na oglasnih deskah, ki 
jih je že postavila tržaška občin
ska uprava.

Uradno se je kampanja pričela 
včeraj, 12. aprila, ko bi tudi lahko 
stranke in organizacije, ki sode
lujejo v boju, pričele z javnimi 
shodi. Dejansko pa za sedaj nobena 
stranka ni napovedala pomembnej
šega shoda in vse prirejajo le zbo
rovanja, okrogle mize in razprave 
v ožjem krogu ali v dvoranah, ker 
žele, da ostane kampanja umerjena.

Edino izjemo predstavlja MSI. 
ki je za četrtek, 18. aprila na 
sestanku odbora za premirje napo
vedala zborovanje svojega gene
ralnega tajnika, največjega pobor- 
nika «nerazrušljivosti» zakona, dvo- 
ženca Almiranteja. To zborovanje 
predstavlja resno provokacijo v na
šem mestu v sedanjem razdobju, na 
kar je tudi vse sile ustavnega loka 
in še posebej vse tiste, ki se skli
cujejo na vrednote odporniškega gi
banja, opozoril tajnik KPI Rossetti 
na seji tržaškega občinskega sve 
ta, na kateri so obravnavali itali- 
jansko-jugosiovanske odnose v zvezi 
z notami o bivši coni B. Rossetti 
je vse pozval, naj bodo budni, da 
ne bo prišlo do neofašističnih iz
gredov in zagotovil, da bo partija 
pravočasno mobilizirala svoje člane.

Na že omenjenem zasedanju odbo
ra za premirje so se dogovorili, da 
bedo prostor na oglasnih deskah 
razdelili na Salomonski način: p l 
onim, ki so «za» in pol onim, ki 
so «proti» razporoki. Med tistimi, ki 
so proti, pa so razdelili prostor na 
osnovi naslednjega razmerja: KPI 
4, PSI, PRI in PLI po 1, 3 pa vse 
manjše organizacije in med njimi 
tudi novo ustanovljen odbor katoli
čanov proti ukinitvi zakona o raz
poroki. Dogovorili so se tudi o po
stavitvi stalnih govorniških tribun.

S to razdelitvijo je tudi ustvarjen 
kriterij za vse druge manifestacije, 
saj je zakon zelo strog in izklju
čuje neposredno iz igre vse izven- 
parlamentarne skupine. Odbor za 
premirje se bo ponovno sestal v 
torek, ko ne bo več govora o pla
katiranju, temveč o transparentih 
in drugih oblikah propagande.

Prihodnji teden bo komisija ob
činskega sveta, ki jo sestavljajo ob
činski svetovalci, razpravljala o šte
vilu skrutinatorjev, medterp ko je 
imenovanje predsednike^ volišč v 
pristojnosti volilnega urada tržaške
ga sodišča. Tržaški občinski volilni 
urad je v teh dneh končal prvo raz
delitev potrdil in uslužbenci so se
daj pričeli ponovno hoditi po domo
vih, kjer prvič volivcev niso našli. 
Kolkor pa kdo ne bo prejel vo
lilnega potrdila, ga lahko dvigne 
na volilnem uradu, ki bo od 18. t.m. 
dalje odprt vsak dan in tudi ob praz
ničnih dneh nepretrgoma.

Iz razgovorov na odboru za pre
mirje so se tudi izoblikovale jav
ne sile, ki sodelujejo v ostrem po
litičnem boju okrog zakon o raz
poroki. Na eni strani imamo o- 
pravka z MSI in KD, ki sta se zna
šli v objemu, pa čeprav krajevnim 
predstavnikom Krščanske demokra
cije to nikakor ni všeč in že čisto 
odkrito govore, da bodo naredili to
liko, kolikor je absolutno nujno za
radi strankine discipline, ter so 
torej v praksi agnostični, če že ne 
nasprotni. Povsem drugače pa je 
seveda s klerikalnimi krogi, kate
rim načeluje škof Santin in ki iz
ražajo svoja stališča v glasilu ku
rije «Vita nuova» in katerim je 
očitno po godu, da so se ponovno 
znašli v objemu z neofašisti.

Prav zato pa je tudi toliko bolj 
zanimivo in značilno, da so tudi 
v Trstu ustanovili sekcijo «demo
kratičnih katoličanov», združenja, 
ki je ustanovljeno v vsedržavnem 
okviru in ki vodi sedaj načelno bit

ko proti ukinitvi zakona o razporoki.
Med Slovenci pa je avtonomno 

prišlo do ustanovitve «Slovenskega 
koordinacijskega odbora proti uki
nitvi razporoke», v katerem sodelu
je več vidnih slovenskih katoliča
nov okrog revije «Most», predstav
nikov mlajših katoliških sil v Slo
venski skupnosti in drugi. Koordi
nacijski odbor se je sestal ta te
den in je razpravljal o programu 
dela. Dogovorili so se za več se
stankov in predavanj, ki jih bodo 
priredili po slovenskih vaseh. Do
govorili so se tudi za oblike na
stopa po tisku in za način kampa
nje, ki bo z njihove strani usmer
jena predvsem na obravnavo ver
skih vprašanj, ki so povezana z 
raz poroko.

Nedopustno izkoriščanje 
otrok za propagando 
proli razporoki

Prejeli smo s prošnjo za objavo 
naslednje podpisano pismo:

«Bliža se glasovanje o razporoki 
in vse ®le širijo svojo propagan
do. Demokratična pravica vsako
gar je, da zagovarja svoje mišlje
nje. Nedemokratično in protizako
nito pa je, da nekdo skuša prido
biti ljudi na svojo stran z zvijačo, 
kot se je dogajalo te dni v Bo- 
1 juncu. Vaški otroci so nosili po 
vasi program velikonočnega praz
novanja, kar je nekaj povsem nor
malnega in kar se dela vsako leto. 
Toda letos je nekdo dal otrokom 
tudi glasilo duhovnikov «Naš vest
nik», da ga dele skupaj s progra
mom. Tudi to bi lahko bilo nor
malno, če ta listič ne bi vseboval 
članka, v katerem poziva vernike, 
naj glasujejo «da» («si»).

Nihče ne oporeka nikomur pra
vice, da je proti razporoki, nj pa 
prav, da se pri prepričevanju po
služuje vaških otrok. Če že hoče, 
naj sam kot svoboden državljan ši
ri svoje poglede, otroke pa naj gle
de takih stvari pusti pri mini. Ve
re naj ne izkorišča za politično 
borbo, saj je slovenski narod obra
čunal s tistimi, ki so pod geslom 
vere varali in kopali grob lastnemu 
rrarodu.*

Boljunčan

Občinski odbor razpravljal 
o kampanji za referendum

Občinski odbor je na svoji zadnji 
seji, ki je bila v sredo, odobril 
številne sklepe upravnega značaja 
in med njimi tudi sklep, ki ga je 
obrazložil odbornik za mestno po
licijo Verza o razdelitvi mest na 
oglasnih deskah za propagando za 
referendum. Na predlog podžupana 
Giuricina so odobrili izdatek 4 mi
lijonov 726.000 lir za ureditev trav
nika na zemljišču, kjer je bila ne
koč tovarna vrvi Angeli in kjer 
bo sedaj igrišče za otroke iz Ul. 
Baiamonti. S 3.604.000 lir na 
bodo uredili nasade na področju 
bivše mitnice v Barkovljah, ker so 
zemljišče razrili ob postavljanju 
novih električnih črpalk za greznič
no napeljavo.

Na nredlog odbornika za ekono- 
mat De Gioie so odobrili izdatek 
za nakun šolskih potrebščin v vi
šini 3 milijonov lir in materiala za 
ureditev gredic za 4 milijone lir. 
Na nredlog odbornice za šolstvo 
Bennijeve so nakunili za 3 milijone 
lir pisarniških potrebščin za nižje 
in višie srednje šole. Odbor je na
to odobril, na nredlog odbornika 
za osebje Vascotta. natečaj za tri 
mesta «pomočnika kniigovodje» in 
določil prednostno lestvico.

Zaključena prva stavka 
tržaških gasilcev

Včeraj se je zaključila dvodnevna 
stavka gasilcev. Kot smo že pisali 
je to bila stavka posebne vrste, 
glede na to, da so bili gasilci v

svojih sedežih in zagotovili, za ves 
čas prekinitev dela, nujne pose
ge v primeru požarov ali drugih 
nesreč.

Organizacija CGIL, CISL in UIL 
je že napovedala, da bodo v torek 
imeli sestanek in se na njem po
govorili o novi stavki. Ta bo tokrat 
trajala štiri dni, saj so sindikati 
napovedali, da bodo svoj pritisk 
na vlado in pristojna ministrstva 
zaostrili, dokler ne bodo sprejete 
njihove zahteve, ki jih lahko strne
mo v dve točki: okrepitev organika 
z zaposlitvijo novih gasilcev ter u- 
vedbo novega pravilnika.

Sindikati gasilcev so prosili fede
racijo sindikatov, naj poseže pri 
vladi za ugodno rešitev njihovega 
vprašanja.
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ME GLASUJ 
KAKOR AMMIRANTE 
NE DRUŽI SVOJEGA 
GLASU S FAŠISTI

odvzeti hočejo 
državljansko 
svoboščino ker so 
nasproimki svobode
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Na referendumu odgovori
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Stranke in organizacije, ki vodijo kan,panje za ohianitev zakona o razporoki, so pripravile propagandni mate
rial tudi v slovenščini. Na sliki: slovenski letaki KPI s pozivom, da se prečrta znak «ne»
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O USODI MILJSKE LADJEDELNICE

V kratkem srečanje sindikalistov 
s sodnim komisarjem za C. A. A.

Sodišče bo v kratkem imenovalo tudi «trojko» strokovnjakov

V miljski ladjedelnici «Alto Adria
tico» po srečanjih na deželi s pred
stavniki političnih skupin ustavnega 
loka in predsednikom deželne vlade 
odv. Antoniom Comellijem prevla
duje vzdušje pričakovanja za to, 
kaj bo ukrenil «sodni komisar» odv. 
Arrigo Cavalieri, kateremu je so
dišče poverilo nalogo, da v roku e- 
nega meseca preučit, če obstaja ka
ka možnost za rešitev ladjedelnice 
pred stečajem. Sodišču je namreč 
že več podjetij poslalo vloge z zah
tevo po stečaju.

Vse kaže, da je akcija enega iz
med solastnikov podjetja, odv. Na- 
poleoneja, spodletela tudi zaradi 
premajhnega finančnega kritja, ki 
bi ga sam zagotovil in nevarnosti, 
da bi velik del tega kritja v bistvu 
sovpadal s kreditom 2 milijard in 
pol lir, ki naj bi ga odv. Napoleo- 
neju izplačala na tekoči račun Tr
žaška hranilnica.

Sindikati tudi sledijo z vso po
zornostjo, ki jo zasluži, dejavnosti 
novega sodnega komisarja, čeprav 
izražajo nekateri sindikalisti precej 
pomislekov, ker je sodišče imeno
valo pravnika jn .tpe upravitelja ali 
strokovnjaka za vprašanja ladjedel

nic. V razgovorih, ki so jih sindi-
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NOVA DISKRIMINACIJA

Nobenega predstavnika KZ 
v pokrajinskem odboru za cene
Izplačati škodo po vojaških vajah v repentabrski občini!

Kmečka zveza, strokovno 
kalna organizacija, ki 
večino kmetov na Tržaškem, kot so 
dokazale volitve za kmečko bolniš
ko blagajno, je naslovila na pre- 
fekta, oster protest, ker ni bilo ime
novano njeno predstavništvo v po
krajinski odbor za cene. To tolmači 
kot novo, namerno diskriminacijo 
naperjeno proti slovenskim organi
zacijam in pravemu predstavništvu 
domačih kmetov. Zahtevala je zato 
naj se ta krivica nujno popravi in 
naj prefekt imenuje njene predstav
nike v odbor za cene.

V Padričah vzbuja pri prebival
stvu veliko negodovanje razsajanje 
motokrosistov, ki se zlasti ob sobo
tah in nedeljah zgrinjajo v velikem 
številu na njihovih zemljiščih in 
povzročajo hrup in škodo. Kmečka 
zveza je zaradi tega pismeno po
sredovala pri tržaškem občinskem 
odborniku za policijo in prehrano, 
pri prefekturi in kvesturi in zahte
vala, da primerno nastopijo, da se 
zaščiti mir in lastnina Padričar- 
jev. Ni namreč mogoče zahtevati, 
da bi po celotedenskem delu do
mačini morali še ob prazniku čuva
ti svoja zemljišča in se prepirati z 
mnogokrat brezobzirnimi mladimi 
motociklisti, kar bi moglo tudi po
vzročati nezaželene incidente.

Kmetje iz repentabrske občine so 
zaprosili svojo organizacijo za po
sredovanje zaradi škode, ki so jo 
prisiljeni trpeti ob vojaških vajan 
pri strelišču ob dolini Pač. Vojaš
ka oblast ob strelskih vajah nam
reč prepoveduje vstop na njihova 
zemljišča, tako da je onemogoče
na paša in košnja. Kmečka zveza 
je zahtevala od vojaških oblasti, 
katerim je obrazložila težave, ki 
jih prenaša kmetijska dejavnost na 
Tržaškem, zaradi cestnih povezav 
in raznih omejitev in služnosti, ka
terim je podvržena, da upoštevajo 
potrebo, da se kmečkemu delu ne 
delajo ovire prav ko je v ws j več
jem razmahu in da se plačujejo 
pravične odškodnine, kar se do se
daj ne dogaja.

L. V.

sindi- ] 4,90 dinarja, če preračunamo v li- 
predstavlja | re, stane sedaj liter super benci

na približno 22Ó lir, to je za 40 lir 
manj kot v Italiji.

Ta 22-odstotni povišek (v Jugo
slaviji so se zvišale cene tudi dru
gih petrolejskih derivatov) je bil 
potreben, ker mora Jugoslavija za 
svoje potrebe odšteti približno mi 
lijardo dinarjev več kot v prejšnjih 
letih državam, ki ji prodajajo su
rovi petrolej. Zaradi tega se je 
povečal primanjkljaj plačilne bilan
ce in je bilo zvišanje cene petro
lejskih derivatov neobhodno po
trebno.

Višja cena bencina 
v Jugoslaviji

Tržaški vozniki, ki redno zaha
jajo po bencin onstran meje. so 
doživeli včeraj neprijetno presene
čenje. Jugoslovanski bencin je nam
reč za celih 90 starih dinarjev 
dražji: za liter super bencina bo 
mo morali odslej odšteti 5,20 dinar 
ja, za liter navadnega bencina pa

Organizacija tržaških grosistov z 
zelenjavo in sadjem je sporočila, 
da je preklicala sklep, da za veli
konočne praznike ne bo dostavljala 
blaga trgovinam na drobno.

Protestno akcijo so grosisti za
čeli zaradi urnika zelenjavne trž
nice, ki se jim je zdel krivičen.

kalisti imeli s predstavniki sodišča, 
so jim slednji vendarle zagotovili, 
da bodo v kratkem imenovali še 
«trojko» strokovnjakov, ki naj bi 
odv. Cavalieriju svetovali, kako naj 
izpelje stvari.

V kratkem, verjetno že prve dni 
prihodnjega tedna, se bodo pred
stavniki kovinarske federacije (F 
LM) srečali s sodnim komisarjem 
in z njim preučili položaj. Razum
ljivo je, da mu bodo predočili zah
tevo delavcev in sindikatov, naj 
ladjedelnico ne prizadene že tretji 
zaporedni stečaj, pač pa naj upra
vo prevzameta IRI in «Friulia» z 
odkupom preostalih delnic. Perspek
tive za delo ladjedelnice so namreč 
pozitivne, kot izhaja ne samo iz trž
nih analiz, temveč iz naročil, ki 
se kopičijo po vsej Italiji in ki bi 
jih miljska ladjedelnica z lahkoto 
dobila.

Urnik trgovin 
ob velikonočnih 
praznikih

Pokrajinsko združenje trgovcev 
je sporočilo umik trgovin ob ve
likonočnih praznikih:

Danes, 13. aprila: trgovine je
stvin bodo popoldne lahko odprle 
eno uro prej kot sicer; pekarne 
bodo odprte od 7.40 do 13. ter od 
17. do 19. ure; mesnice bodo od
prte od 7.30 do 13. ter od 16.30 
do 19. ure.

Jutri, 14. aprila — Velika noč; 
vse trgovine bodo zaprte, razen 
cvetličarn, ki bodo odprte od 8. 
do 13. ure.

Ponedeljek, 15. aprila: vse trgo
vine bodo zaprte, razen mlekarn, 
ki bodo odprte od 7. do 12. ure, 
ter pekam, ki bodo odprte od 7.30 
do 12. ure.

NA TRGOVINSKI ZBORNICI

Viktor Kralj podpredsednik 
konzulte za zun. trgovino

V ponedeljek je bila pri tržaški 
trgovinski zbornici seja konzulte za 
zunanjo trgovino, na kateri so iz
volili novega predsednika in dva 
podpredsednika. Z zadovoljstvom u- 
gotavljamo, da je bil za podpred
sednika imenovan priznani sloven
ski operater, predsednik Pokrajin
skega združenja lesnih trgovcev in 
član Slovenskega gospodarskega 
združenja Viktor Kralj.

Na seji, kateri sta prisostvovala 
tudi dva druga slovenska operater
ja, predsednik Slovenskega gospo-
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PO TATVINI PRI SV. VIDU

V nekaj urah odkrili tatove 
in 14 milijonov lir blaga
Mladoletni tatki so se poslužili ukradenih ključev

Preiskovalcem letečega oddelka ni 
bilo treba niti pol dneva, da so za
sledili mlade tatiče, ki so predvče
rajšnjim okradli 50-letnega trgovca 
Duilia Ortolanija. Vlomili so v nje
govo stanovanje v Ul. Bellosguardo 
14, našli ključe blagajne in ukradli 
skoro 14 milijonov lir vrednosti.

Že pred časom so tatovi dvakrat 
vlomili v Ortolanijevo stanovanje in 
mu odnesli razne zlate predmete. A- 
genti znanstvenega oddelka kvesture, 
so takrat ugotovili, da so tatovi od
prli vhodna vrata s pravimi klju
či, iz česar so sklepali, da so ne
posredno ali posredno povezani z 
družino Ortolani. Zasumili so, med 
drugim, tudi sina Ortolanijeve dru
žinske pomočnice. Ko je trgovec 
prijavil tretjo, znatnejšo tatvino, so 
mladega fanta takoj odpeljali na 
kvesturo. V kratkem je priznal in 
povedal še imena svojih tovarišev. 
Ta dva sta spočetka vse zanikala in 
komaj po dolgem zasliševanju, ki je 
trajalo skoro do 5. ure zjutraj, sta 
priznala krivdo. Vse tri so sicer iz
pustili na svobodo, a so jih pri- 
javili sodišču za mladoletne. Gre za 
16-letnega Edija M., za 17-letnega Ma

rina S. in za prav toliko starega Alda 
J. Nobeden od treh še ni imel o- 
pravka s policijo.

Agenti so tudi odkrili skrivališče 
ukradenega denarja in dragocenih 
predmetov. Iz jeklene blagajne so 
namreč odnesli milijon Ur, 1.000 ame
riških dolarjev, 1.000 švicarskih fran
kov, biserno ogrUco z briljanti in 
več milijonov vredne zlate okraske. 
Skupna vrednost ukradenega blaga 
znaša, kot smo že omeniU, skoro 
14 milijonov Ur. Pod nadvozom Istr
ske ceste so res našli skoro vse, 
kar je bilo ukradenega, razen 700 
dolarjev in prav toliko frankov. Ve
rjetno so si jih že razdelili in jih 
poskriU v posamezna skrivaUšča. Med 
zasUševanjem pa ni nobeden od treh 
mladoletnikov izpovedal, kam je 
skril svoj del, pač pa so si drug 
drugemu prtili odgovornost za izgi
nitev te vsote.

darskega združenja Stanko Bole in 
pa dr. Ivo Panjek, so poleg tega 
obravnavali razna druga vprašanja. 
Naj med temi navedemo probleme 
pristaniških dejavnosti, infrastruk
tur na splošno, prometa kave in 
kakava in pa pomanjkljivosti na te
lekomunikacijskem sektorju, kjer 
čaka na inštalacijo telex službe še 
vedno okrog 100 interesentov.

Nadalje so izrazili nujnost po no
vih korakih pri Evropski gospodar
ski skupnosti za formalno prizna
nje naše dežele kot periferne ter 
so bila dana izrecna priporočila za
to, da postane delovanje konzulte 
za zunanjo trgovino čedalje bolj o- 
perativno in učinkovito v obravnavi 
in spremljanju gospodarskih kre- 
tanj z inozemstvom, v interesu sa
mih operaterjev v zunanji trgovini 
in celotnega krajevnega gospodar
stva. K. J.

Naš delovni tovariš Vilko 
Batič je včeraj skupno z nami 
praznoval svojo 60-letnico. člani 
kolektiva Primorskega dnevni
ka mu k jubileju iskreno česti
tajo in želijo še mnogo zdrdvih 
in zadovoljnih let,

Charles Aznavour 
bo pel v Trstu

V kratkem bodo ljubitelji lahke 
glasbe spet prišli na svoj račun. 
Naše mesto bo namreč obiskal pri
ljubljeni francoski pevec Charles 
Aznavour. Koncert znanega «chan- 
soniera» bo 30. aprila v Rossetti- 
ju v okviru izvenabonmajskih pred
stav sezone 1973-74.

Aznavour, ki je v teh dneh na 
turneji v večjih italijanskih mestih, 
se bo tržaškemu občinstvu pred
stavil z repertoarjem svojih starej
ših in dobro znanih pesmi, pa tudi 
z nekaterimi novejšimi. Med te gre 
šteti več pesmi v italijanščini, ki 
so v zadnjem času doživele velik 
uspeh.

Glede na to, da bo francoski pe
vec nastopil v našem mestu samo 
en večer, gledališče vabi občinstvo 
naj že v teh dneh rezervira sedeže. 
Njegov bližnji nastop namreč vzbu
ja že sedaj veliko zanimanja.

Marca so odvzeli 19 
vozniških dovoljenj

Tržaška prefektura je marca me
seca odvzela vozniško dovoljenje 
trem voznikom, ki so zakrivili hude 
ali smrtne prometne nesreče. V 
istem obdobju so odvzeU šest do
voljenj tistim voznikom, ki so več
krat kršili prometni zakonik. Nada
lje so odvzeli tri dovoljenja voz
nikom, ki niso več sposobni za 
vožnjo, sedem pa so jih začasno 
odvzeU, ker vosraki' hiso prišli na 
občasni izpit o sposobnosti ?a 
vožnjo.

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE V TRSTU 

Kulturni dom

MALI ODER

Miguel Angel Asturias
TOROTUMBO
Igra v dveh delih 

Prvič v slovenščini

Prevod: Borut Trekman
Scena in kostumi: Edvard Zajec
Režija: MARIO URŠIČ

V torek,
premiera

16. t.m., ob 20.30 —

Gledališča
OBČINSKO GLEDALIŠČE
«G. VERDI»
Danes ob 18. uri ponovitev Giorda- 

nove opere «Andrea Chenier», ki jo 
bo dirigiral Carlo Franci. Režija Da
rio della Corte. V glavnih vlogah bodo 
nastopili tenor Giorgio Merighi, so
pranistka Orianna Santunione in ba
ritonist Mario Sereni.

Pri gledališki blagajni (tel. 31948) 
so na razpolago preostale vstopnice.

Koncerti
Pri blagajni gledališča «G. Verdi», 

so na razpolago abonmaji za letošnjo 
simfonično sezono «Pomlad 74».

Koncertna sezona bo razdeljena v 
dva turnusa: A in B. Za turnus B, 
ki bo ob sobotah ob 18. uri, so na 
razpolago za študente abonmaji s 
popustom.

Prvi koncert letošnje sezone, ka
terega bo dirigiral Geoges Sebastian, 
bo v petek, 26. aprila.

GLASBENA MATICA — TRST 
Sezona 1973-74 
Deveti abonmajski koncert

V soboto. 20. aprila 1974, ob 20.30 
v Kulturnem domu v Trstu

ORKESTER IN SOLISTI 
LJUBLJANSKE OPERE

Dirigent:
RADO SIMONITI
Solisti:
VEKA LACIČ, sopran 
ZLAT4 OGNJANOVIČ, sopran 
BOŽENA GLAVAK, mezzosopran 
MILKA EVT1MOVA, mezzosopran 
JURIJ REJNA, tenor 
EDVARD SRŠEN, bariton 
STANE KORITNIK, bariton 
DANILO MERLAK, bas 
IVAN SANCIN, bas

Rezervacija in prodaja vstopnic 
v pisarni Glasbene matice (Ul. 
Manna 20 — tel. 418-605) in eno 
uro pred pričetkom koncerta pri 
blagajni Kulturnega doma.
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POZIV DEŽELNEGA GOZDNEGA RAVNATELJSTVA

Nepazljivost izletnikov vzrok 
za številne gozdne požare

Cigaretnih ogorkov ne smemo odmetavati skozi okno vlaka ali 
avtomobila ■ Od 3 do 7 let zapora za tiste, ki zanetijo požar

• Občni zbor Kmetijske zadruge v
Trstu bo v soboto, 27. t.m., ob 17. 
uri v novih prostorih v industrijski 
coni. Naslednjega dne pa bo v Ron-1 
kali občni zbor Agrarnega konzorcija

V zadnjih dneh se je vreme ne
koliko skisalo in namesto sončne 
pomladne topline se je pojavil dež. 
Upamo pa, da se bo vreme ob ve
likonočnih praznikih, to je jutri in 
v ponedeljek, vsaj nekoliko izbolj
šalo. Velika noč je namreč tradi
cionalni dan krajših in daljših iz
letov v naravo.

Tega se zaveda tudi deželno go
zdarsko ravnateljstvo, saj v tem 
obdobju vsako leto izbrunne veliko 
število gozdnih požarov, ki noč 
in dan zaposlujejo gasilce ter o- 
benem uničujejo gozdove, ki so bo
gastvo vseh državljanov. V zadnjih 
desetih dneh je bilo na videmskem 
območju kar 10 gozdnih nežarov, za
radi česar deželno nadzorništvo o- 
pozarja izletnike na najosnovnejše 
ukrepe, da se preprečijo taki po
žari

Poziv gre v prvi vrsti izletnikom, 
ki ne smejo zažigati ognjev na 
gmajni. Ti so mnogokrat osnovni 
vzrok gozdnih požarov. Ponovno je 
treba poudariti pomen gozdov, ta
ko za čiščenje zraka, kot tudi za 
obrambo pred plazovi, usadi in ne
nadnimi poplavami. Požari torej ne 
povzročajo le tistih sprememb, ki 
jih opazimo na prvi pogled, tem
več tudi vzpostavijo biološko neso
razmerje v naravi.

Da preprečimo gozdne požare, se 
moramo držati nekaterih osnovnih 
navodil. Predvsem ne smemo odme 
tavati v travo prižganih vžigalic ali 
cigaretnih ogorkov. Teh ne smem-i 
metati niti skozi okno avtomobila 
ali vlaka. Največkrat požari izbruh
nejo ob cestah in ob železnicah 
prav zaradi neprevidnega odmeta
vanja cigaretnih ogorkov.

Prav tako ne smemo kuriti v bli
žini gozdov ali zaraščenih podro
čij. Še posebno pa je treba paziti 
v vetrovnem vremenu, če smo mo
rali zanetiti ogenj moramo paziti.

oddaljimo. Veter lahko namreč po
živi plamene tudi nekaj ur po na
šem odhodu.

Končno pa gozdno ravnateljstvo 
opozarja, da moramo takoj, ko o- 
pazimo požar, telefonsko sporočiti 
na številko 113. Ob koncu poziva 
se gozdno ravnateljstvo sklicuje na 
državljansko zavest izletnikov, opo
zarja pa tudi, da predvideva ka
zenski zakonik za netenje požarov 
od 3 do 7 let zapora.

Agencija «Riscossa 
socialista» o univerzi

Agencija socialistične struje «Ri
scossa socialista» objavlja nekatere 
zanimive podrobnosti v zvezi z vest
mi, da je ministrstvo za šolstvo 
zahtevalo od dežel podrobne in 
argumentirane informacije v zvezi 
z zahtevami, da se ustanove nove 
univerze, ali da se obstoječe raz
širijo z ustanovitvijo novih fakul
tet. Agencija ugotavlja, da bo 
vlada predložila narlamentu zakon
ski osnutek o univerzah, ki bo vse
boval pripombe CIPE glede pred
nostnih lestvic potreb, v kateri so 
na prvem mestu dežele, ki nimajo 
lastne univerze in dežele, kjer so 
univerze prepolne. Upoštevali bodo 
tudi mnenja dežel v zvezi z novimi 
univerzami, katerih ustanovitev bi 
bila še zlasti koristna za splošni 
razvoj obravnavane dežele.

Na tej osnovi bodo sedaj morale 
dežele sestaviti obsežne vloge, v 
katerih bodo navedle razloge za 
ustanovitev nove univerze, točen 
seznam in analizo obstoječih fa
kultet, kot tudi utemeljitev glede 
ustanovitve novih, možnosti razši
ritve obstoječih zmoglivosti itd. A- 
gencija nadaljuje, da vse to pomeni,
da ne bo dovolj, da se na splošno 

da ga dobro pogasimo, preden se zahteva nova univerza, temveč da

SUPERGRILL CARSO
Devin 81/A

Nasproti odcepa ceste za Villaggio del Pescatore

Obveščamo cenjene goste, da smo ponovno odprli gostišče z zna
nimi specialitetami na žaru.

bo treba sedaj računati s stvarno
stjo in bo treba odgovoriti na vpra
šanja ministrstva. To pa ni mogoče 
narediti na hitro in bo potrebna 
temeljita preučitev, ki zahteva do
ločen čas in ki bo že sama po 
sebi odgovorila na številna vpra
šanja.

• Bolniška blagajna državnih usluž
bencev ENPAS je sklenila konvenci
jo z italijanskim avxoloskim cen
trom, na podlagi katere bodo lahko 
zaprosili za zdravljenje v omenjenem 
centru v Milanu otroci državnih u- 
službencev stari od 6 do 15 let, ki o- 
biskujejo državne šole in bi se žele
li zdraviti v omenjenem centru, v 
katerem redno deluje tudi osnovna in 
srednja šola. Informacije daje po
krajinsko ravnateljstvo ENPAS.

Dva meseca staro dekletce 
se j‘e med spanj'em zadušilo
Prejšnjo noč se je po tragičnem 

naključju zadušila komaj 2 meseca 
stara Adriana Vescovi. Mati, 22- 
letna Gabriella Goruppi por. Ve
scovi, je opolnoči podojila dete ki 
se je rodilo prejšnjega 4. februar
ja, nato pa je malo Adriano spet 
položila v zibelko.

Ko se je ob 5. uri zjutraj zbu 
dila, da bi jo spet podojila, je A- 
driana ležala negibna na trebuhu 
z glavico zarito v mehko blrzini- 
co. Takojšnji poseg Rdečega križa 
je bil zaman: zdravnik dr. Capus 
je ugotovil, da je dete umrlo med 
2. in 3. uro zjutraj zaradi zadu
šitve.

i. , ,• : 'saM
BANCA Dl CREDijO Dl TRIE ŠT E. 
TH2ASKA KREDITNA BANKA 
msr - uCf. fILZI 10 čiin 38-101. 38-04»
URADNI TEČAJ BANKOVCEV

Ameriški dolar 642 —
Funt iterling 1550—
Švicarski frank 209,75
Francoski frank 137,50
Nemška maika 251,10
Avstrijski š>ling 33,80
Dinar: debeli AO-

drobni AO,—

MENJALNICA
*.yseh tujih valut

Kino
La Cappella Underground 19.00—21.00 

«Bianche» (1972). V glavnih vlo
gah: Michel Simon. Lacques Per- 
rin. Ligia Branice. Režija: Wale- 
rian Borowczyk.

Ariston — I.N.C. 16.00 «Luci della 
ribalta». Charlie Chaplin in Claire 
Bloom. črnobeli film.

Nazionale 14.30 Walt Disneyèv film 
«20.000 leghe sotto i mari». Kirk 
Douglas, James Mason, Paul Lu
kas, Peter Lorre.

Excelsior 14.30 «Permettete signora 
che ami vostra figlia?». Ugo To- 
gnazzi in Bernadette Lafont. Barv
ni film

Grattacielo 16.30 «Mussolini ultimo 
atto». Rod Steiger, Franco Nero, 
Lisa Castoni, Henry Fonda.

Fenice 14.30 «...altrimenti ci arrabbia
mo!» Terence Hill in Bud Spencer. 
Barvni film.

Eden 16.00-22.15 «Mercoledì delle 
ceneri». Liz Taylor, Helmut Ber
ger, Henry Fonda. Barvni film.

Ritz 15.00 «La stangata». Paul New- 
man in Robert Redford. Barvni 
film.

Aurora 16.30 «lesus Cristus super'star».
Capito! 15.30 «Pane e cioccolata». Ni

no Manfredi. Barvni film.
Cristallo 16.30 «Peccato veniale». V 

glavni vlogi Laura Antonelli. Prepo
vedano mladini pod 18. letom.

Impero 16.30 «Agente 007 vivi e la
scia morire». Roger Moore. Barv
ni film.

Filodrammatico 16.30 «Adolescenza 
perversa». V glavni vlogi Femi Be- 
nussi. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Moderno 16.30 «Zanna bianca». Igra
ta Franco Nero in Vima Lisi.

Ideale 16.00 «Sartana e Alleluia figli 
di ... Dio». Robert Widmark in Ron 
Flly. Barvni film.

Vittorio Veneto 15.45 «Polvere di stel
le». Monica Vitti in Alberto Sordi. 
Barvni film.

Abbazia 16.00 «I tre moschettieri». 
Lana Tumer, Gene Kelly, June Al- 
lison, Van Heflin.

Astra 16.30 «La schiava io ce l’ho 
e tu no». Landò Buzzanca. Barvni 
film.

Radio 16.00 «Sogni proibiti». Barvni 
f’im.

Kino liris ■ Prosek 19.30 «I cowboys». 
V glavni vlogi John Wayne. Barvni 
western.

Izleti
ANPI — Zveza borcev Trst priredi 

21. 4. 1974, izlet z ogledom v Be
gunje in Bled, kjer bo kosilo. Odhod 
ob 7.30 z avtobusom s Fora Ulpiano 
(izpred sodišča). Vpisovanje on AN 
Pl — Trst, tel. 730306, v trgovini po
hištva Renar - Opčine, tel. 212255 m 
v Ljudskem domu v Križu do vključ
no 18. t.m.

SPDT organizira 21, aprila izlet 
na Blegoš. Vpisovanje do 17. t.m. 
v Ul. Ceppa 9, v uradih ZSŠDI. Ob
vezen potni list, hrana iz nahrbtnika. 
Odhod ob 7. uri izpred sodnije — Fo
ro Ulpiano. Za turiste obisk bolnice 
Franja,

Razstave
V Tržaški knjigarni razstavlja naj

novejše slike v akrilični tehniki Vla
dimir Klanjšček. Razstava bo odprta 
do konca aprila.

V prostorih Centro Friulano Arti 
Plastiche v Vidmu, v Ul. Stringher 
14 razstavlja svoja dela tržaški sli
kar prof. Avgust Černigoj.

V galeriji Tommaseo je odprl razsta
vo svojih del tržaški likovnik De 
Cillia. ki bo razstavljal do 23. t.m.

V galeriji Cartesius je odprl raz
stavo tržaški slikar Romeo Doneo, 
ki bo razstavljal do 25. aprila.

V občinski galeriji razstavlja tr
žaški slikar Pino Ferfoglia, ki je na 
stene obeh prostorov razstavišča ra
zobesil dva ducata olj in kakih de
set risb. Vse slike predstavljajo Kraš
ke motive. Razstava bo trajala do 
20. t.m.

V dvorani Cesare Sofianopulo na 
Trgu paneža Janeza XXIII. razstav
lja tržaška slikarka Ondina Brunet
ti, ki je dala na ogled večje število 
slik in keramike. Razstava ho od
prta do 20. t.m.

Danes, SOBOTA, 13. aprila 
IDA

Sonce vzide ob 5.23 in zatone ob 
18.48 — Dolžina dneva 13.25 — Lu
na vzide ob 0.42 in zatone ob 9,45.

Jutri, NEDELJA, 14. apriia 
VELJKA NOČ

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
15,3 stopinje, najnižja 10,5, ob 19. 
uri 14,2 stopinje, zračni pritisk 1001,5 
rab, rahlo narašča, veter 5 km na 
uro jugovzhodni, vlaga 85-odstotna, 
padavine 2 mm dežja, nebo oblačno, 
morje mirno, temperatura morja 13,1 
stopinje.

ROJSTVA (N SMRTI
Dne 21, aprila 1974 se je v Trstu 

rodilo 10 otrok, umrlo pa je 7 oseb.
UMRU SO: 62-letna Maria Muglia 

por. Andriolo, 33-letni Roberto De 
Paolis, 72-letna Ida Kreisel por. Pe
tronio, 72-letna Rosalia Jogan vd. 
Talarico, 80-letni Giovanni Rondi, 64- 
lelni Mario Geletti in 94-letni Da
vide Melisan.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Al Lloyd, Ul. Orologio K — Ul. Diaz 
2; Alla Salute, Ul. Giulia 1; Picciola, 
Ul. Oriam 2; AlLAnnunziata, <Srg 
Valmaura 11

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Alla Basilica, Ul. S. Giusto 1; Cro
ce Verde, Ul, Settefontane 39; Alla 
Giustizia. Trg Libertà fi; Alla testa 
d oro. Ul. Mazzini 43.

LEKARNE V OKOLICI 
Beljunec (tel 228 124); Bazovica (tel. 
226-165): Opčine Uel. 211-001); Pro
sek (tel. 225-14!); Božje polje - 
Zgonik (tel 225-596); Nabrežina <tel. 
200-121): Sesljan (tel. 209-197); Zav
ije (tel. 213 1.37): Milje Mei. 271-124).

SOŽALJE
Ob nenadomestljivi izgubi člana 

tehnične kondsije Franca Riccobo
na izreka ŠD Polet svoje iskreno 
sožalja hudo prizadetim svojcem.



PRIMORSKI DNEVNIK

GORIŠKI DNEVNIK
PO SESTANKU SGZ Z GOSPODARSKO ZBORNICO SR SLOVENIJE ODGOVOR DEŽELNEGA ODBORNIKA KOMUNISTIČNIM SVETOVALCEM NA KONGRESU PSDI V GENOVI

Koristni stiki za obojestranski 
pozitivni gospodarski razvoj

Deželna uprava je vedno pripravljena 
nuditi sredstva za službo medicine dela

Goriški socialdemokrati 
so za Pretijevo strujo

Prihodnji teden bodo izvolili novega tajnika

Poglobitev stikov s širšim krogom gospodarskih operaterjev

Kot smo že na kratko poročali, 
Se je v sredo mudila na uradnem 
obisku pri Gospodarski zbornici 
SR Slovenije, delegacija Slovenske 
ga gospodarskega združenja, ki so 
jo sestavljali predsednik Stanko 
Bole, podpredsednik Danilo Wal- 
tritsch iz Gorice, tajnik Jure Šta- 
var, blagajnik Silvij Tavčar, direk
tor Jurij Kufersin in pa Ivan Prin
čič iz Krmina ter Simon Preschern 
iz Trbiža. Tržaške goste so sprejeli 
predsednik Gospodarske zbornice 
Andrej Verbič, podpredsednik Mirko 
Jakše in pa odgovorni za zunanjo 
trgovino Franc Burger.

Srečanje je odprl predsednik Go
spodarske zbornice Andrej Verbič, 
ki je tržaškim gostom orisal de
lovanje zbornice ter se dalj časa 
zadržal pri bodočem delovnem pro
gramu te ustanove, ki mora po
stati, je dejal, čedalje bolj funkcio
nalna in operativna. Dotaknil se 
je tudi glavnih smernic bodoče 
slovenske oz. jugoslovanske gospo
darske politike, ki se bo vedno bolj 
usmerjala na specializacijo svoje 
proizvodnje in na nova tuja tr
žišča. Zelo interesantna so nam
reč postala tržišča držav v raz
voju.

Podpredsednik zbornice Mirko 
Jakše je nato govoril o nujnosti 
sodelovanja obmejnih področij in to 
ne samo na gospodarskih, ampak 
tudi vsesplošnih področjih. Kar se 
tiče gospodarskega sodelovanja, mo
ra to postati vedno večje in ob
širnejše. Zelo važni so pri tem 
obmejni sporazumi, ki bi morali 
zajemati širša področja kot infra
strukture, turizem, kooperacije, 
skupna vlaganja itd. Razume se, 
da se v tem kontekstu zajame 
tudi problematika manjšine in nje
nega gospodarstva, za katero je 
važno, da se nadalje krepi in 
razvija. Zato bo potrebno preučiti 
možnost ustvarjanja novih organov, 
ki bodo lahko stalno in pozorno sle
dili vsem dogajanjem in dajali 
nato potrebne napotke za rešitev 
na meddržavni ravni.

Predsednik SGZ Stanko Bole je 
s svoje strani orisal delovanje u- 
stanove ter razmer, v katerih delu
je. Kljub vsem težavam, ki so 
bile v preteklosti in ki ponekod še 
obstajajo, se je ustanova razvila 
in zadobila tisto vlogo, ki ji do 
svoji pomembnosti tudi pripada. 
SGZ je živo vkoreninjeno v gospo
darsko dogajanje naše dežele in 
bo v bodoče lahko še bolje opravlja
lo vlogo mostu tako med obmejni
mi področji kot tudi v širšem smislu 
med Jugoslavijo in Italijo, kot je to 
storilo od svoje ustanovitve pa do 
današnjih dni. In to ne samo v zu
nanji trgovini, kjer je že stalno 
prisotno, ampak tudi na ostalih 
področjih. Poudaril le potrebo in 
koristnost tesnejšega sodelovanja 
in dejal, da mora to biti dvojno: za 
splošna gospodarska vprašanja in 
za čisto manjšinska vprašanja. Tu
di SGZ se strinja z nujnostjo raz
širitve obmejnih sporazumov, ki naj 
ne zajamejo samo prob'emov ma
loobmejnega prometa, saj so obmej
na področja tako dežele -
Julijske krajine kot tudi Slovenije 
periferičnega značaja in brez ta 
kih posebnih sporazumov se ne 
bi mogla zadostno gospodarsko raz
vijati.

V diskusijo so posegli nato tudi 
drugi govorniki, tako da so bila 
vprašanja zares temeljito in jasno 
obdelana. Izstopila je skupna želja 
in volja, da se že dolgoletno sodelo
vanje v bodoče še bolj okrepi, pred
vsem pa da postane stalno opera
tivno.

Da bi to dosegli pa so nujni na
daljnji razgovori, zaradi česar je 
bilo sklenjeno, da se v kratkem spet 
sestaneta delovni delegaciji obeh u- 
stanov z namenom, da pregledata 
dosedanje stike ter določita pro
gramske osnove za bodoče sodelova
nje. Potrebno je namreč, da prido
bi to sodelovanie organizirano in 
programirano obliko ter da ne bo

OSMIČ A
Josip škerk, Salež 61 (nasproti 

šole) je odprl osmico.

samo občasnega značaja, kot se je 
to dogajalo doslej.

S .svoje strani bo Gospodarska 
zbornica v kratkem ustanovila pose
ben odrck, ki bo skrbel za stike 
z obmejnimi področji. S tem orga
nom bo njeno delovanje brez dvo
ma postalo učinkovitejše in tudi re
zultati bodo pozitivnejši.

Načeta so bila nadalje razna dru
ga pomembnejša vprašanja, ki pa 
bodo poglobljena ob priliki bodočih 
sestankov, saj zahtevajo podrobno 
preučitev in praktično izvedbo.

Razgovori so potekali, kot vedno, 
v prijateljskem vzdušju in so še 
enkrat potrdili prijateljske vezi med 
Slovenskim gospodarskim združe
njem in pa ustanovo, ki predstavlja 
slovensko gospodarstvo v matični 
domovini. Srečanje je tudi pokazalo 
kako so taki stiki potrebni in kori
stni za obojestranski pozitivni go
spodarski razvoj.

Delegacija SGZ je nato priso
stvovala odprtju XIII. sejma Alpe

Adria in si poleg drugega ogledala 
nekatere razstavne prostore svojih 
članov. Udeležila se je tudi slavno
stnega kosila, na katerem je imela 
še enkrat priliko poglobiti stike 
s širšim krogom gospodarskih o- 
peraterjev in gospodarskih pred 
stavnikov iz naše dežele, Slovenije, 
Jugoslavije, Avstrije in drugih 
držav. K. J.

Proslava ustanovitve 
brigade Ivana Gradnika 
v Ajdovščini

Domicilni odbor m. SNOUB Iva
na Gradnika vabi vse preživele 
borce IX. korpusa in prekomorskih 
enot, svojce padlih in prebivalce 
Primorske na proslavo 31. obletni
ce ustanovitve III. SNOUB Ivana 
Gradnika.

Proslava bo danes, 13. aprila 1974 
ob 10. uri na trgu v Ajdovščini.

VESTI Z ONSTRAN MEJE

Koprska občinska skupščina 
za hitrejši industrijski razvoj
Oster protest in resolucija proti italijanskim zahtevam
Na redni seji koprske občinske 

skupščine so odborniki sprejeli pro
testno resolucijo v zvezi z italijan
skimi pretenzijami po delu jugoslo
vanskega suverenega ozemlja. V re
soluciji je med drugim rečeno: 
«Dvajset let ustvarjamo ob tej me
ji stike z naprednimi silami v Ita
liji, v korist miru in mednarodne
ga sodelovanja, stike, v katerih se 
odražajo načela naše zunanje poli
tike, kot je miroljubno sodelovanje 
med vsemi državami ne glede na 
njihovo družbeno ureditev. Ti stiki 
izhajajo iz tradicij skupnega boja 
proti fašizmu v zadnji vojni. Po
memben dejavnik v teh stikih so 
tudi narodnostne skupnosti v obeh 
državah. Italijanska vlada s svojim 
enostranskim dejanjem ogroža pri
dobitve tega sodelovanja, ki je bilo 
koristno za obe deželi, s čimer u- 
stvarja, tako kot iredentisti in šo
vinisti, ki jim naseda, iz tega dela 
Evrope novo žarišče nemira in na
petosti.»

Protestna izjava" še konča z be
sedami: «če bo potrebno, bomo to 
mejo, skupaj z vsemi jugoslovan
skimi narodi in narodnostmi, bra
nili z vsemi silami.»

Zatem so odborniki sprejeli izho
dišča družbenoekonomskega razvo
ja občine v letošnjem letu. Osnov
na pozornost bo veljala uresniče
vanju ustavnih sprememb, razvija
nju samoupravljanja in gospodarski 
rasti. V zvezi s tem so odborniki 
podprli koncepte o hitrejšem indu
strijskem razvoju občine ter načrte 
o gradnji rafinerije, termoelektrar
ne in drugih objektov v industrijski 
coni. Industrija na Koprskem moč
no zaostaja za drugimi panogami 
in še zdaleč ne izrabljajo dovolj 
komparativne prednosti morja. Ta
ko je bila na primer industrija u- 
deležena lani v družbenem bruto 
proizvodu s komaj 28 odstotki, trgo
vina s 27 in promet z 22 odstotki, 
kar je očitno nesorazmerje.

Na seji so tudi sprejeli letošnji 
proračun, ki bo znašal nekaj nad 
45 milijonov. Zunaj proračuna so 
letos, skladno z določili nove usta
ve, sredstva za skupno porabo.

Odborniki so nato odobrili predlog, 
da skupščina najame pri Kreditni 
banki v Kopru posojilo za kritje 
obveznosti podjetja Histria film.

Na koncu so tudi sprejeli sklep o 
poimenovanju nove osnovne šole v 
Semedeli po znanem predvojnem re
volucionarju Dušanu Bordonu.

Začetek gradnje ceste 
Portorož ■ Piran

Po dokajšnjih zapletih okrog fi
nančnih vprašanj so zdaj končno

COOPERATIVE OPERAIE
di Trieste Istria e Friuli

DELAVSKE ZADRUGE
za Trst, Istro in Furlanijo

SKLICANJE OBČNEGA ZBORA 
ZA IZVOLITEV PREDSTAVNIKOV ČLANOV 
V UPRAVNI SVET IN NADZORNI ODBOR

Predsednik Delavskih zadrug za Trst, Istro in Furlanijo, na 
temelju sklepa Upravnega sveta z dne 1. 4. 1974, sklicuje občni 
zbor za izvolitev predstavnikov članov v upravni svet in nadzorni 
odbor. Za občni zbor velja naslednji postopek:
1. Občni zbor se bo vršil tako, da se bo glasovalo po pošti, v 

smislu sprejetega pravilnika, ki bo objavljen v zadružnem 
glasilu.

3. Notar predsednik volilne komisije, ki ga je imenoval upravni 
odbor, je gospod dr. Glauco MODUGNO iz tržaškega okrožja.

3. Volilne liste je treba predložiti pri notarju predsedniku med 
9. uro 16. aprila 1974 in 19. uro 22. aprila 1974.

4. Za dostavo glasovnic članom bo poskrbel volilni odbor, volivci 
pa jih bodo lahko odposlali kadarkoli po pošti Vsekakor b( 
morala glasovnica prispeti na tržaški poštni urad najkasnejf 
do 10. ure 31. maja 1974.

5. Ob 10. uri M. maja 1974 se bo začelo štetje glasov.
Trst, 1. aprila 1974 PREDSEDNIK 

Giuseppe Pečenko

začeli graditi novo cestno povezavo 
med Piranom in Portorožem. Cesto 
je bilo treba premakniti zaradi 
gradnje novega turističnega kom
pleksa Bernardin. Dela pri gradnji 
nove ceste sta prevzeli podjetji Slo
venija ceste in Gradis in bodo kon
čana do 26. julija. Nova cesta bo 
speljana po obronkih nad Bernardi
nem, široka bo sedem metrov, ime
la bo ulično razsvetljavo, dva me
tra pa so namenili za pločnike. Tik 
pred Piranom se bo spustila na sta
ro cesto. Stroški za gradnjo bodo 
znašali okrog 30 milijonov novih di
narjev.

Danes partizanska 
slovesnost v Rovinju

V Rovinju se bodo danes začele 
dvodnevne slovesnosti ob 30. letnici 
ustanovitve italijanskega partizan
skega bataljona Pino Budicin. Da
nes bo srečanje bivših borcev z 
mladino, v nedeljo dopoldne pa bo 
osrednja slovesnost, na kateri bo 
govoril predsednik zveze združenj 
bivših borcev Hrvatske Pero Car.

# * *

Na obafi' se nadaljuje revija mla
dinskih amaterskih kulturnih sku
pin. Nastopajo dramski krožek ad
ministrativnega šolskega centra iz 
Kopra, literarna sekcija italijanske 
skupnosti v Piranu, obalna glasbe
na šola, kulturna skupina Piran, 
kulturna skupina obalne mladinske 
organizacije, literarna sekcija skup
nosti Italijanov v Izoli, literarna 
skupina skupnosti Italijanov v Ko
pru, portoroška folklorna skupina in 
drugi. Nastopi skupin kažejo izred
no razvito kulturno umetniško de
javnost obalne mladine.

Novi deželni posegi 
na področju 
socialnega skrbstva

Z objavo v Uradnem vestniku (št. 
21) so stopili v veljavo štiri novi 
deželni zakoni, ki zadevajo sektor 
socialnega zdravstva. Prvi od teh 
zakonov predvideva podporo v zne
sku 600 milijonov lir za razširitev 
farmacevtske oskrbe, ki jo bodo de
ležni upokojenci kmetijskega, trgov
skega in obrtniškega sektorja ter 
sorodniki, ki jih imajo v oskrbi. 
Isti zakon (št. 8 z dne 23. marca 
1973) predvideva tudi nadaljnjih sto 
milijonov za socialno oskrbo delav
kam - materam v poljedelskem sek
torju.

Na osnovi zakona št. 9 bo dežela 
nakazala 460 milijonov lir za pod
poro emigrantom in njihovim dru
žinam. Od teh bodo 403 milijonov 
dodelili samo za kritje stroškov, ki 
so jih delavci imeli ob povratku iz 
emigracije, ter za podporo obolelim 
emigrantom ali invalidom, ki so na
meščeni po zdraviliščih.

Zakon št. 10 predvideva za letoš
nje finančno leto 150 milijonov lir 
v okviru dvajsetletnih prispevkov 
za olajšanje gradenj, nakupa ali 
ureditve centrov za onemogle ter 
za pomoč onemoglim na domu. 
Skupno bo namreč dežela v te na
mene nakazala v dvajsetih letih tri 
milijarde lir. Več prispevkov za le
tošnje finančno leto predvideva tudi 
deželni zakon št. 11. Osemdeset mi
lijonov lir bo namreč dežela name
nila za razne izredne stroške na 
področju socialne oskrbe, 380 mi
lijonov lir bodo razdelili za pomoč 
slepcem in gluhonemim v naši de
želi, 150 milijonov pa bodo namenili 
za pomoč potrebnim delavcem.

• Ker je pokrajinska cesta v Pre- 
beneg na novo asfaltirana na od
seku od začetka do km 1,100, je 
na tem odseku dovoljena vožnja tu
di z vozili, ki tehtajo več kot 8 
ton.

• Kmetijska zadruga v Trstu vabi 
vse svoje člane na redni občni zbor. 
ki bo 28. aprila v prostorih ronške 
podružnice v Ul. Mazzini s prvim 
sklicanjem ob 9. in drugim sklica
njem ob 10. uri.

• V torek, IG. aprila, ob 20. uri se
bo v osnovni šoli pri čamporah ses 
tal rajonski svet za področje Zindis, 
Campore in Lazaret.

Goriška občina se je zaradi sklepa nadzorne
ga odbora odpovedala ustanovitvi te službe

Na vsedržavnem kongresu PSDI, 
ki je bil prejšnji teden v Genovi 
in ki je pomenil, s tem, da je 
Saragatova levičarska skupina šla 
v opozicijo, odločen preokret v des
no, sta goriška delegata te stran
ke, prof. Zucalli in dr. Bon, gla
sovala za Pretijevo, t.j. najbolj 
desničarsko strujo v stranki. V Go
rici se niso v predkongresni fazi 
socialdemokrati ločevali po stru
jah, glasovali so enotno, oba de
legata pa sta v Genovi dala vse 
glasove goriških socialdemokratov 
Pretijevi skupini. Prof. Lanfranco 
Zucalli je bil tudi, kot zastopnik 
te struje, izvoljen v centralni ko- 
mitè stranke. V videmski pokrajini 
pa so se socialdemokrati opredelili 
za sredinsko Tanassijevo strujo in 
posl. Ceccherini ter prof. Scova- 
cricchi sta bila izvoljena v central
ni komitè.

Prihodnji sredo se bo v Gorici 
sestal pokrajinski odbor PSDI, da 
bi na njem preučili rezultate kon
gresa in tudi izvolili novega taj
nika stranke. Nekateri menijo, da 
bo to prof. Zucalli. Sedanjega taj
nika Candussija pa naj bi predla

gali za predsednika IACP. To mesto 
‘ namreč pripada, po zadnjih spora
zumih nove centristične večine v 
pokrajini socialdemokratom. Ti zah
tevajo tudi, da se zastopniki po
krajinskega sveta v upravnem sve
tu IACP (med temi bo izbran 
predsednik zavoda), izvolijo še pred 
glasovanjem o pokrajinskem pro
računu. Demokristjani pa baje že
lijo najprej izglasovati proračun 
in šele nato voliti predstavnike v 
razne ustanove. Socialdemokrati pa 
se boje, da bi jih demokristjani 
izigrali, zato zahtevajo takojšnje 
glasovanje.
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PROSLAVA DNEVA KOZMONAVTIKE

naj se zainteresirani obrnejo na 
urad INPS, Travnik 1 — Gorica.

Izleti
Slovensko ploninsko društvo • Go

rica priredi na velikonočni ponede
ljek, 15. aprila, prvi tradicionalni spo- 
mladinski družinski izlet v Ajdov
ščino. Na programu je krajši izlet 
do izvira Hublja ter srečelov in pros
ta zabava, ki bosta v prostorih ho
tela «Planika». Na razpolago imajo 
še nekaj prostorov. Avtobus bo od
peljal s Travnika ob 13.00; s pevm- 
skega mosta ob 13.05; iz Podgore ob 
13.10; iz štandreia ob 13.15 ter ii 
Sovodenj ob 13.20,

Sekcija ANPI s Peči priredi v ne
deljo, 21. aprila, avtobusni izlet v 
Begunje in k Sv. Urhu. Vpisovanje 
sprejemajo Stanko Malič (brivec) za 
Sovodnje, Stanislav Cotič za Gabrje, 
Danilo Ožbot (gostilna) za Rupo ter 
Oskar Kovic (trgovina jestvin) za 
Peč.

VERDI 17.15-21.30 «Jesus Kristus 
superstar». Ameriški barvni film. 
A. Nelly in N. Andersonn.

CORSO 17.00—21.30 «Serpico». Al Pa
cino. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.15-21.30 «Il por
tiere di notte». D. Bogarde in C. 
Rampling, Barvni film. Prepove
dano mladini pod 18. letom.

VITTORIA 17.00-21.30 «La spada nel
la roccia». Barvna risanka.

CENTRALE 17.15-21.30 «Lo chiama
vano Trinità». T. Hill in B. Spen
cer. Barvni film.

Tržič

Pred približno mesecem in pol 
dni smo pisali o protestu krožka 
goriških študentov medicine in bio
logije. ker niso v goriški občini 
ustanovili službe za medicino dela. 
Nekaj dni kasneje je goriški župan 
odgovoril v tukajšnjem tisku študen
tom in odvračal od občine vsako 
odgovornost za ta dogodek. Po tem 
županovem posegu so komunistični 
deželni svetovalci Bsrgomas, Zor- 
zenon in Colli poslali deželnemu od
boru vprašanje, v katerem so zah
tevali pojasnila. Deželni odbornik 
za zdravstvo dr. Nardini je te 
dni odgovoril svetovalcem in jim 
podrobno razložil kako je z zadevo.

Iz odgovora deželnega odbornika 
za zdravstvo sledi, da je bila na 
tem področju Gorica oškodovana 
zaradi običajnih in nedopustnih bi
rokratskih metod. Dr. Nardini tudi 
piše, da je zadovoljen za interpe
lacijo, ker lahko javnosti podrobno 
obrazloži kako so se razvijale stvari, 
pri katerih nima njegovo odbor- 
ništvo nobenih odgovornosti.

Deželni zakon štev 54 je stopil 
v veljavo leta 1972 in vsem kra
jevnim upravam so poslali z dežele 
okrožnico, v kateri so podrobno 
obrazložili kako naj se prizadete 
občinske uprave ravnajo pri ustano
vitvi službe za medicino dela in 
to v najkrajšem času. Na podlagi 
podatkov deželnega statističnega u- 
rada je dežela dala navodila, naj 
se take službe ustanovijo v petih 
krajih v prvi fazi aplikacije te
ga zakona. Med petimi kraji sta tudi 
Gorica in Tržič, poleg Trsta, Vid
ma in Pordenona. V vseh občinah 
so takoj sprejeli ustrezne sklepe, 
na podlagi katerih bi lahko dobili 
od dežele denar za ustanovitev te 
službe in delno tudi za njeno de
lovanje.

Nadzorni odbor v Gorici, (ki pre
gleduje vse sklepe občin in drugih 
krajevnih uprav), sklepa ni odo
bril, temveč vprašal deželno od- 
bomištvo za zdravstvo za pojasnila. 
Po pozitivnem odgovoru je pokra
jinski nadzorni odbor sklep goriške 
občine odobril, vendarle kot «sklep 
splošnega značaja, ki naj služi za 
prošnjo deželi za njen prispevek». 
To obliko odgovora je nadzorni od
bor sprejel, ker je menil, da bodo 
le tako stroške za upravljanje te 
službe odobrili v Rimu, češ so po
trebna za normalno službovanje 
stalna finančna sredstva.

Tako si je pokrajinski nadzorni 
odbor pridržal pravico odobriti na
daljnje sklepe finančnega značaja, 
v katerih bi bila predvidena sred
stva potrebna za ustanovitev in 
redno izvrševanje službe medicine 
dela. ko bi ta sredstva deželna u- 
prava res nakazala. Prav tako 
naj bi goriška občina šele v drugi 
fazi izdelala sklepe, v katerih bi 
bile predvidene strukture nove slu
žbe z odgovarjajočim izdatkom. 
Prav tako bi bila morala, po mnenju 
tega odbora, goriška občina skle
niti konvencijo z deželno uoravo.

Iz vsega tega izhaja, da je, po 
mnenju pokrajinskega nadzornega 
odbora, bil sklep goriške občine le 
programskega značaja. S tem pa
pirjem v roki pa ni mogla goriška 
občina sestaviti točnega programa 
nifi zahtevati od dežele denarne 
podpore. Dežela ni mogla namreč 
sprejeti od goriške občine navadne 
programske izjave. Dežela je zahte
vala točen program s finančnimi 
zahtevami, kar pa goriška ob
čina ni mogla napraviti.

Bilo je s tem v zvezi več stikov 
med deželnim odborništvom za 
zdravstvo in goriško občino, konec 
lanskega leta je dežela zahtevala 
od goriške občine podrobno doku
mentacijo, v kateri bi bile ozna
čene tako potrebe za ustanovitev 
te službe kot njen delokrog ter mo- 
rebitno sodelovanje z drugimi u- 
stanovami. Goriška občina pa je 
letos 21. januarja odgovorila, da se 
odpoveduje tej službi, ker nima 
pomena sprejemati sklepe, ki jih po
krajinski nadzorni odbor ne bi o- 
dobril.

Poročali smo že, da so v sredo 
nastopili v dvorani na Korzu Verdi 
13 gojenci Glasbene šole v Gorici na 
interni produkciji. Naš sodelavec je 
v svoj fotoaparat ujel mlade glas
benike, ki so se ob koncu nastopa 
zbrali in se zahvalili občinstvu, ki 
je njihovo izvajanje nagradilo z 
aplavzi.

• Goriški nadškof mons. Cocolin se 
je zahvalil županu De Simonu za 
sprejem, ki ga je ta priredil škofu I 
iz Bouakèja s Slonokoščene obale. 1

Deželni odbornik dr. Nardini piše 
v svojem odgovoru, da je deželna 
uprava vedno pripravljena dati svo
je prispevke in precejšnjo finančno 
pomoč tistim občinam, ki bi bile 
voljne ustanoviti službo za medi
cino dela. To v korist delavcev, ki 
so marsikje oškodovani zaradi sla
bih zdravstvenih razmer na de
lovnem mestu.

Dražji bencin 
v Jugoslaviji

Goriški avtomobilisti, ki so šli 
včeraj zjutraj čez mejo, da bi na
polnili svoje rezervoarje, so bili ne
prijetno presenečeni, ker so morali 
namesto prejšnjih običajnih 180 lir, 
plačati kar 223 lir za liter super ben
cina. čez noč se je namreč v Jugo
slaviji bencin podražil za 90 par 
in liter super bencina stane sedaj 
5,20 dinarja. Navadni bencin sta-

Prejšnji četrtek, na predvečer tri
najstletnice prvega človekovega 
prodora v vesolje, je klubska dvo
rana «Simon Gregorčič» zaživela na 
svojevrsten, zanjo nenavaden' na
čin. V priredbi Mladinskega krožka 
Gorica je bila proslava dneva ko- 
zmonavtike, prva tovrstna prosla
va na Slovenskem. Podoba Jurija 
Aleksejeviča Gagarina je bila v sr
cu vsakega prisotnega.

Gosta proslave, profesorja Frana 
Dominka in pesnika Aceta Mermo- 
Ijo, je pozdravila članica Mladin
skega krožka Verena Buzzi.

Prvi je nastopil Ace Mermolja. 
V poetični obliki nam je prikazal, 
kaj pomeni za zemljana ime J. A. 
Gagarina, ki bo z zlatimi črkami 
zapisano v zgodovini dvajsetega 
stoletja. Mermolja je nato, v svo
jem govoru izrazil željo, da bi a- 
stronavtika ne postala zlo za člo
veštvo, temveč oblika tehnološkega 
napredka.

Besedo je nato prevzel prof. Fran 
Dominko (povedati je treba, da bi 
se proslave moral udeležiti tudi inž. 
Vlado Ribarič, ki pa je zaradi bo
lezni bil odsoten). Kot znanstvenik, 
ki upira že 50 let svoj pogled v ne
bo, in kot človek, ki aktivno sprem
lja vesoljske polete, je profesor pri
kazal pomen Gagarinovega uspeha 
in njegov vpliv pri nadaljnjem od
krivanju neznanega v vesolju. Prof. 
Dominko je nato orisal kratko zgo
dovino vesoljskih poletov ter obra
zložil razne težave in odkritja, ki 
so prišla na dan ob vsakem novem 
poletu rakete v vesolje.

Po predavateljskem govoru so pri
sotni zastavili gostu nekaj vprašanj. 
Ob koncu pa je občinstvo (omeniti
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Od našega bralca smo dobili pismo, 
v katerem izraža svojo željo in tudi 
nekaterih naročnikov Primorskega 
dnevnika, ki bivajo v doberdobski in 
sovodenjski občini, da bi obis
kali lepo zgodovinsko mesto Jajce 
in Bosno. Naši naročniki menijo, da 
bi moral tak izlet prirediti Pri
morski dnevnik in sicer kdaj junija 
ali julija. Prepričani so, da bi se 
izleta udeležilo veliko ljudi.

ne 4,90 dinarja ali 209 lir, liter 
nafte za tovornjake pa stane 3,05 
dinarja ali 130 lir. Te cene so nam 
posredovali uslužbenci črpalke Pe
trol v Rožni dolini.

Ugodnost, ki so jo doslej imeli na
ši avtomobilisti, se je torej precej 
zmanjšala. Kljub vsemu pa stane ju
goslovanski super bencin sedaj 37 lir 
manj kot italijanski, kateremu se o- 
beta nova podražitev. Podražitev bo 
še bolj razredčila avtomobilske vrste 
na obmejnih prehodih.

Sestanek šolnikov 
sindikata CGIL

Prihodnji četrtek, 18. aprila ob 
17. uri, bo na sedežu delavske zbor
nice v Gorici sestanek članov šol
skega sindikata CGIL. Na njem bodo 
razpravljali o ministrskih navodi
lih za juridično ureditev šolskega

je treba, da je kot gost bil priso
ten jugoslovanski konzul v Trstu 
Boris Trampuž) zadovoljno zapusti
lo dvorano ob tako izčrpnem pre
davanju.

Urnik trgovin 
ob praznikih

Zveza goriških trgovcev javlja, da 
bodo danes, v soboto popoldne, vse 
bencinske črpalke odprte. Jutri, na 
velikonočno nedeljo bodo zaprte vse 
trgovine, le nekatere bencinske čr
palke bodo odprte. V ponedeljek pa 
bodo zaprte vse trgovine razen proda
jaln kruha, mlekarn in cvetličarn. 
Ta dan bodo odprte črpalke druge 
skupine.

Ker je v ponedeljek praznik bodo 
lahko trgovci vseh strok imeli v os
talih dneh prihodnjega tedna odprto.

Nedeljski vozni red 
mestnih avtobusov

Mestno avtobusno podjetje sporo
ča, da se bo v nedeljo, 14. t. m., av
tobusna služba pričela ob 8. uri in 
bo trajala do 20. ure s popoldanskim 
odmorom od 12.30 do 14.30. Vozni 
red mestnih avtobusov bo naslednji:

Proga št. 1 (Štandrež - železniška 
postaja - postaja pri «Transalpini»): 
odhodi iz štandreža in s postaje pri 
«Transalpini» od 8.00 do 12.30 in 
od 14.30 do 20.00 vsakih 16 minut.

Proga CRE (glavna pošta - Pod- 
gora - Ločnik - San Roc di Luzzinis- 
Kofrzo Italija-glavna pošta); odhodi 
izpred glavne pošte ob 15.20, 16.30,
17.40, 18.50; odhodi iz San Roca di 
Luzzinis ob 15.40, 16.50, 18.00, 19.10.

Proga CR1 (glavna pošta - Stra- 
žice - bolnišnica - glavna pošta); 
odhodi izpred glavne pošte ob 14.50,
16.00, 17.10, 18.20, 19.30.

Proga CNE (glavna pošta - Korzo 
Italija - Ločnik - San Roc di Luz
zinis - Podgora - glavna pošta); od
hodi izpred glavne pošte ob 9.00, 
10.10, 11.20, 14.50, 16.00, 17.10, 18.20, 
19.30; odhodi iz San Roca di Luz
zinis ob 9.20, 10.30, 11.40, 14.00, 15.10, 
16.20, 17.30, 18.40, 19.50.

Proga CNI (glavna pošta - bol
nišnica - Stražice - glavna pošta); 
odhodi izpred glavne pošte ob 8.35,
9.40, 10.50, 12.00, 14.20, 15.30, 16.40, 
17.50, 19.00.

Proga št. 6 (glavna pošta - nase
lje Sant’Anna - pokopališče); odhodi 
izpred glavne pošte ob 11.00, 12.00,
15.00, 16.20; odhodi izpred pokopa
lišča ob 11.40, 12.20, 15.40, 16.40.

Proga št. 7 (glavna pošta - Pev- 
ma - Oslavje); odhoda izpred glav
ne pošte ob 12.40, 16.00; odhoda z 
Oslavja ob 12.50 in 16.10.

Ustanova za socialno skrbstvo (IN 
PS) organizira tudi letos počitniške 
kolonije ob morju in v hribih za 
sinove jetičnih staršev. Za kolonije 
pridejo v poštev otroci od šestega 
do dvanajstega leta. Kot obmorski 
kraj je letos ustanova izbrala ko
lonijo Rdečega križa v lesolu, med 
tem ko bodo nekateri šli v kolonijo 
v vasici F pgo.

Za vse podiobnejše informa rij

Uspela predstava 
Ijublj'anskih gledališčnikov

V četrtek zvečer je Mestno gle
dališče ljubljansko uprizorilo v go- 
riškem Verdijevem gledališču ko
medijo Georgesa Feydeaua «Bolha 
v ušesu». Ljubljanski odrski an
sambel, ki je v Gorici že dobro 
znan še iz predstav prejšnjih let, 
je privabil predvsem veliko štu
dentov in delavcev iz mesta in po
deželja. Komedijo je občinstvo u- 
godno sprejelo, saj je nudila pri
sotnim 2 uri zabavnih zapletljajev, 
ki so vseskozi silili gledalce v 
glasen smeh in dobro razpolože
nje. Ljubljančani so tako še en
krat pokazali svojo kulturno in gle
dališko sposobnost, ki smo jo pri 
nas že prej cenili.

Želeti je, da bi uprava SSG iz 
Trsta še vnaprej vključevala v 
abonmajski repertoar dela z ljudsko 
zabavno tematiko, četrtkova kome
dija je bila skupaj z De Filippovo 
najbolje sprejeta od občinstva v 
letošnji sezoni.

Prispevki
Namesto cvetja na grob pokojnega 

Massimiliana Difilippa daruje sku
pina prijateljev 25.000 lir goriški kr- 
vodajalni sekciji.

V isti namen darujejo družine Col- 
lini, Picotti in Toso 10.000 lir v spo
min Sandre Glessi.

Razna obvestila
Podporno društvo za Goriško ob

vešča člane, da bo v četrtek, 18, a- 
prila s pričetkom ob 20. uri redni 
občni zbor. Zbor bo na sedežu. Uli
ca Malta 2.

, Kino
Gorica

AZZURRO 16.00-22.00 «Cu-fu dalla 
Sicilia con furore». Barvni film.

EXCELSIOR 16.00—22.00 «Il mio no
me è Nessuno».

PRINCIPE 16.00-22.00 «I guappi». 
Barvni film.

Nova Gorica
SOČA «Prodaj samokres in kupi kr

sto», italijanski barvni film. «Popaj 
in njegova družina», ameriški barv
ni film ob 18.00.

SVOBODA «Mesto imenovano Stra
hopetec», angleški barvni film ob
18.00.

DESKLE «Pobeg», ameriški barvni 
film ob 19.30.

RENČE «Po ukazu podzemlja», ame
riški barvni film ob 20.00.

PRVAČINA Prosto.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Luisa Nadaia, Elena

Marzo, Massimo Giorgini, Nikolaj 
Pahor, Cristina Mazzolini.

SMRTI: 72-letna gospodinja Ber
narda Trpin vd. Trpin.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan m ponoči ie dežurna 

lekarna Marzipi, Korzo Italija 89, tel. 
2443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči ie dežurna 

lekarna Al Redentore, Ul. Fratelli 
Rosselli, tel. 72340.

V PONEDELJEK ZVEČER

Dolgolasi mladenič ugrabil 
14-letno dijakinjo iz Ronk

Še nobene vesli o dekletu

V Ronkah je v ponedeljek zvečer 
dolgolasi mladenič ugrabil mlado, 
komaj 14-letno dijakinjo Nadjo Bos
chi iz Ronk Ul. Nievo. Mladenka 
je bila s prijateljico namenjena k 
lekcijam matematike. Ura je bila 
približno 19, ko se je Nadji pri
bližal plavolasi mladenič na motorju 
znamke «kavvasaki». Prijateljica je 
agentom kvesture povedala, da je 
mladenič ugrabil dekle, jo posadil 
na zadnji sedež motorja ter urno 
odpeljal.

Po štirih dneh odsotnosti kaže, da 
gre res za ugrabitev. Spočetka so 
preiskovalci mislili, da je Nadja 
prostovoljno sledila fantu. Po opisu 
Nadjine prijateljice je ugrabitelj 
visoke postave, ima dolge plave 
lase, njegova starost je okoli 25 let.

V Lečniku se le včeraj zjutraj, pri
bližno ob 5.30. laže ponesrečila 21- 
letna delavka Ugorina Lorenzon iz

■ Moše, Ulica 24. maja 43. ženska se 
ie vozila na delo proti Gorici, ko se 
« nor ■ v središču vasi. Ne-

v goriško bolnišnico, kjer ji je de
žurni zdravnik ugotovil lažji možgan
ski pretres in odrgnine na nosu. O 
krevala bo v tednu dni.

uia so ponesitčenko prepeljali | poslabšali.

Kazenski postopki 
v tovarni Lacego?

V tiskovnem poročilu sindikata pa- 
pirničarjev CGIL - CISL - UIL je 
rečeno, da skuša vodstvo tovarne 
Lacego v Sovodniah kazensko po
stopati proti delavcem, ki so od
sotni zaradi bolezni. O tem svojem 
koraku je vodstvo tovarne obvesti
lo tovarniški delavski svet.

Sindikat zavrača tak postopek in 
obvešča oblasti in javno mnenje, da 
skuša vodstvo tovarne z zmanjša
nim številom delavstva proizvajati 
isto količino proizvodov. Sindikat 
se bo tudi protivil vsakemu posku
su poslati delavstvo v integracijsko 
blagajno in kakršnemukoli poskusu, 
da bi delovne razmere v tovarni ie
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POLŽEVA POT ŽENEVSKIH POGAJANJ

Kaj preprečuje 
boljše uspehe?
Varnost in enakopravnost manjših in najmanjših zahtevata 
skrbno in natančno formuliranje bodočih evropskih dokumentov

Ladja sodobne Evrope si med 
Scilo in Karibdo z velikansko te
žavo utira pot proti bodoči listini 
o varnosti in sodelovanju. Evrop
ski pogovor 35 držav traja že 17 
mesecev. Samo ženevska etapa se 
je zavlekla nad pol leta in ni opra
vila še niti polovice dela.

Dve sta nevarnosti, ki v sedanji 
fazi preprečujeta razvoj evropske 
konference o varnosti in sodelova
nju: da se ta konča pri dveh čr
kah ali da pade v pozabo.

V konferenčnih dvoranah v Že
nevi, kjer je od septembra zbranih 
nad 490 diplomatov in vladnih stro
kovnjakov, vejejo sicer različni ve
trovi, od katerih sta dva še zlasti 
neugodna. En pritisk pogaja ter 
izpopolnjuje drugi. Cilji konferen
ce so mišljeni različno in vsakdo 
vleče na svojo stran, kdor je mo
čan bolj, kdor je šibak manj. Po 
nekaterih naj bi se — zdaj v Že
nevi, ob zaključni fazi pa v Hel
sinkih — na njej dosegla popušča
nja in protipopuščanja med naj
vplivnejšimi partnerji, po drugih 
pa naj bi bilo važno le to, da kon
ferenca v Evropi potrdi status quo, 
to je nespremenljivost meja, na
kar naj bi na koncu prišlo do pom
pozne ceremonije podpisa evrops
kih dokumentov.

Od evropske konference v resni
ci večina držav pričakuje mnogo 
Več.

Razen diplomatov in delegiranih 
strokovnjakov, ki so jih angažirale 
vlade 35 držav, je evropska pu
blika malone pozabila, da utirajo 
v Ženevi pot neki bolj spokojni 
in vami jutrišnji Evropi.

Ko bi bil takšen način mednarod
nega dogovarjanja plodnejši, bi ta
ka pretirana diplomatska diskret
nost nikogar ne motila. Toda zdaj, 
po pol leta ženevskih brezplodnih 
razgovorov okrog formulacij in 
predlogov, se postavlja naslednje 
vprašanje: ali niso vrata hermetič
no zaprta zato, da bi javnost ne 
izvedela, kdo, iz kakšnih pobud in 
računov preprečuje, da bi prišlo 
do sklenitve sporazuma o sodelova
nju in varnosti v Evropi?

Spočetka, na začetnem sestanku 
v Helsinkih konec 1. 1972 in na 
pomlad 1973, se je zdelo, da bodo 
evropski dogovor najbolj otežko- 
čale razlike med ZDA in SZ, če 
ne zaradi drugega, zaradi tega, 
ker so prvi komaj pristali na to 
konferenco, vtem ko so se zanjo 
drugi zelo zavzemali.

Ta presodek pa je bil kmalu 
odstranjen. Zlasti zadnje tedne je 
v Ženevi postalo čedalje bolj jas
no, da konference ne ovirajo razli
ke med obema supersilama, mar
več strah drugih, manjših in majh
nih partnerjev, da bi se veliki spo
razumeli na njihov račun.

Najpozitivnejša na evropski kon
ferenci, ki sicer napreduje po pol
ževo, je doslej pravica, priznana 
slehernemu partnerju, celo naj
manjši državi, da zavaruje svoje 
interese do takšne mere, da lahko 
prepreči vsako odredbo, ukrep ali 
formulo, ki se z njo ne strinja. To 
načelo obveznega splošnega so
glasja, ki izključuje preglasovanje, 
je vneslo v evropske odnose neko 
novo, bolj demokratično prakso.

Razumljivo je, da se mnogi ev
ropski partnerji poslužujejo te pra
vice in zahtevajo, da so s sleher
nim projektom, z vsakim predlo
gom, ki bi ga katerakoli država 
postavila, zavarovani tudi interesi 
vsake posamezne dežele — udele
ženke. S tem pa se je zavleklo 
delo konference, ki je po zamisli 
njenega pobudnika, Sovjetske zve
ze. že davno imela biti končana.

Ker je smoter evropskega dogo
vora, da zaščiti življenjske potrebe 
slehernega od partnerjev, zlasti 
njegovo varnost in enakopravnost 
v ravnanju, je bilo neogibno vne
sti v dnevni red predloge domala 
vsake od 35 držav, ki so se bile 
zbrale najprej v Helsinkih, zatem 
v Ženevi. To je logičen odraz oko
liščin v Evropi, mnogovrstne vza
jemne odvisnosti v sodobnih med
narodnih odnosih, ki zanje majhni 
in najmanjši partnerji pričakujejo, 
da bodo sloneli na striktni enako
pravnosti, brez pritiskov in vsilje
vanj tujih vplivov

To je privedlo do znatne razši
ritve tematike in nalog, ki mora 
konferenca nanje dati pozitivne in 
povsem sprejemljive odgovore, to 
se pravi tudi formulacije v za
ključnih dokumentih. Nekateri ude
leženci konference si niso tako za
mislili evropskega dogovarjanja, 
a tudi ne evropskih dokumentov, 
pač glede na to. da so imeli v vi
du samo svoje lastne, omejene in
terese in potrebe, če je zunanji, 
manj obveščeni publiki, mesece 
zavlačevana diskusija o desetih 
načelih bodočih odnosov med dr
žavami, bila podobna «jalovemu 
okrog prinašanju» — tako, da so 
celo časopisna poročila o tem bila 
izredno dolgočasna — pa je po
znavalcem te zapletene materije 
bilo jasno, da je vsaka pika, vsa
ka vejica nadvse dragocena kot 
prispevek k zaščiti interesov po
sameznih partnerjev pred raznimi 
manipulacijami, pred vsiljevanjem 
tujih odločitev, pred podrejanjem 
tujim interesom, bodi da vse to 
prihaja od enega samega ali več 
vplivnejših partnerjev.

Samo tako je moč pojasniti iz
redno počasnost tempa : sa j so v 
šestih mesecih v Ženevi bili raz
čiščeni pojmi samo okrog treh od 
skupno desetih osnovnih načel o 
varnosti v meddržavnih odnosih, 
ki naj bi jutri postali splošna ob
veza tako za največje kot za naj
manjše partnerje evropskega prizo
rišča.

Sporazumevanje pa bi. kot ka
žejo dosedanje izkušnje iz Ženeve, 
vendarle teklo hitreje in učinkovi
teje, če bi evropska konferenca

ne bila vključena v «paket aranž
majev» med velikimi silami in o- 
bema blokoma, a še zlasti v glo
balno pogajanje med obema super
silama. Tako so evropska konfe
renca in njenih preostalih 33 part
nerjev potisnjeni v odvisnost od 
pogajanj, ki se vodijo na stranskih 
tirih — mišljeni so ameriško - sov
jetski dialog SALT II., dunajska 
pogajanja NATO in Varšavskega 
sporazuma, kakor tudi neposred
ni stiki Washingtona in Moskve, 
ki so že povsem v znamenju pri
prav za junijsko srečanje Brež- 
njeva in Nixona.

Po sklepu, s katerim je bilo (v 
sicer začasni obliki) doseženo so
glasje o načelu nedotakljivosti me
ja, je zdaj pričakovati, da bodo 
pogajanja učinkovitejša po 22. a- 
prilu, da bi se tako mogli do po
letja uskladiti pogledi o še preo
stalih, sicer zelo številnih odprtih 
vprašanjih. Od tega je odvisen za
ključni del evropske konference, 
ki bi — s sprejetjem splošnoev- 
ropskih dokumentov ter obveznosti 
o varnosti in sodelovanju — nato 
lahko sledil v teku poletja. Motiv iz Loga (Foto M. Magajna)
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OKVIRNI NAČRTI ZA PRIHODNJIH PETNAJST LET

PO BOGASTVA VSIBIRIJO 
BODO RUSI ŠLI Z ROBOTI

V evropskem delu dežele surovin že primanjkuje - Vremenske 
razmere v Sibiriji pa niso kdove kako prijetne - Razne rešitve

MOSKVA, aprila. — Industriali
zacija Sovjetske zveze, točneje naj
prej nekdanjega ruskega carstva 
in nato Sovjetske zveze, traja že 
sto let in še kaj več. Seveda je 
šel proces industrializacije v dobi 
carske Rusije zelo počasi, v zad
njih desetletjih pa se je tako 
pospešil, da so zaloge surovin v 
evropskem delu Sovjetske zveze 
že na tem, da se izčrpajo. Vrhu 
tega da postajajo zadevni proiz
vodni stroški tako visoki, da se 
črpanje teh že ne izplača.

Seveda ne velja to za vse rudno 
bogastvo ali vsaj ne velja v ena
ki meri za vse. Ponekod je rud
nin še dovolj, drugod jih primanj
kuje. S tem pa prav gotovo ni 
mamo namena trditi, da bo Sovjet
ski zvezi surovin zmanjkalo, kajti 
v severovzhodnih predelih dežele, 
daleč onstran Uralov, v Severni 
Sibiriji je surovin in prirodnih 
bogastev na pretek, saj so 
izračunali, da je nafte in pod
zemeljskega plina vsaj toliko, 
kohkor ga ima ves arabski svet, 
prav tako so odkrili velikanska 
ležišča železne rude in drugih 
rudnin, pa tudi zlata, nlatine in 
diamantov itd. V prihodnjih de
setih do dvajsetih let pa bo 
treba ta bogastva izkoriščati nor
malno. Zato bodo morali mnogi 
mladi Rusi na pot v Sibirijo. Že 
doslej so nastala ponekod v Si
biriji večja in manjša naselja,

toda sibirska bogastva, oziroma 
ves severovzhodni del Sovjetske 
zveze bo moral biti poseljen z no
vim prebivalstvom, z ljudmi v 
glavnem iz evropskega dela de
leže, da bi sovjetska industrija 
prišla do surovin, ki jih potrebuje, 

Toda, če se je že doslej odpra
vilo v Sibirijo na stotisoče mla
dih Rusov iz južnejših predelov 
dežele, jih bo Sibirija v razmero
ma kratkem času potrebovala na 
milijone. Vsak Rus pa ve. kaj 
življenje v Sibiriji pomeni. Nad 
določeno zemljepismo širino ne 
uspeva nič več, razen pokrnelega 
drevja, kakega čopa trave, ki v 
kratkem poletju komaj komaj o- 
zeleni, kadar pač leti popusti. In 
tudi v kratkem sibirskem poletju 
življenjske razmere tam niso kdove 
kako prijetne. Ko popusti led, se 
vsa dežela spremeni v velikansko 
morje blata. V več ali manj vlaž
nem, ponekod zamočvirjenem po
dročju pa tedaj zavladajo komarji, 
ki se jim človek že ne more po
staviti po robu. Nekateri zato me
nijo, da je v Sibiriji prijetneje sre
di zime, ko pade živo srebro na 
30, 40. celo 50 stopinj pod ničlo, kot 
pa pjoleti, v juliju in avgustu, 
ko se nimaš kam skriti pred ko
marji. Kar p>a zadeva že omenjeno 
blato, je to v Sibiriji nevšečno 
tudi v tem smislu, da morajo 
graditi hiše na zelo globokih te
meljih, kajti temelje morajo px>-

Naša nova slikanica
ERAZEM PREDJAMSKI

C, SALE 
V. HERCEM

-------------

ZGODBA O ROPARSKEM VITEZU 
ERAZMU S PREDJAMSKEGA 
GRADU PRI POSTOJNI, KAKOR.
SE NAM JE OHRANILA V ZAPISKIH 
RAZNIH KRONISTOV, JE VEPNO 

VZBUJALA POZORNOST IN PRAŽILA 
FANTAZIJO VSEH, KI SO KDAJKOLI 
OBISKALI POSTOJNSKO JAMO,»

JF~)

Z jutrišnjim dnem bomo začeli objavljati novo slikanico, v kateri 
nam bosta avtorja C. Gale in V. Herceg prikazala zgodbo Erazma 
Predjamskega, kot sta jo povzela po zapiskih nekdanjih kronistov. 
Gre za zgodovino roparskega viteza, ki je živel v svojem «gnezdu», 

Predjamskem gradu blizu Postojne

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Za

gotovljene so vam dobre finanč
ne p>ersp)ektive. Deležni boste tu
di nepričakovane moralne p>omoči.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Zago
tovljen je usp>eh vsem intelek
tualcem in raziskovalcev. Pazite 
se ljudi ki preveč govorijo.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Sprejmite več odgovornosti za 
delo, ki vam je bilo naloženo. 
Napeto vzdušje v družinskih od
nosih.

RAK (od 22.6. do 22.7.) V fi
nančnem pwgledu izredno zanimiv 
dan S svojo odkritosrčnostjo bo
ste premagali marsikatero težavo.

LEV (od 23.7 do 22.8.) Preveč 
se zanašate nd prijatelje in sode
lavce. Vaša občutja niso preveč 
utemeljena.

DEVICA (od 23 8. do 22.9.) 
Majhne obveznosti, toda težko jim 
boste kos. Nepričakovana poznan
stva, ki vam ne bodo po volji.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Ne zanašajte se na obljube, pač 
pa se poprimite dela sami. Ne 
glodajte vse preveč kritično.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 21. 
11.) Biti morate bolj podjetni, da 
bo šlo vse prav. Prijetno in za
nimivo srečanje.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Zelo ugodni vplivi za sporazumno 
rešitev starega spora. Pazite se 
pred nekaterimi sebičnimi prija
telji.

KOZOROG (od 21.12. do 20 1) 
Dosledno uveljavljajte svojo za
misel. V svojem čustvenem od 
nosu bodite bolj popustljivi.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Vaš 
prestiž se bo še bolj povečal. 
V družbi boste doživeli dokaj ne
prijeten afront.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Dan bo 
vsestransko ploden, zato se prid
no lotite dela. Konkretni uspehi 
čustvenega značaja.

staviti na zmrzla tla, kamor sonč
na toplota ne bo nikoli prodrla.

Če pomislimo na vse težave, ki 
jih nosi s seboj življenje v Si
biriji. je malone logično, da so 
sovjetske oblasti naročile svojim 
znanstvenikom, naj bi našli kako 
drugo rešitev, po možnosti v — 

robotih, ki naj bi človeku pomagali, 
morda ga celo nadomestili pri iz
koriščanju velikanskih bogastev, 
ki jih nudi Sibirija.

Kakor je rekel sovjetski ekono
mist Kotov, so življenjske razme
re v Sibiriji tako težavne, da ne 
smemo računati s tem, da bi 
mogel človek v njih trajno živeti 
ali celo dolgo zdržati. Zato bo 
moral človeka nadomestiti ro
bot, tako da bo človek preživel 
v Sibiriji le krajša obdobja, da bo 
tu dogajanja le od časa do ča
sa nadziral, ostalo pa bodo opra
vili roboti, «nova rasa».

Kakor zatrjuje Kotov, se v šte
vilnih sovjetskih zavodih že ukva
rjajo z načrtovanjem robotov za de
lo v Sibiriji. Delovanje teh znan
stvenikov na tem področju pa 
spada v široki okvir petnajstlet
nega načrta, ki obsega sovjetski 
ekonomski razvoj za dobo od 
1976 do 1990. Pri tem načrtu so
deluje v vsej Sovjetski zvezi nič 
manj kot en milijon 200 tisoč 
znanstvenikov in strokovnjakov.

Samo po sebi se razume, da 
je problem robotov v tem okviru 
le — stranski problem. Robot 
— konkretneje avtomat — bo v 
naši dobi le v redkih primerih 
mogel zamenjati ali nadomestiti 
človeka. Gre konkretno za avto
matizacijo naprav, gre za centra
le, kjer bosta dva delavca, stro
kovnjaka mogla na račun avto
matizacije zamenjati sto ali celo 
več delavcev. Vendar brez člove
ka se hiti Sibirija ne bo razvila. 
Zaradi tega en milijon 200 tisoč 
sovjetskih znanstvenikov izdeluje 
načrte v globalnem merilu pa 
trdi v podrobnostih. V določenih 
inštitutih proučujejo n.pr. koliko 
beljakovin bo potreboval sibir
ski človek leta 1990, drugod raču
najo, koliko prebivalstva bo v 
letu 1990 živelo na toplem Jugu, 
koliko v nič kaj prijetni Sibiriji, 
drugi se spet ukvarjajo z vpra
šanjem šolstva tudi v Sibiriji, 
tretji se ukvarjajo s problemi 
energetike itd. itd. Del, in to 
neznaten del tega milijona dve
sto tisoč ljudi pa se ukvarja tu
di z izdelovanjem — «robota», ki 
bo nujno, od časa do časa, moral 
v določenih razmerah zamenjati 
človeka. To pa tudi zaradi dej
stva, da začenja v Sovjetski zvezi 
primanjkovati delovne sile in se 
bo to pomanjkanje še povečalo, 
posebno v času med 1980. in 
1985. letom.

Zakaj smo se toliko ustavili 
pri tem?

Sovjetski in tudi tuji opazoval
ci trdijo, da so se tokrat sovjet
ski načrtovalci prvič potrudili, 
da bi izdelali zares organski in 
dosleden petnajstletni načrt, ki 
bo na vsak način izpeljan in bo 
Sovjetsko zvezo pripeljal na zelo 
visoko raven.

Če pa se na eni strani govori 
o tem, kako zamenjati človeka v 
Sibiriji z robotom, ker so življenj
ske razmere tako rekoč nevzdrž
ne, skušajo na drugi strani te 
razmere tudi nekoliko «popraviti». 
Ustrezni načrti govore n.pr. o 
majhnih mestnih naseljih na 
skrajnem Severu, kjer bi se u- 
stvarili povsem normalni življeni- 
ski pogoji z ustreznimi klimat
skimi napravami, katerimi bi po
trebno energijo dajale manjše je
drske centrale. Sicer je bilo o tem 
že govora, nato so Sovjeti načrte 
odložili, sedaj pa so jih ponovno 
potegnili iz miznic.

BRSKANJE PO STATISTIČNIH PODATKIH

Kako Jugoslovan 
porabi svoj 

poprečni dohodek
Kljub skoku cen se življenjska raven dviga

V času, ko je na ves svet za- 
pljusknil nevaren val inflacije, ta
ko da cene najrazličnejšega bla
ga neprestano skačejo, so zadev
ni statistični pregledi in računi 
dokaj tvegani. Podatki namreč, ki 
veljajo danes, že čez nekaj dni 
ne veljajo več. Kljub temu se bo
mo ustavili pri nekaterih podat
kih, ki jih je zbral in obdelal 
pred nedavnim jugoslovanski zvez
ni statistični urad v zvezi z živ
ljenjsko ravnijo v Jugoslaviji, v 
primerjavi z razvitim svetom ev
ropskega zahoda. Res je, da ve
ljajo ti podatki le v merilih moč
no razgibanega trenutnega stanja, 
vendar so hkrati dovolj očiten 
pokazatelj naglega napredka, ko 
se je dežela iz izrazito kmetijske 
razvila v že močno industrijsko 
deželo.

Statistični urad je napravil za
devno anketo, v kateri je upo
števal podatke 18 tisoč družin 
vseh slojev in vseh predelov v 
deželi, to se pravi od Slovenije do 
Makedonije in od ljudi z najviš
jimi, do ljudi z najnižjimi dohod
ki. Iz zbranih podatkov najprej 
izhaja, da se je jugoslovanska 
družina v zadnjih petih letih skr
čila od prejšnjega poprečja šti
rih članov, na 3,9 člana. Anali
tiki pravijo, da gre to na račun 
manjše natalitete, vendar pa tu
di na račun pospešene gradnje 
stanovanj, kajti še pred petimi le
ti je veliko družin živelo v skup
nem gospodinjstvu starih staršev, 
staršev in otrok, sedaj pa so mno
gi dedje in babice ostali sami, 
njihovi otroci pa so se osamosvo
jili v svojem domu, na svojem 
stanovanju, skratka iz ene druži
ne sta nastali dve, morda tudi tri.

Nadaljnja ugotovitev je nasled
nja: pred šestimi leti je znašal 
poprečni dohodek jugoslovanske 
družine 15.348 dinarjev, ob koncu 
1973. leta pa 38.856 dinarjev, kar 
je krepko nad 100 odst. več. Res 
je, da so se med tem življenjski 
stroški močno dvignili, toda sta
tistika pravi, da so se realni do
hodki poprečne jugoslovanske dru
žine vendarle dvignili za 6 od
stotkov.

Ne bomo se spuščali v podrob
no analizo teh podatkov in šte
vilk, ker jih je veliko, preveč, pač 
pa se bomo ustavili na nekaterih 
primerjalnih podatkih, ki posred
no, toda zgovorno pričajo o nara
ščanju življenjske ravni.

Od svojih dohodkov porabi ita
lijanska družina v poprečju za 
hrano 41 odst., jugoslovanska dru
žina porabi 38 odst., najmanj po
rabi izključno za hrano državljan 
Velike Britanije, ki porabi za 
hrano le 23,6 odst. svojih dohod
kov, zahodni Nemec 31,5, Holand
ci 24,5, Belgijci pa 24 odst. Pri
bližno enaka so razmerja glede

stroškov za stanovanje. Vtem ko 
odšteje Italijan za stanarino v 
poprečju 10 odst. svojih dohodkov, 
jih odšteje Jugoslovan le 6, za
hodni Nemec 11, Holandec 8,5, 
Belgijec in Francoz prav tako o- 
ba po 10, Anglež pa, ki je najmanj 
dal za hrano, odšteje za stanari
no 12,5 odst. svojih mesečnih do
hodkov.

Prav tako so zanimivi podatki 
glede stroškov za opremo stanova
nja. Največ porabijo glede tega 
Belgijci in Holandci, ki odštejejo 
13 odst. svojih dohodkov v ta na
men, Francoz da 10 odst., Italijan 
11 odst., Anglež 8, Jugoslovan pa 
10,2 odst. Obleka je v Jugoslaviji 
najdražja, seveda v primerjavi s 
skupino dežel evropskega zahoda. 
Jugoslovan porabi v poprečju za 
oblačenje 13,8 odst. svojih dohod
kov. Anglež 10, Italijan 9, za
hodni Nemec 11,5, prav toliko 
Francoz, Belgijec 9, Holandec pa 
je s svojimi 13,5 odst. zelo blizu 
Jugoslovanu.

Ko smo tako našteli, v procen
tih, nujne stroške, ki jih ima Ju
goslovan, Anglež, Italijan, zahodni 
Nemec, Francoz, Belgijec in Holan
dec za življenje, preostane tako 
imenovani «svobodni fond», to se 
pravi tisti del dohodkov, ki se tro
ši v potrebne vendar ne življenjsko 
nujne namene. Gre za primer za 
kulturo, gre za šolo, gre za zaba
vo, gre za hobi itd. itd. Prav go
tovo ne bomo rekli, da šola ni 
potrebna, saj je, rekli bi «življenj
sko nujna», vendar ne spada še v 
območje tistih elementov, ki so 
nujni za fizični obstoj človeka. In 
tako se v teh primerih tudi obrav
nava. In tudi tu so v petih letih 
v Jugoslaviji napravili nadaljnji ko
rak. kajti leta 1968 je šlo za šolo 
in kulturo 3,4 odstotka dohodkov, 
v letu 1973 pa 4 odst. Sicer pa je 
razmerje med že omenjenimi drža
vami glede na «svobodno razpolož
ljivi fond» naslednje: največ pro
sto razpoložljivih sredstev preosta
ne Angležu in zahodnemu Nemcu, 
namreč po 46 odst. dohodkov, sle
di jima Belgijec s 44 odst., Fran
coz s 43,5, nato Holandec s 40,5, 
končno pride na vrsto Jugoslovan, 
ki mu ostane «svobodnih» še 32 
odst. dohodkov. Na zadnjem mestu 
je Italijan s svojimi 29 odstotki.

če bi te statistične podatke pri
merjali še z nekaterimi deželami 
evropskega severa ter ZDA in Ka
nado, bi ugotovili, da so nekatere 
evropske dežele, ki smo jih naved
li, kar dobrd razvite, vendar pa 
zaostajajo za najbolj razvitimi, na 
primer za švedsko, ZDA in Kanado. 
Toda tudi med samimi temi drža
vami so razlike precejšnje, kajti 
zahodni Nemec razpolaga s 9.690

(Nadaljevanje na S. strani)
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IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Brunettijeva razstavlja 
v dvorani «C. Sofianopulo»

Kdor sledi dogajanjem na li
kovnem področju v naši deželi, je 
zadnje čase pogosteje opažal dela 
Ondine Moruzzi - Brunetti, ko je 
sodelovala na raznih skupinskih 
razstavah ali se udeleževala sli
karskih ex tempore tekmovanj. 
Nekajkrat je na takšnih tekmova
njih dobila tudi kako priznanje. 
Toda šele sedaj se je O. Moruz
zi - Brunetti opogumila in se pred
stavila v večjem obsegu s samo
stojno razstavo v dvorani «Cesare 
Sofianopulo». Tržaški slikar Emil 
Primožič - Primossi je umetnico 
predstavil in napisal v katalogu 
kratko in jedrnato besedilo, iz ka
terega zvemo, da je bila slikarka 
njegova učenka in da je hkrati 
posečala tudi tečaj za keramiko.

Sedaj se likovnica predstavlja 
bolj zaključeno.. Dosežki v zvrsti 
keramike vsekakor dobro obetajo. 
Odlična sta v barvi in v modelaci- 
ji kipca malih klovnov, zelo dober 
je tudi eksponat «Roka», kjer se 
v zelenkastih odtenkih obarvani 
prsti odpirajo proti nebu, kakor 
cvetni listi v nemi prošnji ne
dolžne žrtve.

Glavna teža razstave seveda le
ži v oljnatih podobah. V tem ok
viru pa spet v tihožitjih, v kate
rih Brunettijeva pristneje polaga 
svoja ženska občutja v majhne, 
skromne predmete svojega doma, 
v sadje, v cvetje. Čeprav jih za 
sedaj podaja še v realističnih po
tankostih ter v gladkem načinu 
slikanja, se že nakazujejo tudi 
odmiki v višjo raven. To je raz
vidno v nekaterih oljih, kakor na 
primer v upodobitvi trebušaste 
steklenke ob koruznem storžu, pa 
tudi s skoro morandijevsko silo 
zasnovani kompoziciji z belim vr
čem na hladnem ozadju.

Pokrajinske slike so večje iti 
prav iz teh slik pronica učiteljev 
vpliv. Vendar pa to ne toliko v 
barvni obdelavi, ker barv ne na
naša enakomerno razprtih na z o- 
stro črto omejene ploskve, pač pa 
slednje spretno prekriva z gosti
mi prepleti navpičnih potez, kar 
daje slikam videz pestro stkanih 
goblenov. Med njimi posebno iz
stopata razgleda na dolino Ospa 
ter na močvirnate loge pri Orehu.

Slikarka pa ne zanemarja niti 
motivov brez zelenja. V mislih i- 
mamo podobe, ki prikazujejo pro

čelja hiš, na primer sliko kam
nitega vhoda starinske stavbe, ter 
detalj iz muzeja pri Sv. Justu.

Prva osebna razstava mlade sli
karke sicer še ni povsem enot
na in zaokrožena, kljub temu pa 
obeta dober vstop te mlade umet
nice na pot umetniškega uveljav
ljanja.

MILKO BAMBIČ

R. Debenjak 
dobil Jakopičevo 
nagrado
Pred dvema dnevoma so imeli v 

prostorih ljubljanske Moderne ga
lerije prijetno slovesnost, na kate 
ti so podelili letošnjo Jakopičevo 
nagrado znanemu slovenskemu li
kovniku, našemu kanalskemu ro
jaku Riku Debenjaku, ki so mu 
jo dodelili Akademija za likovno 
umetnost, Društvo slovenskih li
kovnih umetnikov in Moderna ga
lerija v znak priznanja za njego
ve uspehe na področju grafične 
umetnosti.

Riko Debenjak, ki je do pred 
nedavnim vzgajal slovenski likovni 
naraščaj na ljubljanski akade
miji, je doma iz Kanala na Soči, 
kjer se je rodil leta 1908 in se 
je šolal najprej na beograjski a- 
kademiji, nato je bil poldrugo 
leto v Parizu, nakar se je vrnil 
v domovino in po drugi svetovni 
vojni vsa leta deloval kot likovni 
pedagog, hkrati pa ustvarjal ved
no boljša in boljša dela in žel 
velike uspehe doma in v tujini, 
na beneškem bienalu, v Sao Paulu 
in drugod.

Pri nas, v Trstu, je razstavljal 
najprej kmalu po vojni, v gale 
riji «Lo Scorpione», nato v pred 
stavništvu jugoslovanske grafike 
v palači Costanzi, nato spet na 
skupinski razstavi v galeriji «La 
Lanterna», lani na skupinski v 
Kulturnem domu, skratka, tudi 
tržaški ljubitelji likovne umet 
nosti so imeli priložnost pobliže 
se spoznati z umetnikom, ki prav 
gotovo spada med vrhove ali 
stebre slovenske likovne umetnosti 
in tudi že svetovno znane ljub
ljanske grafične šole.

SOBOTA, 13. APRILA 1974
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost: Morska biologija
12.55 Koncert za veliki teden:

Polifonski zbor bo pod v odstvom Quinzia Petrocchija izva
jal skladbe Bacha, Palestrine, Ingegneria in Petrocchija.

13.30 DNEVNIK
14.10 Oprta šola:

Tedenska oddaja o vzgojnih problemih
17.00 DNEVNIK 

Izžrebanje loterije
17.15 Program za najmlajše 
17.25 Flikove in Flokove zgodbe

Češkoslovaški risani film 
17.35 Program za mladino
18.30 Poljudna znanost: Monografije
18.55 Sedem dni v parlamentu 
19.20 Nabožna oddaja
10.30 Kronike dela in gospodarstva
20.00 DNEVNIK 
20.40 Adelchi

Drugi del dela Alessandra Manzonija z naslovom Langobardi 
Langobardska vojska je bila poražena. Preostala vojska, ki 
se je umaknila v gozd, se tu razcepi. Del vojske sledi kralju 
Dezideriju, ki se usmeri proti Pavii, da bi se tu zaprl in 
zabarikadiral za mestnim obzidjem, njegov sin Adelchi pa 
se z delom vojske usmeri proti Pavii, da bi se tu zaprl v 
samostanu San Salvatore v Brescii bliža konec Ermengarde, 
ki je postala žrtev «previsokih ciljev». Frankovski kralj Ka
rel jo je odklonil, njena fizična in duševna moč pa ni tolik
šna, da bi se upirala tolikšni boli, zato najprej sklene, 
umakniti se v samostan, toda zaman skuša pozabiti na fran
kovskega kralja Karla, zaman skuša pozabiti na žalitev, pa 
čeprav ji sestra Ansberga to prigovarja. Vtem se dogodki 
naglo vrstijo in v trenutku, ko na pavijskem obzidju pride 
do poslednjega izdajstva, ko vojvoda Guntigi odpre vrata 
Frankom, v samostanu San Salvatore jočejo nad mrtvo Er- 
mengardo. Skoraj hkrati pa v Veroni langobardski plemiči 
pritiskajo na Adelchija, naj bi klonil. Ta pa s peščico najbolj 
zvestih pristašev računa, da se bo umaknil v Bizanc. Tra
gedija se zaključi v bližini Verone, pod šotorom frankovske
ga kralja Karla. Sem pride langobardski kralj Deziderij, ki 
prosi zmagovalca, naj ne preganja več njegovega sina. Toda 
prav v tem trenutku privedejo sem ranjenega Adelchija, ki 
so ga zajeli in oče mora prisostvovati sinovi smrti.

22.30 DNEVNIK

DRUGI KANAL
18.00 Kolesarske dirke v Mirandoli
18.30 Sodobni vzgojni problemi
19.00 Dribbling
20.00 Koncert Perosijevih skladb

Poje zbor rimske Sikstinske kapele pod vodstvom Domenica 
Bertoluccija.

20.30 DNEVNIK
« 21.00 KAJN IN ABEL

Epizode iz folk-opere Tonyja Cucchiare. Za to delo trdijo, da 
je prvo resnično folklorno delo v italijanskem slovstvu. Hkrati 
je zanimivo tudi dejstvo, da ga izvaja nekakšna zadruga, ki jo 
sestavljajo pevci in igralci ter gledališki ljudje, ki so se zdru
žili v zadrugo, da bi mogli delo uprizoriti. Pobudo za to je 
dal folklorni pevec s Sicilije Cucchiara, ki mu je uspelo 
strniti snov o svetopisemski temi bratov Kajna in Abela. Cuc
chiara meni, da je to delo nastalo iz potrebe, da bi «glasbeno 
spregovorili» o tem, kar «se med ljudstvom govori» v drob
cenih epizodah o tej temi. Pri tem velja povedati, da gre za 
odrsko delo, ki traja dve uri, vendar ni to neko povezano de
lo, pač pa sestavljeno iz posameznih epizod, ki govore o večni 
temi borbe med dobrim in zlim.
Prvič so to delo uprizorili v decembru 1972. leta v rimskem 
gledališču San Genesio.

22.00 Kenzo Tange
Arhitekt tretje generacije

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
9.35, 10.35, 12.00 TV šola:

Kovine, geometrija, Marksizem, Slovenska književnost, Dal
matinsko pesništvo, Na razstavi.

15.00 Evropsko prvenstvo v namiznem tenisu 
Finalna tekmovanja, prenos iz Novega Sada

15.55 Nogometna tekma: Velež — Borac
17.45 Obzornik
18.00 Ali živali mislijo

Sovjetski dokumentarni film, katerega naslov zgovorno na
poveduje vsebino. Avtorji filma so odgovor iskali v filmskem 
snemanju cele vrste poskusov, katerih rezultati gledalca ne 
le presenečajo, pač pa mu odpirajo povsem nove poglede na 
živali in, zakaj ne, na njihovo «mišljenje». Pri teh poskusih 
so sodelovale tudi takšne živali, ki jih človek ne smatra za 
kdove kako «brihtne», če vemo, da opica ni tako neumna, če 
vemo, da zna biti psiček zelo «brihten», ni človek preveč pre
pričan o brihtnosti podgan ali pajkov...

19.15 Gledališče v hiši
19.45 Risani film
20.00 DNEVNIK
21.20 Tedenski notranjepolitični komentar 
20.30 Vaša popevka sezone
21.45 Pravnuki, risani film
22.10 DNEVNIK
22.25 Serijski film vrste Cannon

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
15.00 Evropsko prvenstvo v namiznem tenisu 
15.55 Nogometna tekma: Velež — Borac
19.45 Davovi prosti večeri, serijski film
20.15 DNEVNIK
20.30 «Izdajalec», serijski film Colditz
21.20 «Dvigalo» TV serijski film
21.50 Evropsko prvenstvo v namiznem tenisu

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Ponovno na sporedu; 13.30 Kon
cert; 14,45 Mahlerjeva Simfonija 
št. 2; 16.15 Komorna glasba; 15.20 
Vivaldi, Grieg in Krek; 18.30 
Frančkov Zakleti lovec; 19.10 Fod 
famim zvonom na Proseku; i9.40 
Zborovsko petje; 20.00 Šport;
20.50 «Pilatova žena», drama;
21.50 Dvorakove in Bartokove 
skladbe.

TRST
12.15 Deželne kronike; 14 40 

Tretja stran; 16.40 Koncert, 19.30 
Kronike.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 1630,

18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.30 Trio San 
Jose; 9.30 Minghettijev show;
10.15 Glasba in nasveti; 12.00 
Glasba po željah; 14.00 Na dvoj
nem tiru; 15.00 Orkester lahke 
glasbe; 15.30 Jugoslovanski po
pevkarji; 17.00 Zapoimo in za
igrajmo; 17.45 Primorska in nje
ni ljudje; 19.00 Za aonec tedna;
20.00 Večerna glasba; 22.35 Ples
na glasba.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 21.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 8.30 
Godala; 9.00 Vi in jaz; 12.10 
Mendelssohn, Simfonija št. 5, 
Liszt, Mrtvaški ples; 13.20 Jack
sonove duhovne pesmi; 14.07 
Haendlov Concerto grosso; 14.50 
Znanstvena oddaja; 15.10 Pasijon;
15.30 Simf. koncert; 17.10 Sklad
be za godala; 17.50 Mozartove 
skladbe; 19.20 Kronike Juga; 19.45 
Dramska kompozicija spevov: 
«Tornate a Cristo «m paura»;
21.15 Plošče; 21.45 Godala.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Melodrama; 9.35 
Simf. koncert; 11.00 Duhovne pes
mi; 11.50 Zbori z vsega sveta;
12.40 Simf. glasba; 13.35 Strani 
iz albuma; 13.50 Kako in zakaj?;
15.00 Operni preludiji; 15.40 Ital. 
folk glasba; 16.35 Ihštrumenti v 
glasbi; 18.50 Gorelli, Bach, Vival
di, Čajkovski itd.; 18.55 Verdijeva 
opera Trubadur; 22.05 Klavirske 
skladbe.

Ml PROGRAM
9.30 Bersantijev Concerto groš 

so; 10.00 Koncert za začetek; 11.00 
Na sporedu je klavičembalo; 11.40 
Zborovska glasba; 12.20 Sodobni 
ital. glasbeniki; 13.00 Glasba sko
zi čas; 15.53 Klavirske skladbe;
16.00 češka glasbena kultura;
17.10 Gregorijansko petje; 19.15 
Večerni koncert; 21.20 Koncert 
v Turinu.

SLOVENIJA
7.00, 8.00. 10.00, 13.00, 15.00,

19.30 Poročila; 6.50 Na današnji 
dan; 8.10 Glasbena matineja; 9.05 
Pionirski tednik; 9.35 Najdene 
skladbe; 9.50 Predstavljamo 
vam... ; 10.15 Glasbeni drobiž;
11.15 Z nami doma in na poti;
12.10 Melodije; 12.30 Kmetijski 
nasveti; 12.40 Čez travnike in 
polja; 13.30 Priporočajo vam ... ;
14.10 S pesmijo po Jugoslaviji;
15.40 Naši operni pevci; 16.00 «Vr
tiljak»; 16.45 S knjižnega trga;
17.10 Kitara v ritmu; 17.20 Gre
mo v kino; 18.00 Aktualnosti;
18.15 Dobimo se ob isti uri; 18.45 
Naš gost; 19.00 Lahko noč, otro
ci!; 19.15 Ansambel Mojmira Se
peta; 20.00 Spoznavajmo svet in 
domovino; 21.15 Majhni ansambli: 
22.20 Oddaja za izseljence; 23.05 
S pesmijo v novi teden.
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Mesec dni vojne
Breme vojne z Izraelom nosi zdaj Sirija — Se bo iz tega 
izcimila nova razdelitev interesnih sfer med SZ in ZDA?

OD DOPISNIKA »OSLOBODJENJA« ZA »DELO«

BEJRUT, aprila. — Na Golanu traja že štiri tedne iz dneva v dan prava »majhna 
vojna«. Sirski predsednik Hafez el Asad je v nedeljo zvečer, štiri dni pred odho
dom na obisk v Moskvo, opozoril poslušalce na zborovanju ob 27-letnici stranke 
Baas, da »sovražnik uporablja danes poleg tankov in topov tudi letala in pehoto« 
in da se »naši vojaki prav v tem trenutku bojujejo s sovražnikovimi četami na več 
kot enem kraju na gori Hermon ...«

Nagrada za poštenost

Sirija očitno nima lahkega 
položaja, saj je trenutno na 
njenem hrbtu tako rekoč ce
lotno breme »arabske stvari«. 
Egiptovskoriziraelsfci spora
zum o ločitvi ob Suezu, novi 
tokovi v politiki Kaira, vse 
izrazitejša ameriška navzoč
nost ob Nilu — to so pojavi, 
ki zbujajo skrbi v zvezi z 
morebitno prihodnostjo izra- 
elsko-egiptovskega popušča
nja napetosti, dobrodošlega 
tako Izraelu »brez bojevitih 
generalov« kot Egiptu »brez 
sovjetskega orožja«. Zaradi 
tega Damask »oživlja Golan«, 
preden bi se sedanje stanje 
»zastaralo« in preden bi Iz
rael zacelil rane, ki jih je 
dobil oktobra lani. To šib
kost, ki Izraelu ne dovoljuje, 
kot sodijo, da bi se spuščal 
v daljšo »vojno z izčrpava
njem«, si prizadeva Damask 
izkoristiti, da bi dobil večje 
koncesije, še preden bodo 
sedli za pogajalsko mizo v I 
Ženevi.

Tudi Izrael ni brez manevr-

skega prostora, zlasti ker 
ZDA še nič ne kažejo, da 
ga nameravajo odkriteje in 
občutneje »priviti«. Sprava z 
Egiptom je edina močna kar
ta. Politično-vojaški pritisk 
na Golanu bi utegnili izkori
stiti kot izgovor za novo, 
širšo izraelsko vojaško akci
jo, celo v nasprotju z more
bitno željo Američanov. Ta 
grožnja izvira iz najnovej
šega tona izraelske propagan
de, ki čedalje glasneje trobi, 
da so na Golanu kubanske, 
korejske in vzhodnonemške 
enote, sovjetske rakete zem- 
Ija-zemlja, itd.

K vsemu temu dodajmo še 
razmerja in interese velesil 
na Bližnjem in Srednjem 
vzhodu. Nedavni Gromikov 
obisk v Damasku in Kairu 
in zadnji Kissingerjevi po
govori v Moskvi so napravili 
vtis, kakor da ameriško-sov- 
jetska neskladja niso neznat
na. Po splošnem vtisu Mo
skva sprejema Kissingerjevo

! posredništvo, vendar vidi v 
tem »pripravljalno fazo«, po 
kateri bi se morali začeti 
pogovori pod sovjetsko-ame- 
riškim pokroviteljstvom. Za
to so Kissingerja zdaj začas
no »ustavili«, konec »priprav
ljalne faze« pa bomo verjetno 
dočakali ob Nixonovem obi
sku v Moskvi, to je junija 
letos.

Eden od komentatorjev 
bejrutskega lista »L’Orient le 
Jour« je v razmišljanju o šir
ših razsežnostih tega območja 
omenjal celo »duha Jalte« 
oziroma možnost, da se ute
gne iz vsega tega izcimiti 
»razdelitev vplivnih območij 
na Bližnjem vzhodu — v do
lini Nila naj bi zavladala 
»pax americana« v Siriji in 
Iraku pa »pax sovietica«. Mo
rebitna nova palestinska dr
žava bi prišla v »drugo« ob
močje, Jordanija pa bi tako 
kot doslej ostala v ameriš
kem vplivnem območju.

RIŽO MEHINAGIČ

Otok v oblakih
Laburisti bi radi izsilili boljše pogoje za članstvo v EGS, 
vendar morajo čakati novega francoskega predsednika

OD NAŠEGA LONDONSKEGA DOPISNIKA
LONDON, 11. aprila. — Pred desetimi dnevi je v Luksemburgu novi britanski zu
nanji minister Callaghan na dokaj aroganten način predstavil svojim evropskim 
kolegom britanske zahteve za ponovna pogajanja o pogojih britanskega članstva 
v EGS. Ostrina, ki je malodane mejila na ultimat, je seveda naletela na zelo 
sovražno reakcijo ostalih zunanjih ministrov, posebno francoskega.

Nekaj dni po Callaghano- 
vem govoru je umrl franco
ski predsednik Pompidou. 
Njegova smrt je pogajanja 
z Britanci o njihovem član
stvu v EGS odgodila, nika
kor pa ne razrešila. Nasprot
no, povzročila je še večjo 
zmešnjavo v evropski skupno
sti: do nikakršnih učinkovitih 
pogajanj o britanskih zahte
vah ne more priti, dokler ne 
bo izvoljen nov francoski 
predsednik. To je eno izmed 
neizpodbitnih dejstev, ki se 
ga zavedajo tako otočani kot 
kontinentalci.

V tej negotovosti si Angle
ži zastavljajo predvsem dvo
je vprašanj. Bo nova fran
coska politika — oziroma no
vi predsednik — ubrala pota, 
ki bodo drugačna od politike 
pokojnega Pompidouja? In 
drugič: ali bo novi francoski 
voditelj izvajal francosko po
litiko — kakršnakoli pač bo 
že — ravno tako dosledno 
in brezobzirno ter v duhu 
»velikega generala« kot do
sedanji francoski predsednik? 
Dokler ne bodo končane maj
ske volitve v Franciji, An
gleži pač ne morejo odgovo
riti na nobeno izmed teh 
dveh vprašanj — in so zate

gadelj primorani pustiti svo
je zahteve na »evropskem 
prepihu«. To pa je seveda v 
nasprotju z britanskimi tež
njami in potrebami. Wilsono- 
va laburistična vlada bi ne
dvomno želela, da se vpraša
nje njenih predlogov o po
novnih pogajanjih reši — ta
ko ali drugače — čimprej 
Britanske zahteve do EGS 
podaljšujejo namreč antago
nizem znotraj Wilsonove la
buristične stranke. Ta je 
razcepljena predvsem zaradi 
britanskega članstva v EGS: 
Wilson ima znotraj stranke 
tako »evropejce« kot tudi od
ločne »antievropejce«. Lu
ksemburška aroganca zuna
njega ministra Callaghana je 
nedvomno potešila proti- 
evropski žolč laburističnih 
antievropejcev, hkrati pa je 
razburila »evropejce«. S Cal- 
laghanom sta v Luksemburg 
prispela še dva druga angle
ška ministra, trojica se je 
skupaj tudi vračala v Lon
don. Minister Peter Shore, 
ki hoče za vsako ceno spra
viti Britanijo iz EGS, je sto
pal v letalo nasmejan, mi
nister Hattersley — »evrope- 
jec« — pa s kislim obrazom.

Poskus iskanja izhoda iz

te, za Angleže zelo nelagodne 
situacije nedvomno predstav
lja odločitev ministrskega 
predsednika, da bo poskušal 
vsaj delno popraviti, kar je 
storil njegov minister z mrzlo 
prho v Luksemburgu. Ondan 
so namreč v Londonu napo
vedali, da se bo britanski, 
premier Wilson v kratkem 
sestal s predsednikom evrop
skega parlamenta Berkhou- 
werjem. Na tem sestanku naj 
bi Wilson menda poskusil 
popraviti netakticrio potezo 
svojega zunanjega ministra, 
ki je v Luksemburgu pov
sem »prezrl« predsednika 
evropskega parlamenta in ta
ko tudi to telo — ki za 
sedaj seveda ni kaj več kot 
»debatni klub« — obrnil proti 
britanskim zahtevam in pred
logom. Za Wilsona bo ta se
stanek še toliko bolj zani
miv in koristen, ker bo do 
njega prišlo šele potem, ko 
se bo Berkhouwer vrnil s 
14-dnevnih pogovorov v Wa- 
shingtonu. če se otočani mor 
da požvižgajo na to, kaj mi 
slijo evropski »kontinenta! 
ci«, pa jim nedvomno ni vse 
eno, kaj meni o njihovih po 
tezah Amerika.

MITJA MERŠOL

Junak dneva
Predsednik Sadat je podaril brezposelnemu šoferju 
taksija avtomobil, ker je vrnil najdeno denarnico
Kairski taksist Mohamed Reda Deif je junak dneva — ne samo v Kairu, ampak 
v vsem Egiptu, ker je tisto, kar se mu je zgodilo pred nekaj dnevi, postalo čez 
noč zgodba za naslovne strani, za katero se je zanimal celo predsednik Anvar 
el Sadat osebno. Zgodba, ki ji je včerajšnji Al Ahram posvetil celo uvodnik

To je zgodba o poštenju človeka, ene
ga iz armade desettisočih kairskih vozni
kov, ki od jutra do večera vozijo gospo
darjev taksi in jim uspe zaslužiti 10 ali 
nekaj več funtov mesečno. S tem denar
jem morajo preživeti svoje številne dru- 
žine.

Od včeraj pa ima Mohamed Reda Deif 
svoj lastni taksi »NASR 18« (egipčanska 
različica fiata, ki mu ga je podaril pred
sednik republike in v katerem se njego
va družina zdaj neprekinjeno vozi po 
kairskih ulicah, slavi ta dogodek in Sé 
vedno čisto ne verjame v resničnost, ker 
se je vse zgodilo tako, kot se to lahko 
le v sanjah revnega človeka.

Vsi od sosedov pa do prometnih po
licajev zagotavljajo Deifu in njegovi ženi, 
da je avtomobil zares njegov. Med dru
gim je to v sredo zjutraj povedal tudi 
šef kabineta predsednika republike Ha
san Kamel, ko mu je predal ključe avto
mobila m mu čestital za tisto, kar je 
storil.

V soboto zjutraj je v Delfov taksi 
sedel potnik, ki se je po krajši vožnji 
izkrcal nekje v centru. Za njim je na 
sedežu ostala denarnica, ki jo je Deif 
opazil šele malo pozneje, ko se je njegov 
potnik že izgubil v eni izmed prometnih 
kairskih ulic. Ustavil je avtomobil in z 
drhtečimi rokami odprl denarnico, v ka
teri so bili bankovci po 10 egiptovskih 
funtov. Zmeden je nekaj trenutkov gle
dal v kup denarja, kakršnega še nikoli 
v svojem življenju ni videl, potem je pa 
pohitel do prve policijske postaje. Dežur-

Razveze po bolgarsko

nemu je še vedno z drhtečimi rokami 
izročil listnico, policaj pa je denar pazlji
vo preštel.

Bilo je točno 1000 funtov (okoli osem 
milijonov starih dinarjev).

Potem je dežurni natipkal zapisnik, v 
katerem je sistematično in natančno — 
kakor je tam že običaj — vse zapisal: 
kako je Deif vzel potnika v taksi, kje 
ga je izkrcal, kako je videl denarnico 
in ali je kaj prijemal... Vse to je trajalo 
skoraj do večera in ko se je končno 
utrujeni Deif, ki tisti dan ni niti zajtr
koval, vrnil zvečer v gospodarjevo garažo, 
ga je tam čakalo presenečenje. Gospodar 
mu je odpovedal, ker je »zanemarjal po
sel«.

Medtem pa je policijska postaja obve
stila novinarje o Deifovem podvigu, tako 
da je že isti večer siromašnega taksista 
pred hišo čakal reporter radia Kairo 
Temu Deif ni vedel kdo ve kaj povedati, 
ker ga je izgubljena služba preveč žalo
stila. »Da,« je dejal, »našel sem denar 
in ga takoj odnesel na policijo, ker je 
treba tako delati s tistim, kar ni naše . .. 
Ampak zdaj sem brez službe in ne vem, 
kako bom prehranil ženo in otroke.«

»V redu,« je dejal reporter, »v tem 
trenutku si nekaj zaželi...«

»Lasten taksi,« je dejal Deif.
Še tisto noč je radio Kairo predvajal 

reportažo o poštenem taksistu Deifu. Sli
šali so jo milijoni Egipčanov med njimi 
pa tudi predsednik Sadat, ki je uslišal 
poštenjakovo željo.

MIROSLAV VIŠNJIČ

»Nisem pes!“
Lani se je v Bolgariji razšlo 10.888 zakoncev, to je 
petnajst odstotkov vseh, ki so se v tem letu poročili
SOFIJA, aprila. — Po zadnjih statističnih podatkih razpade v Bolgariji vsako 
leto okoli 10.000 zakonov, v glavnem mladih. Lani so dosegli rekord: razvezanih 
je bilo 10.888 zakonov, to je okoli 15 odstotkov vseh, ki so jih v tem letu 
sklenili v državi.

Ta podatek je Bolgare začel vznemir
jati. V državi, ki šteje 8,5 milijona pre
bivalcev, je tolikšno število zakonskih 
razvez vsekakor nenavadno. Ločitev po
staja takorekoč moda. Zadošča najmanjši 
razlog ali družinski prepirček in že se 
zakonca odpravita na sodišče, kjer nasto
pita s »tehtnimi« argumenti:

»Mož me ima za svojo osebno last. 
Zmeraj me spremlja, kadar hočem kam 
sama. Ljubosumen je, tudi kadar ni po- 
trebe..* , , ,

»Prehitro sem se poročil. Nisem se 
zavedal, da tega usodnega koraka v živ
ljenju ne bi bil smel napraviti na vrat 
na nos, zlasti zaradi tega ne, ker mesec 
dni nikakor ni zadoščal, da bi dovolj spo
znal svojo bodočo soprogo.«

»Mož je nervozen in grob. Z mano rav
na kot gospodar, ne dovoli, da bi sama 
hodila iz hiše, da bi prepozno prišla iz 
službe, želi, da se oblačim, kakor hoče 
on in kakor je po njegovem prav.«

»Osupnil sem, ko sem spoznal, da me 
je žena prevarala. Sveto sem ji zaupal, 
vendar je poteptala moje zaupanje.«

»Izkazalo se je, da je moja mlada 
žena nečimrna in sebična. Na nič drugega 
ne misli kot na to, kako bi se čimbolj 
nalepotičila, da bi jo vsi imeli radi in 
da bi ji laskali drugi moški.«

Na tisoče prošenj za ločitev se za
čenja s prav takšnimi in podobnimi

»argumenti« — in zanimivo je, da bol
garskemu zakonodajalcu to marsikdaj za
došča. Ni čudno, da se epidemija razvez 
iz leta v leto bolj širi. V tej modi pred
njačijo prebivalci Sofije, kjer se je lani 
ločilo 5109 zakonskih parov. Vendar tudi 
mladi kmečki zakonski pari ne zaosta- 
jajo preveč. Predlani je bilo okrog 30 
odst. razvez na podeželju.

Za moške so najbolj kritična zakonska 
leta od 25. do 29., za ženske pa od 20. 
do 24. leta. Odločilno je navadno prvo 
leto zakona. Takoj zatem je na vrsti 
drugo leto, če ga zakonca »preživita«, 
pa je naslednji kritični trenutek med 10. 
in 14. letom zakona.

Navadno govorijo, da otroci ovirajo 
ali preprečujejo ločitve. Toda zmeraj in 
povsod to le ne drži. Kako bi si sicer 
razlagali dejstvo, da je bilo lani v Bol
gariji registriranih okrog 9000 otrok lo
čenih staršev.

Bolgarski sociologi, ki poskušajo od
kriti prave razloge za množične razveze, 
so prišli do spoznanja, da težave nastajajo 
zaradi pomanjkanja topline in skupnega 
življenja. V letih po vojni je prišlo do 
izrazite emancipacije bolgarske ženske. 
Danes je redkokatera Bolgarka doma, red- 
kokatera kuha na domačem štedilniku. 
Večinoma se možje in žene hranijo v 
menzah za družbeno prehrano.

PAVLE MRMEVSKI

Ko ni več letal
»Tong nat« pomeni v vietnamščini združitev ■ Po straho
tah 20-letne vojne je v vietnamskih mestih končno mir
Ko je štirimotornik 11-18 po 24 urah priletel iz Moskve na hanojsko letališče, je 
ob letalskih stopnicah stal tudi I Phan, nasmejan fant iz odbora za kulturne sti
ke s tujino. S širokim vietnamskim nasmehom na obrazu mi je podaril šopek 
pisanih tropskih cvetic. Kot dopisniku se mi poprej še nikoli ni zgodilo, da bi 
me kdo na službenem potovanju pričakal z rožami!

Po opravljenih carinskih in 
drugih formalnostih (ki tu
kaj pravzaprav niso gole for
malnosti) smo sedli v dobro 
staro »pobedo«. Od letališča 
do srede mesta je okrog 12 
kilometrov, vendar se mi je 
pot zdela dvakrat daljša. Na 
ozki asfaltni cesti smo se pre
bijali skozi nezaslišano gne
čo kolesarjev, moških, žensk, 
otrok in vojakov Približevali 
so se nam v valovih in vozi
li po desni, po levi, po sre
di ceste, tako da me je bilo 
ves čas strah, da bo naš voz
nik koga povozi!. Toda naš 
Luang je brezhibno zvozil 
slalom med kolesarji. Zdelo 
se je, da šviga skozi gruče kot 
skozi šivankino uho.

Kot sneg beli zobje
Na obeh straneh ceste se 

razprostirajo zelena riževa 
polja. Množica ljudi, večmo- 
ma žensk v širokih hlačah 
iz čme svile, belih bluzah in 
širokih klobukih iz riževe sla
me, se ukvarja z vsakodnev
nimi opravili. Tu in tam kaka 
deklica, okroglih lic in kot 
sneg belih zob, pomaha pro
ti našemu avtomobilu, nato 
pa dela naprej. Spontane 
kretnje, polne nevsakdanje 
gracioznosti.

In že smo na cestnem in 
železniškem mostu čez Rde
čo reko, v trenutku, ko se 
čezenj iz nasprotne smeri po
mika dolga železniška kom
pozicija. Zgodovina tega mo
stu je bolj ali manj znana. 
Napadalci so ga velikokrat 
bombardirali, Vietnamci pa 
so ga vsakokrat tako rekoč 
čez noč vsaj za silo popra
vili, tako da je čezenj lahko 
ponovno steke) promet. Ta 
okrutna igra napadalca z mir
nim ljudstvom ki se je bra
nilo, se je med dolgo, umaza
no vojno nekajkrat ponovila.

Vse bolj se bližamo sredi
šču. Ruševme so odstranje
ne, vendar se povsod vidijo 
sledovi dolgoletnih preizku
šenj, ki jih je preživljalo to 
zmeraj nasmejano ljudstvo. 
Ob nekaterih stavbah so se 
ohranili dolgi pokriti rovi, v 
katere so se v dneh bombar
diranja zatekli starci m ot
roci. Vsi drugi so bili na bo
jišču ali pa so pomagali pri 
protiletalski obrambi, v re
ševalnih enotah m pri gaše
nju požarov, ki so jih povz
ročale napalmske bombe.

Veliko tujcev
Skozi okna »pobede« si og

ledujem prepolne mestne uli
ce. Velika prometna gneča, 
v kateri je videti komaj kak 
avtomobil, zato pa je koles 
na tisoče! Ulice in pločniki 
so prepolni ljudi. Največ je 
mladeničev in deklet v oble
kah, kakršne so tu v navadi, 
ali v na pol vojaških unifor
mah. Zelo veliko je otrok. 
Zapomniš si zlasti njihove 
kot oglje črne oči. Tujcev je v 
Severnem Vietnamu zdaj ze
lo veliko, zato se redkokdo 
ozira za njimi. Največ je 
strokovnjakov in delavcev, ki 
so prišli iz raznih držav, da

bi Vietnamcem pomagali. 
Gradijo stanovanjske hiše in 
tovarne, veliko pa tudi ob
navljajo, tako v glavnem me
stu kot v predmestjih in v 
notranjosti dežele.

Pred hišami se pogovarjajo 
mladeniči in dekleta, okro
glolični otroci se igrajo, star
ci in starke pa čepijo v zna
čilni drži in gledajo predse.
V mnogih trgovmah proda
jajo sandale, izdelane iz av
tomobilskih gum, spominke 
iz lesa, riževe slame, školjk 
in bambusa in razne druge 
predmete. Tu in tam je kaka 
improvizirana čajnica, zra
ven nje pa starka, bolj za
radi tega, da bi se pogovo
rila s sosedo, kot da bi pri
čakala morebitnega gosta. 
Na pločnikih razstavljajo 
kmetje paradižnik, zelje, 
bambusove poganjke, trop
sko sadje in zelenjavo. Po
vsod okrog en sam vrvež. To 
je ljudstvo, ki je po naravi 
veselo, ki se rado pogovarja 
in ki niti do tujcev ni za
prto.

Sobo so mi rezervirali v 
hotelu Tong nat, enem od 
treh hotelov za tujce v Ha
noju. Zgradili so ga Franco
zi, že v času svoje vladavine 
v Indokini. Arhitektura je 
značilno kolonialna. V njem 
je veliko tukajšnjih tujih do
pisnikov, najde pa se tudi 
kak diplomat. V hotelski re
stavraciji strežejo lepa dekle
ta. Tudi te so oblečene v 
tradicionalne bele bluze in 
črne hlače. Ena izmed njih, 
lepotica z imenom Han, se 
nenehno smehlja in prepe
va, medtem ko se približu 
je mizam, da bi sprejela na
ročilo. Pravijo, da je bila 
takšna tudi takrat, ko so 
na mesto padale bombe z le 
tečih trdnjav B-52. NapUnine 
tukaj ne spreiemajo. V na
pitnini vidijo žalitev.

V znamenju združitve
Tong nat, kakor se ime

nuje naš hotel, je ime, ki ga 
ima veliko firm v Hanoju. 
Besedi pomenita po naše - 
združitev. Med drugim se ta
ko imenuje tudi največji 
park v mestu, ki so ga ure
dili s prostovoljnim delom 
po zmagi pri Bien Phuju. 
Na zidovih stavb vidite z ve
likimi črkami izpisane be
sede: »Hanoi-Hue.Saigon«. To 
so gesla, gesla, ki izražajo 
resnična prizadevanja po 
združitvi severa in juga. Nih
če ne dvomi, da se bodo 
uresničila, ni pa še mogoče 
reči, kdaj in kako.

V tem trenutku si Viet
namci prizadevajo, da bi go

spodarstvo čimprej spravili 
v normalen tir. To je pove
zano z mnogimi težavami in 
odpovedmi, kar pa ne po
meni, da se odpovedujejo 
vsemu, kajti to optimistično 
ljudstvo ima rado življenje, 
se rado veseli. Sodeč po pr
vih vtisih s hanojskih ulic 
zadovoljstva teh ljudi ni mo
goče meriti z nikakršnimi 
materialnimi merili. Radost, 
lepota in življenjski optimi
zem — to so lastnosti, ki 
so ves čas v njih, kakor da 
jih sploh niso zapustile. Ne 
takrat, ko je v državi pu
stošila smrt, ne zdaj, ko živi 
v mestu zgrajenem za 600.000 
prebivalcev, najmanj milijon 
ljudi. Sicer pa, kako bi sploh 
vzdržali, kako bi preživeli, 
ko ne bi bili takšni kot so?

Vzdržljivo ljudstvo
Pariški sporazumi so bili 

podpisani že januarja lani 
in ljudje danes neradi govo
rijo o strahotah vojne. Bolj 
so zaposleni s sedanjostjo in 
prihodnostjo. Dolgoletni boj, 
najprej proti Fracozom, na
to pa proti Američanom, po
lagoma prehaja v legendarno 
zgodovino. Toda sledovi, ki 
so ostali, in zavore v ritmu 
razvoja so velikansko brem* 
za same Vietnamce. Temu 
čudežno vzdržljivemu ljud
stvu bo moral pomagati ves 
svet, predvsem pa tisti, ki 
so zakrivili uničevanje.

Ta tema je bila načeta tu
di med mojim prvim sreča
njem z uradnim predstavni
kom DR Vietnama. To je bil 
namestnik predsednika odbo
ra za kulturno sodelovanje s 
tujino, ki me je sprejel še 
isti dan, ko sem prispel v 
Hanoi. Ob kavi in dišečem 
čaju mi je orisal nekatere 
podrobnosti m mi pokazal, 
da mu je dobro znano, ka
ko smo se Jugoslovani med 
drugo svetovno vojno boje
vali s sovražnikom, znana 
mu je podobnost v usodi na
rodov obeh držav.

Na ulicah Hanoja in dru
gih sevemovietnamskih mest 
torej spet vlada mir hkrati 
pa se oglašajo problemi, ki 
jih bo treba tešiti ob mirni 
graditvi socializma Tukajš
nji tisk se s temi problemi 
redno ukvarja. Včasih izide 
tudi kakšna drugačna novica, 
vendar to nikogar ne vrže iz 
tira. Časniki so na primer 
razložili, zakaj -e ponoči ek
splozija rakete prebudila to
liko meščanov: nad Hanoj je 
priletelo ameriško voiaško le
talo, eno izmed tistih, ki so 
v zadnjih mesecih »zašla« že 
tretjič. 2IKA LAZAREVIČ

Berite
Primorski dnevnik

Po Pompidoujevi smrti

Srdit boj 
za nasledstvo

Logičnega naslednika 
oziroma dediča ni

(Od našega pariškega dopisnika)

PARIZ, aprila — »Kralj je mrtev, 
živel kralj!« Georges Pompidou počiva 
v miru. Komaj so spustili preprosto 
kamnito ploščo na njegov grob in še 
preden so izzveneli pogrebni govori, 
se je razvnel srdit boj za nasledstvo. 
Sobotna svečanost v Notredamski ka
tedrali je bila le še utrinek, formai- 
nost, skoraj bi rekli motnja v volilni 
kampanji.

To je morda težko razumeti, ni pa 
težko razložiti. Francoska ustava iz 
leta 1958 je bila napravljena po meri 
de GaulLu, prav tako pa tudi amand
ma iz leta 1962, s katerim so uvedli 
neposredne volitve za predsednika re
publike. Georges Pompidou je bil leta 
1969 logični naslednik — 25 let v ge
neralovem krogu, šest let na čelu nje
gove vlade, to je bilo dovolj, da se je 
lahko uveljavil kot nesporni kandidat 
golistov oziroma nastajajoče razširje
ne vladne koalicije. Tokrat logičnega 
naslednika, lahko bi rekli dediča, ni. 
Tako Giscard d Estaing kakor tudi 
Chaban Delmas se sicer sklicujeta na 
politično sodelovanje s Pompidoujem. 
Toda ta argument ne vžge več, kajti 
če se je Pompidou še lahko skliceval 
na generala, sam ni pustil za seboj 
take sledi, da bi se mogli drugi skli
cevati nanj, posebej še, ker ni hotel 
ali ni utegnil določiti »svojega« kan
didata.

Vsi kandidati iz vladnega tabora, 
ki se potegujejo za predsedniški fo
telj, so drugorazredne osebnosti, pri
bližno izenačene med seboj, tako da 
nihče ne more računati na »naravne« 
prednosti.

Ob tem, ko opazujemo vročični vr
tiljak predsedniških kandidatov, pa se 
vsiljuje še eno vprašanje: ali so in
stitucije, ki jih je postavil de Gaulle, 
zdaj, ko je minila prva faza golizma, 
še vedno enako solidarne? General je 
hotel z neposrednimi volitvami pred
sednika republike ustvariti novo rav
notežje med predsednikom republike

in parlamentom Zdaj imata tako pred
sednik kot parlament — zbor nepo
sredno izvoljenih poslancev — oblast 
od ljudstva. To je seveda ustvarilo 
med njima drugačen odnos. Parlament 
sicer mora dati vladi zaupnico, kar 
pomeni z drugimi besedami, da jo 
lahko strmoglavi, toda predsednik re
publike imenuje premiera in vodi 
vladne seje, kar praktično pomeni, da 
je on mojster vladne politike, nekak
šen super predsednik vlade, neodvisen 
od strank, ki lahko v primeru spora 
razpusti skupščino in razpiše volitve.

Prav to je hotel de Gaulle doseči 
— streti moč stranke, ki so bile po 
njegovem mnenju za časa Četrte re
publike s svojimi svajami osnovni vir 
politične nestabilnosti. Z de Gaullo- 
vim prihodom na oblast in z novo 
ustavo je bilo moči strank konec, da, 
parlament je izgubil večji del moči, 
medtem pa se je neprestano krepil 
vpliv predsednika republike, tako da 
nekateri govore o hibridnem predsed
niškem sistemu, ki je napol poti med 
ameriškim in tradicionalnim parla
mentarnim sistemom.

Iz današnje perspektive se zdi, da 
so bile institucije vredne tudi toliko 
kot ljudje, ki so jih utelešab. Vpra
šanje je, ali ne bodo de Gaullovi čev
lji, ki jih je Pompidu še uspešno no
sil, za nekoga drugega preveliki, vpra
šanje je, ali ne bo novi predsednik, 
ne glede na to, kdo bo, bolj odvisen 
od strank oziroma od partnerjev v 
vladajoči koaliciji, ki bo zelo verjetno 
razširjena proti centru. Glede na to, 
da med kandidati ni izrazito domi
nantne osebnosti, se zdi, da bodoči 
predsednik ne bo dobil oblasti samo 
od ljudstva, ampak tudi od strankar 
skih vodstev, in ne nazadnje od svo
jih tekmecev, ki mu bodo v drugem 
krogu prepustili svoje glasove. Z dru
gimi besedami: predsednik Chaban
Delmas ne bo mogel mimo dejstva, 
da je, na primer njegov tekmec Gi
scard dEstaing dobil le malo manj 
glasov kot on ali, gledano iz druge 
perspektive, predsednik Giscard d' 
Estaing bo moral upoštevati deistvo, 
da imajo absolutno večino v vladni 
koaliciji golisti.

Obdobje negotovosti?

Ni naključje, da se je že lani pri 
parlamentarnih volitvah govorilo o re
viziji ustave. Kajti če bi nastale v pri
meru zmage desnega kandidata pre
mostljive težave, bi v primeru, da 
zmaga Frangole Mitterrand, kandidat 
združene levice, nastal praktično ne
rešljiv položaj. Levi predsednik repu
blike bi se znašel iz oči v oči s par
lamentom, kjer ima večino desnica. 
V francoskem političnem sistemu je 
tak položaj nevzdržen. Mitterrand bi 
bil prisiljen razpisati nove parlamen
tarne volitve, in če bi na njih zmagala 
levica, bi se začelo obdobje franco
skega »allendizma«. Če pa bi zmagala 
desnica, kar ni niti malo izključeno, 
bi nastopila kriza brez precedensa. 
Skratka, v primeru zmage levega kan
didata se obeta Franciji daljše obdo
bje negotovosti, kar bo nedvomno 
močno vplivalo na volivce.

Kandidatov je zdaj toliko, da bi

bile kakršnekoli napovedi za zdaj brez
plodno početje. Dokler ne bo končan 
rok za prijave, nima smisla razmišlja
ti o usmerjenosti tega ali onega, ki se 
utegne v zadnjem trenutku umakniti. 
Pač pa lahko zabeležimo še nekaj 
točk, ki bodo pomembne ne glede na 
to, kdo bo zmagal. Gre predvsem za 
zunanjo politiko, ki je bila vedno iz- 
vimejši del golizma. Mednarodna de
javnost Francije, ki jo je general vpel 
v nove okvire, je zdaj prvikrat na 
resni preskušnji. Če zmaga golistični 
kandidat, bo seveda ta politika doži
vela najmanj sprememb, čeprav se 
zdi verjetno, da bo vladna koalicija 
razširjena proti centru, kar bi pome
nilo, da bi imeli privrženci tesnejših 
odnosov z ZDA in naglej še evropske 
integracije najbrž več vpliva na zu
nanjo politiko kot doslej, čeprav se
veda ne gre pozabiti, da je zunanja 
politika v francoskem sistemu »rezer
virano področje« predsednika repub
like. Če ne bo zmagal golist, pa bo 
zelo verjetno vsa golistična politika 
predmet ponovnih temeljnih pogajanj.

Prav zaradi tega se tradicionalni go
listični veljaki tako zelo boje, na pri
mer, zmage Giscarda d'Estainga. Ven
dar pa temeljitejša analiza kaže, da 
bi bilo za kateregakoli kandidata prak
tično nemogoče zavreči nekatere te 
meljne elemente golistične zunanje 
politike. Gre piedvsem za nacionalno 
neodvisnost, se pravi za atomsko obo
rožitev, za navezanost na vojaške blo
ke in pa uravnovešen odnos do veli
kih sil. Iz tega izhaja seveda tudi do
ločen odnos do evropske integracije, 
ki jo golisti pojmujejo kot proces k 
evropski konfederaciji, ki bi pustila 
posameznim članicam suverenost v 
nekaterih osnovnih zadevah.

V ognju je veliko želez

Z drugimi besedami, golisti so za
grizeni nasprotniki tako imenovane 
nadnacionalnosti, se pravi evropske 
federacije oziroma institucij, v kate
rih bi se morala vsaka država deloma 
ali v celoti odreči svoji suverenosti.

Zdi se, da se od teh osnovnih pre
mic — razen Evrope — ne bi mogel 
bistveno oddaljiti noben kandidat, ne 
samo zato, ker predsednik republike 
ni samo predsednik te ali one stran
ke, niti predsednik vladne večine ali 
opozicije, marveč vseh Francozov (ciun 
grano salis), ampak predvsem zato, 
ker gre za nacionalne interese, ki jih 
priznava večina Francozov in se jim 
ni pripravljena odreči. Tako ni pri
čakovati, da bi predsednik republike 
Frangois Mitterrand dal uničiti fran
cosko atomsko orožje, čeprav so so- 
calisti, zlasti pa komunisti v načelu 
proti »atomski udarni sili«, na drugi 
strani pa ni pričakovati od predsed
nika republike Giscarda d Estainga. 
da bi poskušal popeljati Francijo na
zaj v vojaško organizacijo NATO. če 
prav je znano, da je njegov zunanje
politično kredo bolj atlantski kot pri 
golistih.

Nad ravnijo tega najmanjšega 
skupnega imenovalca — ki pa že za

gotavlja določeno osnovno usmeritev 
— so seveda inačice veliko bolj raz- 
lične in bolj odvisne od predsedniko
ve osebnosti. Gotovo je, da Mitter
rand, Chaban in Giscard nimajo ena
kega odnosa do Sovjetske zveze, do 
Združenih držav, do evropske integra
cije ali do Bližnjega vzhoda in da bi 
poskušali iz Elizejske palače uvelja
viti vsak svoj zunanjepolitični kon
cept. Ker se je prvikrat v zgodovini 
Pete repubbke zgodilo, da nastopata 
dva močna kandidata iz vladnega ta
bora in ker imata prvikrat v zgodo
vini proti sebi enotnega kandidata 
združene levice, je verjetno, da bo de
bata o zunanji pobtiki tokrat živah
nejša kot v drugih volilnih kampa
njah. Se bolj zaradi razbčnih pogle
dov treh velikih kandidatov, morda 
zaradi velikih premikov na svetovnem 
prizorišču, zaradi energetske krize in 
pa zaradi neprikritega ameriškega pri
tiska na Evropo.

To vedo tudi v drugih državah. Od
tod naravnost nespodobna manifesta
cija ameriške moči po žalnih sveča
nostih za Georgesom Pompidoujem, 
odtod Brandtova izjava, da upa da 
bo imel prihodnji francoski predsed
nik več razumevanja za organske kon
zultacije med Evropsko skupnostjo in 
Združenimi državami. Očitno je, da 
vidijo v Washingtonu pa tudi v Lon
donu, Bonnu in še nekaterih evrop
skih prestolnicah možnost, da se bo 
Francija oddaljila od dosedanje ne
popustljive zunanjepolitične linije. A 
medtem ko na Zahodu to pričakujejo 
z upanjem, bi v Moskvi odmik od 
golizma sprejeli z obžalovanjem, kaj
ti Pompidoujeva Francija je bila kljub 
vsemu najboljši sovjetski partner v 
zahodni Evropi, da nemara celo bolj
ši od Mitterrandove.

V ognju je torej veliko želez. Ven
dar bi bilo zmotno pričakovati da bo 
v debati dominirala zunanja politika. 
V ospredju bodo, kot na vsakih vo
litvah, domači problemi. Kot vedno 
na predsedniških volitvah v Franciji 
gre za izbiro med osebnostmi pa tudi 
za temeljno odločitev med levico in 
desnico.

Andrej Novak



PRIMORSKI DNEVNIK 8 IZBOR IZ DELA 13. april 1974

Pri južnih vrtnarjih
Življenje vrtnarjev iz vasi blizu Gevgelije, ki zalagajo skoraj vso Jugosla
vijo z zgodnjo povrtnino — Koliko zasluži kooperant Trajko Teoharev?
Dežela okoli Gevgelije, je ena sama vrtnarija. Zlasti proti vzhodu, kjer leži vas 
Bogdanci. Na južnem soncu, ki prižene sem še blage vetrove z bližnjega Egejskega 
morja, uspevajo čez vse leto paradižniki, tako da si druga za drugo slede rdeče 
žetve.

Le čez Vardar se pelješ po 
novi cesti proti Dojranskemu 
jezeru, pa vstopiš v največjo 
jugoslovansko vrtnarijo. V 
marcu in aprilu zori najbolj 
dragocen pridelek, pomladni 
paradižnik, ki ga te dni — 
za visoke cene — dobiš na 
vseh jugoslovanskih živilskih 
trgih. V velikanskih top'ih 
gredah, ki so pravzaprav ve
like kemične tovarne na sonč
ni pogon, delajo prebivalci 
vasi Bogdanci, Stojakovo, Bo- 
gorodica, Purka in drugih 
obmejnih vasi, kjer so se ne
koč fantje rojevali za pečal- 
barje, danes pa ostajajo do
ma za vrtnarje; v družbenem 
ali zasebnem sektorju.

Drago kot v Ljubljani
Da v Bogdancih le niso vsi 

vrtnarji, najdeš dokaz v tem, 
da imajo v samem centru 
sodobno urejeno zelenjavno 
trgovino, še krepkejši dokaz 
je cena paradižnika: 12 din 
za kg. S tem se trgovci prav
zaprav nesramno rogajo bog- 
danskim kmetom in zadrugi 
Izvorski, ki ta svoj pridelek 
prodajajo trgovcem po trt ali 
štiri dinarje. Po drugi stra
ni pa je tudi ta zanimivost 
po svoje posrečena, saj lah
ko preprost vrtnar že pri so
sedu občuti zlo posrednikov, 
ki so v marsičem krivi, da je 
Izvorski nekajkrat bil v pri
silni upravi. Ali si lahko 
predstavljamo večjo kazen za 
kolektiv?

»Na zboru delovnih ljudi 
smo vsakokrat načeli ta pro
blem,« je povedal Atanas 
Gocev, kooperant Izvorskega 
»Od novih odnosov v proiz 
vodnji, ki jih uvaja delegat
ski sistem, veliko pričakuje 
mo. če letos naš delež pri ce

ni paradižnika ne bo večji, bo 
razočaranje hudo«.

Železni pripoveduje
Izvorski se je lani rešil iz 

živega peska nelikvidnosti in 
si prislužil dobiček 150 starih 
milijonov, kar sicer ni veliko 
za 700-glavi kolektiv, a je 
obetajoče. Zasluga gre pred
vsem 52-letnemu Mitu Teme- 
nugovu, ki se ga še danes 
vztrajno drži partizansko ime 
Železni. Mož je sicer znan 
makedonski politični dela
vec, poslanec, pisec treh knjig 
o Bogdancih in zgodovinske 
monografije o Dojranskem 
jezeru.

»Kot poslanec sem skoraj 
vsak dan sodeloval pri sana
ciji te poljedelske zadruge, 
zato si me je kolektiv kar 
prisvojil za svojega direktor
ja.«

O preteklosti je povedal:
Vasi med Gevgelijo in Doj 

ranskim jezerom so bile pred 
vojno kljub ugodnim klimat
skim razmeram in vrtnarski 
tradiciji revne ter zaostale. 
Bolj kot od paradižnika so 
ljudje živeli od gojenja svilo- 
prejk. Prevladovale so hišice 
iz nežgane opeke, v katerih 
so ljudje prebivali skoraj 
brez pohištva, pogostokrat 
skupaj z živino. Oblačili so se 
v primitivno tkano domače 
blago. Hranili so se kaj eno
lično; priboljšek je bila bra
vina ali riba, vendar le nekaj
krat v mesecu. V šolo je ho
dilo vsako leto približno 400 
otrok, vendar sta v obdobju 
med obema vojnama le dva 
otroka iz okoliša treh vasi 
nadaljevala šolanje na sred 
nji šoli.

Z roko v roki je tej bedi 
šla tudi malarija, ki je pogo

stokrat razsajala. K edinemu 
zdravniku v 12 km oddaljeni 
Gevgeliji je le malokdo sto
pil, kajti zdravnik je bil 
drag.

Pastirji postanejo 
vrtnarji

Žrtev takih razmer je bil 
tudi Temenugov sam. V dva
najstem letu starosti mu je 
neka zeliščarka oziroma vra- 
čarka zdravil sicer običajen 
zlom roke, a tako mazaško, 
da se mu je cela levica pri- 
sadila in so mu jo morali 
odrezati v ramenu. Temenu
gov je kasneje kljub temu šel 
v partizane in si med njimi 
zaradi hrabrosti in politične 
trdnosti prislužil ime Železni.

Morda bi te vasi po vojni 
doživele usodo mnogih pela- 
gonijskih vasi, ki so danes raz
seljene in izpraznjene ali pa 
so se spremenile v starčevske 
čakalnice na smrt, če bi de
žela okoli Bogdancev ne pri
šla v program prve povojne 
petletke. Takrat so na 800 
hektarih polj med Bogdan
ci in Stojakovim zgradili na
makalne naprave. Pravijo, da 
je bil eden najbolj zaslužnih 
za to spet Železni. Ne le za
to, ker je takrat kot še ne 
30-letni minister za kmetij
stvo »navijal« za svoj'1 rodni 
kraj, pač pa tudi zato, ker 
je s svojimi sodelavci znal 
odgnali stoletno letargijo iz 
pastirjev in jih spremeniti v 
vrtnarje.

Takrat so regulirali potok 
Luda Mara, pri katerem že 
ime pove, da je tekel neura- 
čunljivo, spreminjajoč stru
go; pogostokrat je zaprodil 
njive. Zdaj je začel namaka
ti polja po široko razprede
nih ceveh in kanalih. Ljudje

so se naučili gojiti paradiž
nik, papriko, kumarice, ze
lje in zgodnjo povrtnino, na
geljne in druge rože.

Brez skrbi za starost
Povprečna vrtnarska plača 

šteje 1300 dinarjev, kar je 
gotovo premalo za blaginjo. 
Vendar je treba reči, da je 
Izvorski dobro poskrbel za 
družbeni standard svojih de
lavcev, kar je videti zlasti 
po tem, da so Bogdanci sko
raj na novo pozidani. Stano
vanjski bloki in pritlične za
sebne hiše se vrste v skrbno 
zastavljenem redu, na glav
ni cesti nastaja središče s 
trgovskimi in gostinskimi ob
rati, kulturno in športno dvo
rano, upravnimi poslopji itd. 
Nekdanja zaostala vas se je 
že spremenila v dinamično 
mestece s približno 5000 pre
bivalci.

To je eden redkih make
donskih manjših krajev, v ka
terega se ljudje priseljujejo 
in ne obratno. Gre predvsem 
za sezonce, ki so iz raznih 
krajev Makedonije prihajali 
na pomladna dela, potem pa 
so se v Bogdancih začeli po
časi ustaljevati.

Prav tako si je gospodar
sko močno opomoglo okoli 
500 kooperantov. Tu je obra
čun Trajka Teohareva o do
hodku na enem dekarju zem
lje (to je na desetih arih): 
delovnih dni — 94, pridelek 
— 4,5 tone paradižnika, cena 
po kg — 3,75 din, skupaj 
dobil — 16.775 din, imel ma
terialnih stroškov — 6220 din, 
na delovni dan zaslužil — 
112 din.

Teoharev obdeluje dva hek
tara in pol; zasluži tedaj dva 
in pol milijona starih dinar
jev.

»Rodil sem se k.rt revež, 
zdaj me za starost ni strah,« 
pravi.

Življenje na baterije
Pacemaker, naprava, ki z električnimi impulzi spodbuja bitje srca, rešuje 
življenja tisočerih ljudi, vendar pa jih tudi privaja k »hladnokrvnosti«

Salon 
vozil v 

Beogradu
Letos 177 domačih in 

125 tujih razstavljalcev 
— 15 let vozila IMV

Kako žive ljudje s srcem, ki bije s pomočjo aparata, vsajenega v prsni koš? Kako 
se počutijo? Kako je z njihovimi »srčnimi« težavami? Ali se vznemirjajo? V tem 
članku bo govora o izkušnjah ljudi, ki žive po zaslugi pacemakerjev.

OD NAŠEGA BEOGRAJSKEGA 
DOPISNIKA

BEOGRAD, 11. aprila — Na 
današnji tiskovni konferenci 
je generalni direktor beo
grajskega sejma Jaša Rajter 
sporočil, da bosta na letoš
njem beograjskem avtomo
bilskem salonu, ki bo od 15. 
do 21. aprila, sodelovala 302 
razstavljalca. Od tega jih 
bo jz naše države 177, iz 19 
tujih držav pa 125. Potem je 
povedal, da bodo na letoš
njem beograjskem avtomobil
skem salonu sodelovali vsi 
znani evropski proizvajalci.

Jaša Rajter je povedal, da 
so evropski proizvajalci av
tomobilov spoznali, da v tem 
delu evropskega tržišča lah
ko prodajo največ standard
nih izdelkov, zato beograjski 
salon ni ekskluziven. Dodal 
je, da so opustili misel, naj 
bi bil salon samo vsako dru
go, ne pa vsako leto. Zato 
ga bodo priredili tudi pri
hodnje leto, in sicer od 7. 
do 13. aprila. Tudi letošnji av
tomobilski salon bo na celot
nem prostoru beograjskega 
sejma. »Zastava« bo skupaj 
s kooperanti razstavljala v 
hali 3, halo 5 pa je najel 
»Fiat« iz Torina.

IMV iz Novega mesta bo 
letos proslavili 15-letnico raz
stavljanja znanega dostavne
ga vozila domače izdelave. 
IMV je rezerviral dve hali 
ter velik del odprtega raz- 
stevnega prostora.

Od znanih tujih proizvajal
cev bodo na beograjski raz
stavi sodelovali Volkswagen, 
Crysler, Francija in Velika 
Britanija, Ford, Alfa Romeo, 
Audi-NSU, Peugeot, BMW, 
Avtoeksport iz ZSSR, Škoda, 
Wartburg in številni drugi.

ZDRAVKO ILIČ

Naftnih derivatov 
dovolj

Kljub podražitvi se je po
raba naftnih derivatov v Ju
goslaviji povečala od januarja 
do marca za 8 odstotkov v 
primerjavi z lanskim prvim 
četrtletjem. Poznavalci trdijo, 
da se bo poraba derivatov 
večala tudi v prihodnje. Po
raba kurilnega olja bo sicer 
manjša, zato pa se bo pove
čala poraba. bencina, ki zna
ša letno približno poldrugi 
milijon ton. Kot ugotavlja 
Tanjug, bo oskrba tržišča z 
nafto in derivati zelo dobra.

Leta 1952 je Američan Zoll 
izumil sistem, s katerim se 
bolno srce oskrbuje s potre
bno energijo za spodbujanje 
kontrakcij oz. krčev. Tako je 
bil skonstruiran pacemaker, 
aparat na baterijski pogon, 
ki s 60 do 70 električnimi 
impulzi na minuto ustvarja 
bioelektrični krog, s kateri
mi spodbuja srčne utripe.

Odtlej živi s pomočjo tega 
aparata na desettisoče ljudi 
po vsem svetu. Večina njih 
bi zaradi slabega srca ne do
živela današnjega dne. V do
bro razvitih klinikah postaja 
vsajevanje pacemakerja ru
tinska tradicija. Tudi na lju
bljanski kirurgični kliniki jo 
odlično obvladajo.

Kako je s čustvi?
Kako živi človek, čigar sr

ce se ravna po električnem 
vzpodbujevalniku? Kako pre
naša dejstvo, da je njegovo 
življenje odvisno od napeto
sti male baterije? Ali ga 
sploh lahko preplavijo ču
stva, ta včasih docela dez- 
orientirani kažipot življenja, 
ki jih rojeva in tudi vzpod
buja srce? Ali lahko doživi 
radost, ljubezen? Ali sme te
či? Ali ni nemara tak človek 
obsojenec na smrt, ki s pace
maker jem le životari?

Ta vprašanja niso tako ne
umestna, če pomislimo, da 
srce, povezano s pacemaker- 
jem, postaja normalno, nam
reč kar preveč normalno. Bi
tje srca postaja namreč ne
odvisno od človeškega razpo
loženja. Naj ga je strah, naj 
je še tako jezen ali zalju
bljen, njegovo srce bo utri

palo 60 do 70 krat v minuti.
Človek s pacemakerjem 

živi tedaj v takem psihofizič
nem stanju, ki je zdravemu 
človeku skoraj popolnoma 
neznano. Odpade namreč tisti 
vzročno posledični krog, po 
katerem vzburjeno srce pos
pešuje čustva in čustva na
zaj srce. Zato se nosilci pa
cemakerjev odlikujejo po 
umirjenosti, »hladnokrvno
sti«. Po navadi ne zardevajo. 
Celo njihov jok je nekoliko 
drugačen, brez krčevitosti in 
stokov.

Rojeni ob pacemakerju
Seveda tak človek še zdaleč 

ni neobčutljiv. Njegovo čus
tveno življenje ne jenja. Po 
svoji notranji plati je prav 
tako burno, vendar ima manj 
zunanjih oznak, na primer 
zardevanja ali znojenja. Po
javlja se neke vrste zavrtost 
in z njo notranja napetost 
(ki je — zaradi zatajevanja 
čustev — še kako znana tudi 
zdravim ljudem), vendar se 
narava potrudi in po navadi 
hitro vzpostavi ravnovesje.

Iz medicinske literature so 
tudi znani ljudje, ki so s 
pacemakerjem v prsih doži
vljali ljubezen, bili sposobni 
zanjo, še več, ženske so lahko 
tudi donosile in srečno pre
stale porode.

Vendar nosilec pacemaker
ja ne sme teči, niti opravlja
ti težaških del. Več kisika, 
ki ga njegov organizem pot
rebuje zaradi večjih napo
rov, se ne da »načrpati« s 
pospešenim bitjem srca. Kaj
ti srce pač utripa kot pro

gramirani robot. Z njegovo 
pomočjo lahko krvni obtok 
dobi le določene količine ki
sika.

Smrt ob kratkem stiku
Podobno kot računalniki se 

tudi pacemakerja razvijajo v 
generacijah. Ko bomo v škat
lico, veliko 3 krat 4 cm, vsa
jeno pod kožo, namestili tudi 
mdni računalnik, bomo imeli 
tretjo generacijo pacemaker
jev. To generacijo trenutno 
preizkušajo v številnih razi
skovalnih središčih po svetu, 
zlasti v ZDA.

Za zdaj se srčni bolniki 
morajo zadovoljiti z drugo 
generacijo, ki deluje po prin
cipu čakanja, če namreč srce 
bije samo, aparat preskakuje 
svoje utripe in se spet »javi« 
takrat, ko je srce preslabo. 
Ta rešitev je bila nujna, kaj
ti v primerih, ko bi se utripa 
srca in pacemakerja seštela, 
bi lahko to usodno vplivalo 
na nosilca.

Ali je življenje s pacema
kerjem nevarno?

Nosilci tega aparata se mo
rajo izogibati kratkih stikov. 
Močnejše elektromagnetno 
polje jim je lahko nevarno, 
seveda le v primeru, če se 
mu preveč približajo. Na ne
kem mejnem prehodu v Ita
liji se je primerilo, da je člo
vek s pacemakerjem v tre
nutku umrl, zadet od elek
trike: ko je policaj po njem 
iskal morebitno skrito orožje, 
mu je z magnetnim detektor
jem prešel prsni koš. Nape
tost v detektorju se je v hipu

spraznila in usmrtila nesreč
nega potnika.

Trajnost pacemakerja je 
povprečno 3 leta, sicer pa ga 
vsakih nekaj mesecev pre
gledujejo kardiologi.

Sedem darovanih let
Gospodinja S. M., stara 49 

let, živi s pacemakerjem že 
sedmo leto. Kako?

»Dobro, skoraj odlično. Ra
da se sprehajam, posprav
ljam po hiši, kuham, včasih 
tudi ribam.«

»Ali sploh občutite, da no
site aparat?«

»V začetku me je hudo 
motil, zdaj pa včasih celo 
pozabim nanj.«

»Ali s pacemakerjem bolje 
živite?«

»Prej je moje srce bilo 40 
krat v minuti. Potem sem 
dva dni bila na robu smrti 
s komaj 12 utripi. Ko sem 
prišla k sebi, sem imela 
vgrajen aparat.«

»Kako ste se počutili?«
»Nisem ga mogla sprejeti 

niti telesno niti duševno. 
Moj organizem je hotel izlo
čiti to škatlico.«

»Ali ste se pod vplivom te 
škatlice kaj duševno spreme
nili?«

»Zdaj sem bolj bistra in 
bolj mirna. Medtem se je 
mož ločil od mene. Če bi 
imela prejšnje srce, bi me 
to gotovo pokopalo. Tako pa 
ločitev sploh ni vplivala na 
srce. Jokala sem in jokala, 
ampak moje srce je bilo 
mimo. Moj sin večkrat pravi: 
mama, ti si začetek avtoma
tičnega človeka. Mogoče, mu 
pravim jaz, ampak sinko, 
jaz te imam še zmeraj ena
ko rada.«

ŽELJKO KOZINC

ODPRTO SRCE — Med številnimi srčnimi operacijami opravljajo na ljubljanski Kirurgični kliniki tudi uspeš
no vsajevanje pacemakerja. Foto: Vlastja Simončič
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Besne primerjave z bežnega popotovanja po Nemškem

Od Trubarja do Goetheja ni daleč
V ustvarjanju si velikani postajajo podobni

Tako kot vselej — na hitro In v 
stiski — sem si v pičlih petnajstih 
minutah ogledal Goethejev dom v 
Frankfurtu ter s tem tudi zaključil 
teden, v katerem sem pospremil Slo- 
venski oktet na turnejo po Nemškem. 
A kljub hitrici sem z gotovostjo do
jel, dcTod Trubarja do Goetheja ni 
daleč.

V Deremdingenu, komaj poldrugo 
uro z vlakom od Stuttgarta, smo pot 
začeli. Mestece, ki se skoraj strnjeno 
drži večjega univerzitetnega mesta Tli 
bingena, ima res komaj dvajset tisoč 
prebivalcev, toda za Slovence je ta 
mali nemški kraj večjega pomena kot 
marsikatero drugo veliko mesto v 
svetu. Kot šesti protestantski pastor 
tega kraja je tu od leta 1567 do 1586 
deloval slovenski reformator in začet
nik slovenske književnosti Primož 
Trubar.

Zaradi različne transkripcije so 
Nemci na železnem križu na njego
vem grobu ob zunanjem zidu deren- 
dinške cerkvice zapisali: Primus Tru- 
ber. Ker grob, na gosto posajen s 
temnomodrimi mačehami, ni točno 
zaznamovan in ograjen, so na drugo 
stransko steno nedavno vzidali še dru
gi, večji železni križ, posvečen »pad 
lim in pogrešanim« iz druge svetovne 
vojne. Ne glede na to, da je prostor 
glavne zunanje cerkvene stene arhi
tektonsko zavzel že spomenik padlim 
iz prve svetovne vojne, se mi tudi ta 
nekoliko nenavadna soseščina Trubar
jevega in vojnega križa ni zdela ža
ljiva.

Nasprotno- svet mrtvih pripada 
vsem enako in skupno. Tako kot so 
nekoč pred več kot Stiri sto leti nem

ški prebivalci tega kraja brez pripomb 
in razlikovanja sprejeli bradatega be
gunca iz Kranjske dežele, tako je naš 
gostitelj, Trubarjev sedanji naslednik, 
pastor Walter Dottling med govori, 
rumenimi tulipani in jokajočimi so
rodniki pokopal starega vzhodnonem
škega begunca, nekdanjega rezbarja 
kamnov iz Berlina in Konigsberga, ki 
se je preselil tostran razmejitvene 
črte.

Kako se te razmejitvene črte v raz
ličnih časih in različnih pogojih v 
nas različno zajedajo! »Ali vidite tisti 
griček in kapelo o kateri je nekoč 
napisal pesem švabski pesnik Ulrich 
Uhland? Tam naprej, malo višje, se 
je v Trubarjevem času zajedalo k nam 
habsburško ozemlje,« mi je pripove
doval pastor Dottling, skoraj kot da 
bi hotel reči: Ti Avstrijci so se vedno 
po nemarnem vrivali med nas Nemce 
in Slovence! Trubarja so, kot mi je 
pripovedoval, že za časa njegovega 
življenja zelo cenili, še posebej v so
sednjem Urachu, kjer je vodil Ugnan- 
dov biblijski zavod To spoštovanje 
je dihalo tudi iz velike poslikane ta
ble v cerkveni ladji s prizorom kle
čečega Trubarja v družbi sinov, treh 
žena ter hčere. Na počastitvenem kon
certu sem tudi prebral Sovretov zelo 
malo mani slovenski prevod z napisa 
na tej tabli, ki ga je sestavil Martin 
Crusius v latinščini in med drugim 
ugotovil: »V grobu počiva le-tem mož 
sveti, Slovenec po rodu, Primož... 
Svete prevedel je knjige na matere 
jezik domači, nauk je božji sejal da
leč na jutranjo stran. Oče ubogim je 
bil, neizkušenim ščit in zavetje, ko
liko vreden časti, živel do sivih je 
let...«

In kot je Ddttling nekoliko nego
tovo pokazal na hišico z zelenimi polk- 
nicami, kjer je zdaj delavnica poprav

ljalca vozov in smuči Rohma, češ tu 
je bojda nekoč stanoval Trubar, tako 
je s trdno samozavestjo razkazoval v 
zakristiji pravcato zbirko predmetov, 
ki dokazujejo Trubarjevo slovenstvo, 
od Abecedariuma in Katekizma do 
drugih izdaj slovenskih protestantskih 
pisateljev tja do fotografskega albu
ma iz rojstne Rašice in ribniške suhe 
robe. Derendinški Nemci so začutili, 
da so zaradi Slovenca Trubarja zaslo
veli. Glavno ulico v Derendingenu so 
imenovali po Trubarju, na križišču 
te ulice s Cesto pod lipami pa so po
stavili lani lep moderen občinski kul
turni dom, ki prav tako nosi ime po 
našem Trubarju. Našem? Njihovem? 
Ali ni lepo ravno to, če je kdo, prav 
zato, ker je bil to, kar je bil, postal 
last mnogih.

Meje in etikete niso važne

»Vsako uro izdelamo in napolnimo 
v sode 400 hektolitrov piva, hkrati pa 
dnevno pošljemo iz pivovarne poldru
gi milijon steklenic s pivom,« nam je 
razlagal pri obisku v veliki dortmun- 
ski pivovarni DAB posebej za vodstvo 
tujih gostov nastavljeni uslužbenec in 
opozoril, da naj se ne ustavljamo pri 
divje drvečih steklenicah, ki so se 
kot brezimen! vojaki na dolgem me
haniziranem traku pomikali proti stro 
jem za polnjenje medtem ko so jim 
drugi stroji dokončno snemali vse do
sedanje etikete.

Skorajda sem videl na drugo stran 
Rena, čeprav se je naš vlak križal z 
drugim drvečim vlakom v nasprotni 
smeri. Pri velikih hitrostih železne 
konstrukcije izginejo in vidimo samo 
odprta okna.

V Bingenu ob Renu nam je pro

pagandni poslovodja tovarne Račke, 
ki mladi škotski viski predelujejo v 
stari nemški viski, pojasnil, kako pod 
rečico Nahe pogosto črpajo vino, ki 
ga na drugo stran reke pripeljejo s 
cisternami Slovenija-vina. »Posebej na 
Kosmetu odkupujemo velike količine 
tamkajšnjega črnega vina.« Vsako leto 
pod etiketami »Aussenfelderwein« 
prodajo po vsej Nemčiji čez 22 mili
jonov steklenic tega vina.

Pri današnjem prometu in sode
lovanju meje in etikete niso važne. 
In čeravno so v starinskem samosta
nu Eberbach iz 12. stoletja, ki so ga 
spremenili v najznamenitejšo nemško 
državno klet, za svoja prvovrstna ren
ska vina na etiketah ohranili emblem 
orla z razprtimi krili ki me je skoraj 
nekoliko spomnil na zloglasnega Hit
lerjevega ptiča, moram priznati, da je 
bila tamkaj prirejena vinska poskuš- 
nja izbranih sort porenskih belih vin 
od leta 1964 do 1971 prvovrstna in da 
so me najboljša med njimi celo spo
minjala na — najboljša naša vina. 
V tem samostanu še s ponosom hra
nijo kozarec, iz katerega je poskušal 
svoj rizling železni kancler Bismarck, 
toda svoje visoke Germanije, veličast
nega kipa na vrhu Niederwalda nad 
Renom, ki maščevalno gleda proti 
Franciji, so se skoraj sramovali in 
cikali na to, da bi ga podrli ali vsaj 
obrnili v drugo smer.

Človek, ki je postal predmet

Toda v Kolnu sem po drugi strani 
zvedel, da je imel Nobelovec Heinrich 
Bdll zelo prijateljski pomenek z ju
goslovanskim veleposlanikom v Bonnu 
in da je — v nasprotju s svojimi

prejšnjimi pomisleki — z veseljem 
zagotovil svojo udeležbo na bližnjem 
mednarodnem srečanju pisateljev in 
okrogli mizi PEN na Ohridu- Po vseh 
kblnskih, frankfurtskih in drugih knji
garnah pa sem naletel na sedanji ab 
solutni bestseller, na nemški prevod 
Solženicinove knjige Arhipel Gulag. 
Še več: to debelo knjigo sem našel 
nagrmadeno na policah celo v velebla
govnicah skupaj z najlonskim perilom 
in kemičnimi detergenti, človek, ki je 
v hipu na obeh straneh postal samo 
predmet, se mi je skoraj zasmilil.

Ali so predmeti tudi tisoči in sto- 
tisočd tujih delavcev zdomcev, izseljen
cev, priseljencev? Bil sem med našimi 
ljudmi. V Porurju, v Westfaliji sem 
naletel še na stare, prvotne proletar
ske zdomce, rudarje in železarje. A 
celo Nemec, mož Slovenke, se je tu 
zanimal za obisk partizanske bolniš
nice »Franje«. Drugod, zlasti v Dort
mundu in Frakfurtu sem se srečal z 
nekaterimi, ki so znanstveniki na in
štitutih, atomisti, matematiki... Kdo 
komu daje? Dobri gostilničar Ciril 
Podmilšak v Frankfurtu je svojo go
stilno z imenom »Ljubljana« opremil 
z velikansko stensko sliko Bleda, pod 
strop pa je ptritrdil iz mavca izdela
ne kapnike, ki naj bi ga spominjali 
na Postojnsko Jamo.

Kako odhajamo, da bi se znova 
vračali...

V Goethejevi gosposki hiši

Nemci so se že od nekdaj hvalili, 
da so radi obiskovali Goetheja. Tudi 
jaz sem ga obiskal v Frankfurtu, tik 
pred slovesom v vzorno vzdrževani 
rumeno prebarvani dostojanstveni me

ščanski hiši s pridruženim muzejem. 
Nehote se mi je sama od sebe vsilila 
primerjava s Trubarjevo rojstno hi
šico v Rašici ali Prešernovo izbo v 
Vrbi: kako smo mi s svojimi velikani 
kmečki in preprosti in kako gospo
sko je odraščal veliki Goethe! V tri 
nadstropja sem moral po širokih 
kamnitih stopnicah, skozi mnoga vra
ta sem moral stopiti in občudovati 
bakrene vrče in kitajske tapete, igrivo 
reliefne lončene in kovinaste peči, pre
lepe slike v medalj onskih okvirih in 
kristalne lestence

Toda pisal je Goethe le v majhni 
podstrešni sobici na preprosti pisalni 
mizi. V ustvarjanju si velikani posta
jajo podobni. Celo več: Goethe je bil 
doslej vedno vzvišeno hladen, odda
ljen. Ko pa sem bil v njegovem, če
prav rekonstruiranem domu, se mi 
je zazdelo, da sem ga začutil veliko 
bliže. Ob njegovih znanih velikih de
lih in klasičnih podobah sem odkril 
tudi njegova manjša, a bolj človeška 
dela, na primer njegovo »Moralno-po- 
litično« lutkovno igrico in poleg nje
govih alabastmih portretov z liro. po
leg njegovega starčevskega portreta z 
gubicami, tudi njegov pesniško zanos
ni, vihravi človeški potret z rutico 
za vratom. Ali ni celo nekaj sorodno
sti med vseobsegajočim nadnacional
nim nacionalnim Goethejem in skoraj 
250 let prej živečim sicer veliko bolj 
kmečkim in preprostim, a prav tako 
na široko rastočem Trubarju? In ali 
ni po drugi strani v današnjem be
gajočem in hrepenečem zdomstvu, zla
sti še pri naših ljudeh, tudi morda 
drobec faustovskih iskanj?

Bogdan Pogačnik
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NAMIZNI TENIS NA EP V NOVEM SADU

Med posamezniki Gergely 
izločil Šveda Bengtssona

NOVI SAD, 12. — Madžar Ger- 
gely je v četrtfinalu namiznoteni
škega prvenstva za naslov evrop
skega prvaka med posamezniki pri
pravil presenečenje, potem ko je 
po ogorčeni borbi izločil večkrat
nega evropskega prvaka Šveda 
Bengtssona. Po tej zmagi se je 
moral v polfinalu spoprijeti s Šur- 
bekom, ki je izmed vseh jugoslo
vanskih predstavnikov sam prešel 
oviro izločilnih tekmovanj. Druga 
polfinalista pa sta bila Orlowski 
in Johansson. Češki igralec je v pol
finalu zlahka zmagal in odpravil 
svojega nasprotnika s 3:0 ter po
stal tako prvi finalist.

Drugi finalist med moškimi pa 
je postal Gergely z zmago nad Ju
goslovanom Šurbekom s 3:1.

Med ženskimi posameznicami pa 
sta se v finale prebili Švedinja 
Hellmanova in Madžarka Magoso- 
va, ki sta odpravili obe sovjetski 
predstavnici. Švedinja je premaga
la Fedorovo s 3:0, Magosova pa 
je izločila Rudnovo s 3:2.

TURNIR UEFA «UNDER 23»

Pozvani italijanski 
igralci za tekmo z NDR

RIM, 12. — Italijanska nogometna 
zveza je objavila imena igralcev, 
ki bodo prišli v poštev za med
narodno nogometno srečanje repre
zentanc «under 23» z Vzh. Nemčijo 
17. aprila v Magdeburgu. Pozvani so 
bili ti igralci: Antognoni, Caso, Della 
Martira, Desolati, Guerini. Roggi 
(Fiorentina), Bellugi, Bordon (In
teri, D’Amico (Lazio), Maldera 
(Milan), Negrisolo, Rocca (Roma), 
Castellini, Oraziani, Lombardo. Pu- 
lici (Torino) in Zaccarelli (Verona).

CANNES, 12. — Italija in Brazilija 
sta se uvrstili v polfinale medna-

DOMAČI ŠPORT
DANES

SOBOTA, 13. aprila 1974

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

16.00 v Bazovici
Zarja — Muggesana

15.30 v Križu*
Vesna — Breg

ODBOJKA
1. MOŠKA DIVIZIJA

21.00 v Čedadu
ASFJR — Dom * * •

2. ŽENSKA DIVIZIJA

15.30 v Gorici
AGI — Hrast

JUTRI
NEDELJA, 14. aprila 1974

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

9.45 v Trstu, Ul. Flavia
Inter — Primorie * » *
15.30 v Štandrežu
Juventina — Muggesana

KOLESARSTVO
AMATERJI

15.00 v Mortelianu
Nastopa tudi Adria

POJUTRIŠNJEM
PONEDELJEK, 15. aprila 1974

NOGOMET
3. AMATERSKA LIGA

15.30 v Štandrežu
Sovodnje — Mladost

rodnega mladinskega nogometnega 
turnirja v Cannesu.

* * «
VIDEM, 12. — Juventus, Pordeno

ne, Atalanta in Sangiorgina so se 
uvrstile v polfinale naraščajniškega 
nogometnega turnirja za trofejo 
mesta Vidma. Presenečanje sta pri
pravila predvsem Pordenone, ki je 
zmagal v skupini, kjer sta nasto
pala tudi favorita Lazio in Fiorenti
na ter Sangiorgina, ki je odpravila 
Udinese. V polfinalu bodo igrali ta
kole: Juventus - Pordenone in San
giorgina - Atalanta.

AVTOMOBILIZEM

NOGOMET V TRETJI AMATERSKI LIGI

Sovodenjci 
milo za drago

odločeni vrniti 
Doberdobcem

V prvi tekmi je zmagala Mladost z 2:1 - V drugi 
amaterski ligi bodo igrali že danes popoldne

NAIROBI, 12. — V prvi etapi 
avtomobilskega safarija po vzhodni 
Afriki je včeraj odstopilo ali bilo 
izključenih okrog sedemdeset posadk 
od skupno 94. Na lestvici pa vodi-1 pričakovano premagali Muggesano 
ta dva francoskega peugeota. |na domačih tleh. Prav zaradi tega
llllllll■lI■llIIlllllll ■■ l■l■llllllllllIlllllllllltlUf limili iiiiiiiiiuuMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

2. AMATERSKA LIGA
Enajsto povratno kolo bodo zaradi 

velikonočnih praznikov igrah kar 
tri dni. Dve tekmi so prenesli na 
soboto popoldne, pet tekem bodo 
igrali v nedeljo, eno tekmo pa so 
preložili na ponedeljek.

Najvažnejšo tekmo tega zavrtlja- 
ja bodo odigrali že danes popoldne 
v Bazovici, kjer bosta Zarja in Mug
gesana startali na zmago. Izid tega 
srečanja bo gotovo bistvene važnosti 
za obe ekipi. Zarja se bori proti iz
padu, Muggesana za končno zmago. 
Kdo je favorit? Na papirju imajo 
Miljčani vsekakor večje možnosti. 
Ne smemo pa pozabiti, da so Ba- 
zovci v zimskem delu prvenstva ne

HOKEJ NA LEDU VČERAJ NA SP

Čehoslovaki nepričakovano 
klonili v srečanju s Finci

Domačini so prikazali res dobro igro
HELSINKI, 12. — V petem kolu 

svetovnega prvenstva A skupine v 
hokeju na ledu so finski igralci 
pripravili veliko presenečenje, saj 
so odpravili prvouvrščene Čehoslo- 
vake z visokim izidom 5:2. Gosti
telji prvenstva so s tem napravili 
veliko uslugo predvsem sovjetskim 
igralcem. Finska zmaga je prese
netljiva, saj so včeraj remizirali 
proti Švedom, ki so tudi bili med 
favoriti prvenstva, dokler jim niso 
odvzeli dveh točk zaradi. jemanja 
nedovoljenih poživil s strani enega 
izmed njihovih igralcev.

Sovjetska zveza je danes prema
gala Švedsko s 3:1 in tako dohitela 
na vrhu začasne lestvice Češkoslo- 
vake, medtem ko so Finci za sedaj 
tretji.

ANKARA, 12. — V finalnem kolu 
mednarodnega odbojkarskega tur

nirja za moške v Ankari je Italija 
premagala Belgijo s 3:1.

HITROSTNO DRSANJE
ALMA ATA, 12. - Sovjetski dr

salec Aleksander Šafaronov je po
stavil nov svetovni rekord v hi
trostnem drsanju na razdalji 1.000 
metrov s časom I’17”23.

VATERPOLO
BEOGRAD, 12. — V prvem dnevu 

mednarodnega turnirja v vaterpolu 
je Madžarska premagala Jugosla
vijo z 8:4, Sovjetska zveza pa Ni
zozemsko s 6:1.

KARAČI, 12. — V izločilnem te
niškem srečanju za Davisov pokal 
je Pakistan premagal Maylaysijo 
s 4:1.

navijači Zarje upajo, da bodo tudi 
tokrat njihovi varovanci prišli do 
zmage, kajti v nasprotnem primeru 
bi položaj «rdeče-belih» postal res 
kritičen.

Primorje bo šlo v goste k ekipi 
Inter SS, ki je prav prejšnjo nede
ljo proti Bregu po treh mesecih pri
šla do prve letošnje zmage. Naloga 
Primorja bi morala biti lahka. Pro- 
sečani, ki so že na varnem in ne 
računajo na visoko uvrstitev, name
ravajo v nedeljo poslati na igrišče 
pomlajeno postavo in zato je vsako 
predvidevanje težko, oziroma ne
mogoče.

Juventina bo sprejela v goste eki
po S. Anne, ki se je v zadnjih tek
mah izkazala kot najsolidnejša eki
pa prvenstva. Tržačani so v zadnjih 
11 tekmah osvojili kar 20 točk. To 

-pa ne dela preglavic Štandrežcem, 
ki so letos na domačih tleh prekri
žali račune že marsikateri kvoti- 
rani enajsterici.

Zanimiv se obeta tudi slovenski 
derbi Vesna — Breg, bolj kot za 
končno lestvico, za dve posebni le
stvici, za pokal Primorskega dnev
nika in za pokal «Elio» za katera 
so Križani po remiju s Primorjem 
veliki favoriti. Prav zaradi tega bi 
morala Vesna v tem derbiju, ki bo 
danes popoldne v Križu, odnesti obe 
točki.

V ostalih tekmah predvidevamo 
zmago Stocka nad Campanellami, 
zmago Libertasa nad Fossalonom, 
delitev točk med Edero in Flami- 
niom in zmago Audaxa nad Duinom.

3. AMATERSKA LIGA
Na Goriškem so v nedeljo odigra

li deveto povratno kolo v katerem 
si je vodeča ekipa Isonzo matema
tično zagotovila končno zmago in s 
tem nrestop v višjo ligo.

Izidi: Lih. Montesanto — Mla
dost 2:2, Azzurra — Sovodnje 2:3, 
Sudest — Borgo Fasulli 0:1, Staran- 
zano — Isonzo 0:2, Lih. Tržič — 
Falco 2:0.

Lestvica: Isonzo 39, Vermegliano 
32, Romana 25, Sovodnje 24, Mla
dost 20, Staranzano 19, Azzurra in 
Sudest 16, Lih. Montesanto 14, Fal
co in Borgo Fasulli 12, Lih. Tržič 10.

Prihodnje kolo: Borgo Fasulli — 
Lih. Montesanto, Sudest — Azzurra, 
Sovodnje — Mladost, Romana —

Staranzano, Vermegliano — Lih. Tr
žič, Falco — Isonzo.

Sovodnje — Mladost
V Sovodnjah in Doberdobu se že 

pripravljajo na ponedeljkov nogo
metni derbi. V zimskem kolu so 
zmagali Doberdobci, ki so na last
nem igrišču in ob burnem navijanju 
gledalcev odpravili nogometaše iz 
Sovodenj z 2:1.

Sedaj pa so Sovodenjci odločno 
pripravljeni vrniti milo za drago, 
posebno ker bi po njihovem mnenju 
morali v prvi tekmi zmagati, kajti 
predvajali so boljšo igro. V taboru 
Mladosti pa so čisto nasprotnega 
mnenja in bi jim tokrat remi za
dostoval.

Srečanje Sovodnje — Mladost bo 
v ponedeljek ob 15.30 v štandrežu.

KOLESARSTVO S
BERGAMAŠKI TEDEN

Poljak Szozda 
še vedno vodi

PEDRENGO, 12. — Poljski ko
lesar Wojciek Matusiak je zma
gal z nekaj sekundami prednosti v 
današnji etapi 5. bergamaškega 
tedna za amaterske kolesarje. Na 
skupni lestvici vodi še vedno njegov 
rojak Stanislav Szozda. Matusiak 
je 107 km današnje poti prevozil 
v 2.17’46” s poprečno hitrostjo 
46,505 km na uro.

Vrstni red po 3. etapi:
1. Matusiak (Pol.) 2.17’48"
2. Checchi (It.) 2” zaostanka
3. Carissimi (It.) 4”
4. Matusek (Čeh.) 7”
5. Szurkowski (Pol.)
6. Ghisellini (It.)
7. Colbtz (Dan.)
8. Clivatj (It.)
9. Tinchella (It.)

10. Szozda (Pol.)
Skupna lestvica:

1. Szozda (Pol.) 8.55’23”
2. De Gendt <Bel.)
3. Moravec (Čeh.)
4. Mitnik (Pol.)
5. Qualizza (It.) 2’43”
6. Bartoliček (Čeh.) 4’06”
7. Szurkowski (Pol.)

PROMOCIJSKO PRVENSTVO
Bor — Kontovel 72:70 (37:34)

KONTOVEL: R. Kralj 9, D. Za- 
vadlal 7, Starc 30, A. Zavadlal 22, 
Kante 2, Ukmar, Nabergoj, Lisjak, 
Luksa.

BOR: Ražem, Vatovec, Barazzut- 
ti 8, Francia 9, M. Kralj 10, Per- 
tot 2, Klobas 30, Kapič 13, Oblak, 
Košuta.

Sodnika: Fortunati in Romano iz 
Vidma.

Prosti meti: Bor 6:20, Kontovel 
10:14.

Pet osebnih napak: D. Zavadlal 
(66:66), Kante (68:68).

Tudi drugi derbi med Borom in 
Kontovelom se je zaključil v ko
rist plavih. Srečanje so odigrali v 
nabrežinski telovadnici, ker je bilo 
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KOŠARKA V SREČANJU S KONTOVELOM

Tudi drugi derbi 
za Borove igralce

Rekordna zmaga mladincev Poleta

NAMIZNI TENIS PO TEKMAH V NABREŽINI

Krasove igralke v formi 
pred državnim prvenstvom

V odsotnosti Miličeve je na deželnem prvenstvu zma
gala Silvana Vesnaver - Med fanti Pertot peti

Prejšnjo soboto in nedeljo je ŠD 
Sokol organiziralo v Nabrežini de
želni turnir, na katerem so seveda 
nastopili tudi igralci Sokola in i- 
gralke Krasa. Turnir je zelo do
bro uspel, predvsem zaradi brez
hibne organizacije.

Glede tekmovanja je treba reči, 
da so Krasova dekleta še enkrat 
potrdila, da v deželi nimajo resnih 
nasprotnic. V odsotnosti Miličeve, 
ki v teh dneh nastopa na evrop
skem prvenstvu v Novem Sadu, je 
zmaga pripadla Vesnaverjevi, ki je 
naletela na hud odpor le pri svoji 
soigralki Žigonovi. Dobro sta se 
odrezali tudi Blažinova in Rebulo
va, ki sta le za las klonili igral
kama tržaške Julie Hauserjevi in 
Badinovi.

V moški konkurenci pa se doga- ■ nabrežinsko društvo. Upajmo, da

češkoslovaški hokejisti so tokrat med splošnim presenečenjem podlegli finskim igralcem in izgubili dragoceni točki

ja ravno nasprotno kot v ženski. 
Medtem ko so v preteklih letih 
Sokolovi igralci gospodov ah v deže
li, so letos popolnoma odpovedah. 
Po odhodu Košute in Peterbnija je 
nastala velika praznina in Sokol 
se je moral odpovedati A ligi. Fab
jan in Pertot sta se zelo potrudi
la, zaradi pomanjkanja drugih i- 
gralcev pa je bilo nadaljnje delo
vanje skoraj nemogoče. Tako so se 
tega turnirja udeležili le Pertot in 
nekateri mladi igralci. Pertot je 
potrdil, da je brez treninga in v 
slabi formi in je v zelo močni 
konkurenci tretjekategomikov zase
del skromno peto mesto. Po skoraj 
enourni igri je klonil močnemu Ze- 
bochinu predvsem zaradi nenaklo
njenosti športne sreče, saj se je v 
odločilnem nizu žogica kar šest
krat zaporedoma dotaknila roba mi
ze v korist nasprotnika. Zmaga je 
v tej kategoriji pripadla Tržačanu 
Cipolatu, ki ja - tako še enkrat do
kazal, da je letos najboljši , v de; 
želi.

V mladinski-." -konkurenci je Per
tot pripravil prijetno presenečenje 
z osvojitvijo prvega mesta. V fina
lu je premagal deželnega prvaka 
Krismancicha v zelo lepi tekmi, v 
kateri se je slovenski igralec konč
no odločil, da pokaže vse kar zna. 
Tokrat sta nastopila tudi Sokolova 
mlada igralca Sossi in Rebula, ki 
bosta v prihodnjih letih gotovo do
segla velike uspehe če bosta vedno 
resno trenirala.

V nedeljo pa je bil na sporedu 
deželni «Kriterium», to je tekmova
nje, na katerem so se najboljši 
igralci naše dežele srečali vsak z 
vsakim. Povabljen je bil tudi Per
tot, ki je zasedel dobro peto nie- 
sto. Odločilen je bil njegov ponov
ni poraz z Zebochinom in tudi to
krat zaradi neverjetne sreče Tr
žačana: potem ko je v odločilnem 
nizu Pertot že vodil z 20:15, se je 
sreča ponovno obrnila k nasprotni
ku in pet po sreči dobljenih točk 
je strlo odpor nejevernega Per- 
tota.

Čez dva tedna bo na sporedu dr
žavno prvenstvo v Fiuggiju, katere
ga se bodo udeležila tudi Krasova 
dekleta. Sodeč po prikazani igri 
imajo krasovke vse možnosti, da 
ponovijo lanske uspehe. Res pa je, 
da bodo morale tokrat nastopiti 
brez svojega odličnega in neutrud
nega trenerja Boleta, ki je pred 
nekaj dnevi odšel na odsluženje vo
jaškega roka. Od fantov pa se bo 
prvenstva udeležil samo Pertot. 
Verjetno (vsaj take so govorice) bo 
prihodnje leto tudi Pertot zapustil

bo do takrat kaj spremenilo, 
kajti v nasprotnem primeru bi bila 
res velika izguba za zamejski šport. 

IZIDI:
Ženska kategorija: 1. Vesnaver; 2.

Hauser; 3. Žigon; 4. Badini. 
Tretjekategomiki: 1. Cipolat; 2. Ze- 

bochin; 3. Mameli; 4. Agarinis; 
5. Pertot.

Neklasijicirani igralci: 1. Decane- 
va; 2. Torrenti; 3. Paoli; 5. Mi
lič Robert.

Mladinci: 1. Pertot; 2. Krisman- 
cich; 3. Lanera; 4. Schuster. 

Kriterium: 1. Venuti (CUS); 2. Flo- 
reani (CUS); 3. Renni (CUS); 4. 
Zebochin (CUS); 5. Pertot Walter 
(Sokol).

BASS

NOGOMET

DANES OB 15.3# NA ROJCAH

S Pro Gorizio 
tudi Marson

Po dveh pozitivnih srečanjih, ko 
si je Pro Gorizia, obakrat v go
steh, priborila tri točke, se bodo 
danes Goričani srečali na Rojcah 
s Trevisom, ki je trenutno drugi 
na lestvici. Današnje srečanje bo 
velikega pomena za Pro Gorizio. 
ki se bori za najvišja mesta in 
neposredno za uvrstitev med prve 
štiri ekipe, ki se bodo udeležile 
tekmovanja za italijanski nogomet
ni pokal.

Kot prejšnjo nedeljo bi moral tu
di danes popoldne igrati v goriški 
ekipi slovenski igralec Claudio Mar
son iz Sovodenj, ki se je izkazal 
že pred začetkom letošnjega pr
venstva, ko je v prijateljski tekmi 
s Triestino dal edini gol za Gori
čane. V prvem delu prvenstva D li
ge je sovodenjski igralec igral z 
rezervami v turnirju «Beretti». Kot 
srednji napadalec je tu bil vedno 
med najboljšimi in tako ga je tre
ner Valentinuzzi izbral za prvo e- 
kipo.

Tekma Pro Gorizia - Treviso bo 
danes ob 15.30 na Rojcah.

LENINGRAD, 12. — V Leningradu 
se je danes pričel šahovski dvoboj 
za določitev izzivalca svetovnega 
šahovskega prvaka Fischerja med 
Spasskim in Karpovom, ki je bi! 
zaradi bolezni slednjega ta teden 
že preložen. V Odesi pa sta se v 
prvem polfinalnem kolu srečala 
Korčnoj in Petrosjan.

igrišče na odprtem na Kontoveiu 
spolzko zaradi dežja.

MLADINCI
Polet — Arte B 133:49 (70:22)

POLET: A. Sosič 18, Daneu 11, 
Jugovič 6, Guštin 44, Kraus 22, 
E. Sosič 24, škerlavaj 8.

RADICI ARTE B GORICA: Ve
ronese, Vidoz 4, Klaniscek 4, Mar
coni 9, Mazzacco 6, Travagnin 14, 
Cardinale 6, Urli 4, Stasi.

Sodnika: Fortunati in Romano iz 
Vidma.

Prosti meti: Polet 7:14.
Poletovi mladinci so se z rekord

no zmago poslovili od letošnjega 
prvenstva. Naši košarkarji so po
vsem nadigrali mlade nasprotni
ke. ki so bili najprej agresivni, 
nato pa proti conski obrambi brez 
moči. Poletovci so se dobesedno 
razigrab. Guštin je dosegel kar 44 
točk, sicer pa so vsi openski fant
je igrali sproščeno in samozavest
no. Ker je bilo igrišče na odpr
tem na Opčinah neuporabno zara
di dežja, je bila tekma v telovad
nici v Ul. Caravaggio.

b. 1.

KOLESARSTVO
NA DIRKI V MORTELIANU

Tudi Petelin 
in Kralj na startu

Kolesarja lenjerskega kluba Adria 
Petelin in Kralj bosta jutri nasto
pila na 105 km dolgi krožni dirki 
po Morteglianu pri Vidmu. Start dir
ke bo ob 15. uri. Tekmovanje je 
rezervirano le amaterjem tretje ka
tegorije, prisotnih pa bi moralo bi
ti preko sto kolesarjev, saj ne bo 
zanje na sporedu nobene druge 
dirke v deželi.

PRVENSTVO 1. MOŠKE DIVIZIJE

Domovci ijjrajo 
danes v Čedadu

Čeprav ima prvenstvo sedaj pre
mor, je bila ta prosta sobota iz
koriščena, da se anticipira tekmo 
13. kola 1. moške divizije ASFJR 
— Dom, ki bi morala bitj odigra
na 25. aprila.

Današnja naloga Doma gotovo ni 
lahka, čeprav je ASFJR predzad
nja na skupni lestvici in ima 
samo štiri točke, šest manj kot 
Drm. Domovci so v prv’ 'okmi z 
ASFJR zgubili s 3:1. ASFJR mora 
drevi nà vsak način zmagati, če 
hoče še upati na rešitev. Zato bo
do igralci iz Čedada dali vse od 
sebe, 'tSko da bodo trd oreh za 
naše fante.
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TONE
SVETINA

Čop je z zanimanjem poslušal in pohvala mu je kar 
godila.

«Prav imaš, Sloki!»
Odvil je termovko in nalil Slokemu kozarec vročega 

čaja. Sloki se je zahvalil, sprejel čaj kot znak dobre volje 
in ga popil na dušek. Odvezal je nahrbtnik in se tudi sam 
lotil salame, kruha In sira.

«Kaj pa pravzaprav tebe vleče pozimi v gore, Čop? 
Večkrat sem te že videl samega. Kje so tvoji prijatelji iz 
poletnih dni?»

Joža ga je začuden pogledal. Vajen je bil, da Sloki vrta 
v človeka, toda sedaj mu ni bilo do tega, da bi odgovoril 
na dolgo in široko. «Saj vidiš, poglej!» Stegnil je predenj 
močne roke. V dlaneh je mlel kos kruha, na snežena tla so 
padale drobtine.

«Ne razumem, kaj misliš s tem», je dejal Sloki nejevoljen, 
misleč, da se iz njega norčuje in se hoče izogniti odgovoru.

«Ti marsičesa ne razumeš. Sloki, kar je prav lahko 
razumljivo. Ptice hodim krmit. Ne vidiš, kako naju obletavajo? 
Če ne bi bilo tebe, bi sedaj še vedno sedele okoli mene. Ali 
si moreš zamisliti kaj lepšega?»

Sloki se je za hip zazrl v jato kavk, ki so igrivo, kot

listje v vetru spletale okoli njiju in čivkale. Zasmejal se je.
«čudno, da nisi rekel, da bi ti že jedle iz roke...»
Nizko nad gorami je v rahli meglici viselo drobno in 

mrzlo sonce, svet pa je bil spokojen, kakor ob stvarjenju. 
Kamor jima je seglo oko, so se blesteli snežni vrhovi kot 
zaledenelo valovje.

Sloki je odprl žep vetrovke in vzel ven beležko. Z 
nalivnim peresom je poleg datuma, s katerim je označil 
vzpon, zapisal: «Srečal Joža Čop. čop hodi v zimske gore zato, 
da krmi lačne ptice...»

«Veš, čop, težko te razumem. Takrat, ko sta me s Stanetom 
rešila, si na Kredarici vrgel mednje kamen, da ne bi 
pojedle čmrlja. Zdaj pa jih krmiš. Zakaj?»

«Ja, zakaj... Zato, ker so lačne! Aid ni to dobro delo?»
Sloki se je zakrohotal:
«Postajaš mi sumljiv! Pa ne, da, pripadaš kakšni Marijini 

druščini in delaš na listek križce, koliko dobrih del opraviš 
na dan?!»

«Nikar ne trapaj, Sloki. Si ti mar brez srca? Si lahko 
napolniš trebuh, zraven pa gledaš lačne ptice? Kar zapiši 
v svojo beležnico: Kmalu mu bodo kavke jedle iz roke, kot 
mu jedo doma iz roke sinice... Pa še to zapiši, Sloki : 
Čop ima doma psa, s katerim se pogovarja. Pes razume vse, 
samo ne zna govoriti.»

«Je to tisti lovski pes, ki si ga imel pred letom na 
Triglavu in je prišel sam na vrh s Kredarice in nazaj?»

«Da, to je tisti,» je resno potrdil čop. «Če bo koga 
zanimalo, pa še to dodaj, da je ta pes psica, ki ji je ime 
Lea. Nos ima pa tak, da mu ga ni enakega! Jeseni sem ji 
pol metra globoko v zemljo zakopal svojo pipo, tisto iz 
slonovih solza, na kateri je bila narisana lisica. Pa jo je 
Lea takoj odkopala... Ha, vsi lovci se pulijo zanjo, pa je 
nikomur ne dam!»

Sloki je pokizal svoje bele zobe in zaprl beležnico. «Ej, 
Čop, pri tebi odkrijem vedno kaj takega, kar me preseneti. 
Ti ne preziraš ljudi, ne sovražiš stroja, h kateremu so te 
priklenili, ne sovražiš tistih, ki ti poveljujejo...»

«Čemu bi sovražil stroj,» ga je prekinil Joža. «Nekje 
moraš biti privezan, če hočeš biti svoboden. Če nisi nikjer 
privezan, svobode niti ceniti ne znaš... In zakaj bi sovražil 
tiste, ki nam komandirajo, Sloki? Saj se sami med seboj 
dovolj sovražijo! Naj se požirajo ali požro! Mene se to ne 
tiče! Tudi jaz se čudim tebi. Sloki! študiran si. Kako to, 
da nisi med koritarji?»

«Ne sodim mednje. Čop. Ne zato, ker bi se jih bal, da 
me bodo obunkali in porinili stran od korita. Dovolj sem 
moža, da bi se uprl... Toda dolgočasijo me. Mnogo bolj 
kakor tebe, ker jih tudi bolje poznam...»

Preden sta vstala, da bi šla naprej proti vrhu gore, je 
Čop dejal Slokemu, ki je že hotel zapreti nahrbtnik:

«Ali ne boš nadrobil pticam kruha?»
«Seveda jim ga barn...»
«Pa olupke od jabolka jim razreži na kosce!»
«Tudi to se bo zgodilo, če želiš.»
Z lopatastimi rokami je namlel drobtin iz celega kosa 

kruha in razrezal jabolko. Ne zavoljo tega, ker bi se mu 
smilile lačne ptice. Zato, ker bi se čopu rad prikupil, še 
vedno je računal nanj, da bosta potegnila skupaj kakšno 
prvenstveno smer. In res ga je spravil v dobro voljo.

«Poglej no, saj si res boljši, kot sem si mislil in kot si 
mislijo drugi,» je menil čop in zakoračil z derezami v strme 
poledenele plošče, ki so držale na greben.

Samo dober raztežaj sta se umaknila, ko se je lačna 
ptičja jata spustila na njuno počivališče in poskakovaje ter 
čivkaje pričela pojedino.

«No, Sloki, ali ni to lepo?» se je Joža z radostnimi

očmi čudil vreščečim pticam, ki so se ravsale za drobtine.
«Prav imaš. Čop. Samoto je laže prenašati kot glad.»
Nekaj časa sta opazovala ptiče, potem pa sta se vzpela 

na greben. Tu so visele nad prepade orjaške opasti. Previdno 
sta se ogibala tem zankam in se vzpela na vrh.

Sestopala sta po vzhodnem grebenu. Ker je bilo precej 
nevarno, sta se navezala. Molčala sta in vpijala vase divjo 
samotnost velikanskega kraterja, v katerega se je podirala 
množica zaledenelih sten.

Joža je mislil na mater. Zadnje dni je zbolela. Slabo se 
je počutila in je legla. Skuhal ji je čaja in ji postregel 
Povabila ga je, naj sede k njej na posteljo in ji pripoveduje 
kako je v gorah. Ustregel ji je. Od otroških let je bil 
navajen, da se je izpovedoval le njej; ničesar ji ni zamolčal.

Nenadoma mu je mati segla v besedo:
«Joža, morda je bilo narobe, da si se skregal s Korošico. 

Občutek imam, da bi bila zate dobra žena. če bom umrla 
boš sam.»

Stisnilo ga je pri srcu. še nikoli ni omenila in tudi sam 
ni nikoli pomislil na to, da bo mati nekoč umrla in da bo 
potem resnično sam. Njegovi gorski prijatelji so prihajali 
in odhajali, v mislih so jim bile predvsem skale. Kaj pa se 

, v njem resnično dogaja, je zanimalo samo njo in morda ša 
Slokega, ki je rad drezal vanj. Prosil jo je, naj ne govori o 
tem. Rekel ji je, da je bolj zdrava kot on. čudno se mu 
je nasmehnila in dejala:

«človek se preživi. Leta so tu. Kdor dolgo boluje tudi 
dolgo živi... Tisti, ki ni nikoli bolan, pa hitro umre ko 
pride čas...»

Poklical je sestro, da bi negovala mamo. Sam pa je 
odšel v gore, da bi se odkrižal skrbi, ki so prišle vanj z 
materino boleznijo.

(N-.<uu]evanU sledi)
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OB 58. OBLETNICI VSTAJE PROTI ANGLEŽEM

En vojak in dva policista 
žrtve gverile v Severni Irski

i.ksplozije v Armcghu ■ Povračilni ukrepi protestantskih 
skrajnežev: pet katoličanov za vojaka ali policista

LONDON, 12. — En angleški vo
jak in dva člana pomožne policije 
— Ulster defence regiment — so 
izgubili sinoči in v današnjih ju
tranjih urah življenje v Ulstru. V 
tistih urah so manjša središča v 
okolici Belfasta doživljala razbur
ljivo noč. Sem pa tja je bilo slišati 
močne eksplozije, ki so povzročile 
veliko gmotno škodo, čeprav brez 
človeških žrtev.

Tako se je začelo razdobje, ki ga 
je angleški minister za Severno Ir
sko Merlyn Rees, ko je govoril 
pred angleškim spodnjim domom, 
označil kot «razdobje hude napeto
sti ter zaostritve nasilnih dejanj».

Pri vsem tem se je treba spom
niti na to, kar se je zgodilo v Irski 
pred 58 leti. Bilo je prav ob veliko
nočnih praznikih leta 1916, ko je 
prišlo v Dublinu do upora proti 
Angležem. Severnoirski katoličani 
se spominjajo vsako leto te oblet
nice. Južna Irska je medtem po
stala neodvisna, toda Ulster je ostal

žrtev. Manjka samo še pet enot, da ameriška avtomatska postaja ma-

SESTKRAT NA KRIŽU
Neki Filipinec, 32-letni Jm- 

nito Piring, se je dal včeraj že 
šesto leto zaporedoma križati. 
Mladi mož je kot Kristus pre
hodil ulice rodnega San Pedra 
s trnjevo krono na glavi in s 
težkim križem na plečih. Po 
desetih sekundah je Piring pro
sil prisotne, naj ga snamejo s 
križa, ker da so bolečine pre
velike. V pogovoru s časnikarji 
je pozneje priznal, da je letos 
več trpel kot druga leta in da 
je bila tudi krvavitev večja, 
poudaril pa je, da se bo dal 
križati tudi v prihodnjih letih, 
dokler bo njegovo telo preneslo 
trpljenje.

AMIN «RALLYMAN»
Vojaški glasnik v Rampali je 

sporočil, da bo predsednik Idi 
Amin tekmoval na prihodnjem 
ugandskem safariju, rallyju, ki 
ga letos prirejajo prvič. Za 
druga si je Amin izbral tan
kovskega pilota, pripadnika pe
te oklopne brigade. Ni še zna
no s kakšnim vozilom bo tek
moval viharni predsednik, a iz
bira sotekmovalca nam daje 
misliti...

IZBIRČNOST
Ljudje so izbirčni, sloni očit

no tudi. Šalim, 22-letni slon iz 
berlinskega živalskega vrta se 
ni zmenil za 20-letno samico 
Mondalo. Zato mu je uprava 
priskrbela 18 - letno lepotico 
(vedno s slonovega vidika) 
Jambo v upanju, da bo kaj 
naraščaja.

še vedno pod angleško oblastjo. Se
vernoirski katoličani pa so nada
ljevali svoj boj za priključitev k 
republiki ÉIRE.

Skupina «provisionals» organizaci
je IRA (Irish republican army) je 
v prejšnjih dneh napovedala osem
dnevno premirje, toda pod pogojem, 
da ne bi angleški vojaki izvajali 
svojih vojaških akcij v katoliških 
četrtih in področjih. Angleške ob
lasti pa so na drugi strani odgovo
rile, da morajo irski gverilci pre
nehati vsakršno aktivnost, če želijo, 
da bi letošnji velikonočni prazniki 
potekli v miru. Zdi se, da bo kaj 
takega skoraj nemogoče in med dru
gim tudi zaradi sinočnjih dogodkov.

K temu moramo še dodati grožnjo 
protestantske polvojaške organiza
cije UVF (Ulstrski bojevniki za 
svobodo), da bo začela izvajati 
povračilne akcije proti katoličanom. 
Za vsako eksplozijo, za vsakega 
angleškega vojaka, oziroma policij
skega pripadnika, nameravajo pro
testantski skrajneži pobiti pet kato
ličanov, in sicer ne glede na spol, 
ali starost.

Pozno sinoči je bil v neki vasi 
v bližini kraja Fermanagh ubit an
gleški vojak, ki je skušal onespo
sobiti bombo, ki je bila nameščena 
v notranjosti nekega avtomobila. 
Eksplozija je razmesarila mladega 
vojaka, ki je v tistem trenutku pa
truljiral s svojimi tovariši ceste v 
bližini te vasi. Vojak je bil ubit pri 
priči, neki drugi pa je bil hudo 
ranjen ter so ga prepeljali v bolniš
nico, kjer je njegovo življenje še 
vedno v nevarnosti. Nekaj ur pozne
je je prišlo v vasici, ki je blizu 
Fermanagha. do druge eksplozije. 
To pot sta bili žrtvi atentata dva 
člana ulstrske pomožne policije 
(Ulster defence regiment). Tudi ta 
dva sta skupaj z drugimi tovariši 
patruljirala bližnje ceste. Prejela 
sta brezimno sporočilo, da je v bli
žini neke hiše nameščen eksplozivni 
naboj v avtomobilu. Ko so odpirali 
vozilo, je naboj eksplodiral. Oba 
policista sta bila mrtva pri priči, 
trije drugi njuni tovariši pa so 
bili lažje ranjeni.

Skoraj istočasno je prišlo v Ar- 
maghu do eksplozije petih bomb, ki 
so porušile nekaj trgovin v središču 
mesta. Mestece Armagh je bilo že 
hudo poškodovano zaradi nedavnih 
atentatov. Ker je do ponovnega a- 
tentata prišlo v poznih sinočnjih 
urah, na srečo ni bilo človeških 
žrtev. Policija in angleška vojska 
sta takoj preiskali celotno področje, 
pregledali hiše. zaslišali desetine 
in desetine ljudi, toda brez vsa
kršnega uspeha.

Do danes so od leta 1969 našteli 
v Severni Irski že 995 človeških

bo prišlo do tisoče žrtve. To se 
bo lahko zgodilo prav ob sedanjih 
velikonočnih praznikih upoštevajoč 
naklepe gverilcev IRA, priprav
ljenost angleške vojske ter povra
čilne ukrepe protestantskih skrajne
žev. Če bi se zgodilo, da bo pod 
streli gverilcev IRA padel še en 
angleški vojak, oziroma policist, ali 
pa protestantski civilist, lahko pri
čakujemo, da bo UVF začela iz
vajati povračilne ukrepe.

V letih od 1969 do danes je bilo 
ranjenih v Ulstru več kot 10 ti
soč ljudi, škoda, ki jo je povzročila 
gverila pa dosega približno 10 mi
lijonov funtov šterlingov.

Pred durmi vstop CGIl 
v zahodnoevropske 
sindikate

BRUSELJ, 12. — Vstop italijanske 
sindikalne organizacije CGIL v Ev
ropsko konfederacijo sindikatov je 
pred durmi. Predstavniki največje 
italijanske sindikalne organizacije 
so se že trikrat pogovarjali z vodi
telji zahodnoevropske sindikalne or
ganizacije. Na zadnjem sestanku, ki 
je bil v belgijski prestolnici, so bili 
navzoči Lama, Bonaccini, Boni, Di
dò in Umberto Scalia. Na srečanju 
s člani izvršnega odbora Evropske 
konfederacije sindikatov so razprav
ljali o zadnjih vprašanjih, ki so še 
ovirala vstop CGIL v zahodnoevrop
sko skupnost sindikatov.

V krogih CGIL menijo, da praktič
no ne obstaja več nobena ovira za 
vključitev v to zahodnoevropsko sin
dikalno organizacijo, ki šteje v svo
jih vrstah več kot 30 milijonov de
lavcev.

Prav to dejstvo je verjetno napo
tilo CGIL, da je sprejela sklep, da 
se vključi vanjo. Upoštevati je tre
ba med drugim dejstvo, da Italija 
pripada kapitalističnemu svetu, kjer 
se vprašanja delavskega razreda po
stavljajo na drugačen način kot v 
socialističnih državah, ali pa v drža
vah «tretjega sveta». 25. januarja 
letos je CGIL na kongresu Svetovne 
sindikalne federacije (ta organiza
cija združuje sindikate socialističnih 
in drugih dežel) v Varni zahtevala, 
naj se njeno članstvo spremeni v 
smislu, da bi imela v njej samo 
posvetovalni glas. Ta je bil eden 
od predpogojev za sprejem v zahod
no sindikalno centralo.

Nixon prisiljen poravnati 
dolg s kalifornijskim 
davčnim uradom

WASHINGTON, 12. — Ameriški
predsednik Nixon bo moral poravna
ti — in je že sporočil, da bo to sto
ril — dolg 4.302 dolarjev, Id ga ima 
s kalifornijskim davčnim uradom. 
Odkar se je kot predsednik preselil 
v Washingtcn, ni Nixon več plačeval 
kalifornijskemu davčnemu uradu dav
kov. Ker pa občasno stanuje v svo
ji vili v San Clementeju so ga ka
lifornijski davčni funkcionarji zašili.

Merkurjevo jedro iz železa 
in niklja kot zemeljsko?

riner 10, naj bi kazale, da je je
dro prvega notranjega planeta zelo 
podobno zemeljskemu. Tako meni 
Brdce C. Murray, vodja skupine 
znanstvenikov, ki preučujejo mari- 
nerjeve fotografije.

Med razpravo v društvu geofizi
kov je dr. Murray med drugim iz
javil: «Merkurjeva površina je po
dobna Lunini, v notranjosti pa je 
planet po strukturi podoben naši 
Zemlji. Prav zaradi tega je Mer
kur edinstven planet našega sonč
nega sistema.»

Znanstveniki menijo, da vulkan
ska lava, ki prekriva Merkur do
kazuje, da so kamenine na planetu 
sestavljene predvsem iz silicijevih 
spojin. Če je to res pomeni, da je 
med ohlajevanjem Merkur bil tudi 
v tekočem stanju, med katerim so 
se težji elementi potopili proti je
dru, lažji silikati pa so priplava
li na površje.

Trajekt «Monica Russotti» se je prevrnil v Genovskem zalivu. Nezgoda ni terjala človeških žrtev. Slika prika
zuje ladjo po vdoru vode v njen trup

NAPETOST V JUŽNEM VIETNAMU

Osvobodilna vojska
zavzela Tong le Chan
Sch le s singer optimist ■ Saigonske oblasti kratijo 
ugodnosti predstavnikov revolucionarne vlade

PARIZ, 12. — Danes je prišlo do 
ponovne prekinitve sej medjužno- 
vietnamske konference v kraju Cel
le - Saint Cloud pri Parizu, kjer 
se že leto dni sestajajo predstavni
ki južnovietnamske začasne revo
lucionarne vlade in saigonskega re
žima. Do prekinitve pogajanj je 
prišlo zaradi saigonskega protesta 
proti zavzetju oporišča Tong le 
Chan s strani borcev osvobodilne 
fronte (Saigonci trdijo, da so pri 
tej akciji sodelovali tudi vojaki iz 
Severnega Vietnama).

Južnovietnamski predstavnik Ngu- 
yen Xuan Phong je skupaj s svo
jo delegacijo zapustil zasedanje po
tem ko je prebral izjavo, ki jo je 
pripravil že prej. Ko je zapuščal 
Celle - Saint - Cloud pa je izjavil, 
da kar se njega tiče, bo prihodnja 
seja južnovietnamske komisije lah
ko potekala normalno prihodnji te
den.

ZARADI SLABEGA VREMENA IN VISOKE CENE BENCINA

Velikonočni most v znamenju 
dokaj zmernega prometa
Večina turistov se je odločila 
di prometni nesreči pri Artegni

za vlak . Hu- 
in Fennoliju

RIM, 12. — Slabo vreme zadnjih 
dni je nekoliko zavrlo promet na 
vseh italijanskih cestah in avtoce
stah, čeprav se bliža prvi letošnji 
«most», v katerem bodo Italijani 
lahko prosto vozili z osebnimi avto
mobili. K mirovanju sili tudi visoka 
cena bencina in prav zato se je 
marsikdo raje odločil za vlak in je 
pustil avto doma.

Značilen moment prvega letošnje
ga mostu je sploh izredno število 
ljudi, ki se je odločilo za vlak kot 
prevozno sredstvo. Včeraj in danes 
so zlasti na severu dobesedno ju- 
rišali na železniške voze. V Milanu 
so včeraj zabeležili rekord v prodaji 
vozovnic: na osrednji postaji so jih 
prodali kar za 88 milijonov lir, šti
rinajst milijonov več kot lani. Vče
raj je z milanskih postaj odpeljalo 
39 posebnih vlakov, za danes pa jih 
je predvidenih 59.

Kljub izrednemu prometu pa ka
že, da železnice še kar zadovoljivo 
opravljajo svojo nalogo. Vlaki vo
zijo pretežno v smeri sever - jug 
in so nabito polni zdomcev, ki se 
vračajo domov za kratke počitnice.

Tudi avtomobilski promet se od
vija predvsem po teh smernicah 
in po avtocestah, ki peljejo iz ve
likih mest v letoviščarske kraje. 
Promet je bil ves dan zelo inten
ziven, a še zdaleč ne tako kot v 
prejšnjih letih, ko so bile ceste in 
avtoceste nasičene preko meje svo
je zmogljivost. Šele proti večeru je 
prišlo na nekaterih cestah do zasto
jev. Tako je pri vstopni postaji A- 
grate (Milan) za avtocesto «sere
nissima» čakala štiri kilometre dol
ga avtomobilska kača, drugod pa 
so bile vrste znatno krajše: od sto 
do dvesto metrov.

Najbolj intenziven pa je bil ver
jetno promet na brenerski avtoce
sti, ki so jo včeraj izročili svoje
mu namenu. Na tej prometni žili 
so zabeležili prehod do 1.600 vozil

WASHINGTON, 12. — Izredne
Merkurjeve slike, ki jih je posnela
..............................................................................................m.......... ...............................................................................................................................imi.......... ....................................................................................................................................................... iiiiu

na uro, skoraj vseh namenjenih 
proti jugu. Gre po večini za nem
ške in avstrijske turiste, ki so pri
šli na kratek oddih v Italijo v 
upanju, da se bodo lahko pekli na 
toplem spomladanskem soncu. Uso
da jim ni bila mila, saj meteorolo
gi predvidevajo tudi za prihodnje 
dni zelo nestalno in čemerno vreme.

Spričo dokaj urejenega prometa 
niso zabeležili veliko prometnih ne
sreč. Do nekaj verižnih trčeni je 
prišlo na avtocestah, vendar brez 
huiših posledic.

Edini dve hujši nesreči, ki sta
terjali pet človeških življenj, sta 
se pripetili v severni Italiji, botro
vala pa jim je po vsej verjetnosti 
utrujenost voznikov, ne pa intenziven 
promet. Na pontebanski cesti sta
pri Artegn' umrla mlada furlanska 
zakonca, ki sta za veliko noč prišla 
iz Švice ra počitnice v domovino. 
Zakonca, Eraldo in Dolores Cossutti- 
ni. sta v eni noči prevozila pot o 
Zliricha do Vidma. Malo pred ci
ljem je Dolores, ki je komaj zame
njala moža za volanom, izgubila
oblast nad vozilom, ki se je pre
vrnilo v obcestni jarek. Eraldo Cos- 
suttini je bi! zaradi silovitega udarca 
pri priči mrtev, njegova žena pa je 
izdihnila nekaj ur pozneje v videm
ski bolnišnici.

Prav tako voznikovi utrujenosti gre 
pripisati nesrečo na državni cesti 
16 pri vasi Fermoli. Tudi v tem
primeru gre za družino zdomcev, 
ki se je iz Švice vračala na počitni
ce v Itrlijo Zdomci. 34-letni Lino 
Girelli, njegova 28-letna žena An- 
nama ia in njuna 8-letna hčerka Elia
ca. so bili namenjeni s svojo «sim- 
co» v Porli. Girelli je pri Fermolijo 
nepričakovano zavozil na levo in silo
vito trčil v tovornjak, ki ga je vozil 
46-letni Umberto Supino, šofer to
vornjaka in agenti prometne polici
je so skušali priskočiti na pomoč ne
srečnežem a zaman: bili so že rprtv-

Ameriški kozmonavti v Moskvi
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VČERAJ PONOČI V GENOVSKEM PRISTANIŠČU

Brodolom 8.000-tonskega trajekta 
zaradi prekomernega tovora

V nesreči 40 ranjenih - Na ladji je bilo 78 tovornjakov s prikolico, peljala pa bi jih lahko le 36

Ameriški vesoljci so obiskali vesoljsko središče v Moskvi v okviru pobud za skupua raziskovanja vesoha Kot 
je znano, so bili sprejeti že pred èa som sklepi za združena sovjetska in ameriška raziskovanja. Na sliki: a- 
meriški kozmonavti s svojimi sovjetskimi kolegi in družicami pred Gagarinovim spomenikom. Med navzočimi 

so opazni šatalov, Kervin, S. Veits, Beregovoj in Bikovski

GENOVA, 12. — «Monica Russot
ti», skoraj 8.000-tonski trajekt last 
mesinske brodarske družbe «Soat- 
me», se je potopila danes ponoči 
v genovskem pristanišču. V nesreči 
je bilo ranjenih 40 ljudi, od katerih 
se bo moral en sam zdraviti mesec 
dni v bolnišnici zaradi raznih zlo
mov, ostale pa so zdravniki po 
pregledu obvezali in odslovili. Vzrok 
nesreče je po vsej verjetnosti pre
obremenjenost ladje, na kateri je 
bilo nad 70 tovornjakov s prikolico.

Ladja je odplula iz genovskega 
pristanišča ob 1,30 namenjena v 
Mesino. Le nekaj sto metrov od 
pomola Andrea Doria pa se je 
začel trajekt nagibati na levi bok, 
dokler ni levega roba palube pre
krila voda. Okrog 15 ljudi se je 
prestrašeno pognalo v vodo in pri
plavalo do obale, nekaj ootnikoc 
in mornarjev pa je padlo v vodo, 
ker so izgubili ravnotežje. Ostale 
so rešili mornarji dveh vlačilcev 
genovskega pristanišča, ki so nemu
doma prihiteli na pomoč brodo 
lomcem. Reševanje potnikov in 
mornarjev je bilo težavno zaradi 
teme. Iz previdnosti je luško po
veljstvo ustavilo promet v pristani
šču.

Medtem ko je bila še v teku 
reševalna akcija, se je ladja vse 
bolj nagibala na levi bok. Ni je 
bilo mogoče več upravljati in zato 
ni bilo mogoče preprečiti počasnega 
drsenja proti kopnemu. Trajekt je 
trčil v šolsko ladjo «Alabarda», 
ki je bila zasidrana v pristanišču 
in nato na pol potopljen nasedel 
na srnino.

Ko se je ladja začela nagibati, 
so bili šoferji tovornjakov in pot
niki že vsi v svojih kabinah. «Pre
budilo naju je kričanje drugih pot
nikov — sta opisala časnikarjem 
dramatične trenutke švicarska za
konca Bruno in Francoise Dopler — 
zato sva se hitro obleka in stekla 
na palubo. V tem sva slišala kri
čanje iz neke kabine: bila sta otro
ka, katerima je prevrnjena postelja 
onemogočala beg. Pomagala sva 
jima iz zagate in skupaj smo stekli 
na krov.»

Brodolomcem so prvi priskočili 
na pomoč mornarji ameriškega 
rušilca «Columbus», ki je bil zasi
dran nedaleč od kraja nesreče. 
Mornarji so takoj prihiteli na pomoč 
z dvema rešilnima čolnoma, štirje 
vojaški zdravniki pa so na pomolu 
razkuževali in obvezovali brodo
lomcem rane. Takoj nato so po
segli gasilci, mornarji luškega po
veljstva, orožniki in policija. Ga
silci so le s težavo rešili iz vode 
nekaj ljudi, ki so v strahu sko
čili v morje, čeprav niso znali 
plavati.

Ko je odplula, je biia «Monica 
Russotti. natovorjena z 78 tovor
njaki s prikolico, ki so nosili raz
novrsten tovor. Vsa težka vozila, 
ki so bila kot vse kaže tudi slabo 
privezana, so zaradi brodoloma 
hudo poškodovana. Po mnenju o- 
rožnikov in policije je vzrok nesreče 
prekomerna obremenuev trajekta. 
«Ladje je bila prenatovorjena — je 
poudaril tudi šofer Lucio Adamo — 
že šest let se vozim s trajekti, a 
nikoli nisem doživel kaj takega. 
Nesreče je krivo osebje zadolženo 
za natovarjanje, ki je dovolilo pre
komerno obremenitev, da bi zaslu
žilo nekaj več.»

Istega mnenja je tudi šofer Sergio 
Russo: «Deseletni zaslužek je spla
val po vodi: toliko je bil vreden 
moj tovornjak. In to po krivdi o- 
sebja zadolženega za natovarjanje: 
menim, da je za tak trajekt že 
40 tovornjakov prekomerna obre
menitev.»

«Obtožbe — ie zavrnil predstavnik 
družbe lastnice trajekta — so neo- 
snovane in so sad strahu. Ladja je 
bila pravilno natovorjena. Ne poz
namo še vzroka brodoloma. O tem

bo poročal kapitan Onofrio La 
Fauci, ko bo opravil vse potrebne 
preglede.»

Trajekt so dogradili oktobra lani 
v ladjedelnici «Cassare» v, Mesini. 
Ladja, ki je dolga Ì35 metrov in 
široka 19, ima nosilnost 7.850 ton 
in je opremljena z dvema dizel 
motorjema z močjo 5.200 konjskih 
sil vsak. Poleg 37 mož posadke, 
lahko pelje 217 potnikov in tovor 
1.097 ton, kar je enakovredno 36 
tovornjakom s prikolico in sto av
tomobilom.

Namestnik genovskega državnega 
pravdnika dr. MarvuUi je že začel 
s preiskavo, da bi ugotovil morebit
ne odgovornosti.

Upor vojakov 
v etiopskem mestu Gigiga

ADIS ABEBA, 12. - Po vesteh iz 
etiopske prestolnice kaže, da so se 
v mestu Gigiga na meji s Somalijo 
uprli vojaki, ki so aretirali svoje 
častnike. Uporniki, ki pripadajo tre
tji oklepni brigadi, naj bi aretirali 
tudi vrsto trgovcev, katere so obto
žili navijanja cen in prikrivanja ži
veža. Uporniki naj bi zahtevali od 
pristojnih oblasti stroge in korenite 
ukrepe proti špekulantom.

900 mrtvih obračun 
poplav v Braziliji

RIO DE JANEIRO, 12. — Pred
sednik brazilske parlamentarne ko
misije za razvoj južnih brazilskih 
področij Adhemar Guisi je v pogo
voru s časnikarjem saopaulskega 
«Estado De Sao Paulo» izjavil, da 
je nad 900 ljudi izgubilo življenje 
v poplavah, ki so konec marca pu
stošile na jugu Brazilije. Obračun 
žrtev v znatni meri presega urad
ne podatke, po katerih naj bi bilo 
samo 156 žrtev.

Poslanec je tudi poudaril, da je 
vreme samo v državi Santa Ca
tarina (najbolj prizadeti državi) po
vzročilo nad 300 milijonov dolarjev 
škode. Po uradnih podatkih pa naj 
bi na vsem prizadetem področju 
škoda ne presegala 3 milijonov do
larjev.

Skušal je umoriti ženo 
in otroka ter si je nato 
vzel življenje

GENOVA, 12. — Družinska trage
dija zaradi nenadne blaznosti v La- 
vagni: 48-letni tesar Antonio Avan
ti je davi ob svitu skušal ubiti že
no in otroka, nato pa si je vzel 
življenje. V družini Avantijevih, ki so 
se pred nedavnim preselili v Lava
gne z rodne Sardinije, so bili pre
piri že dalj časa na dnevnem re
du. Vzrok prepirov je bila 18-letna 
hčerka, ki se mora že nekaj časa 
zdraviti v Rimu zaradi hemofilije. 
Hčerkina bolezen je tako potrla te
sarja, da je imel pred kratkim živ
čen zlem.

Davi je Avanti po ponovnem prepi
ru z ženo vzel kuhinjski nož in na
padel 41-letno soprogo Angelo Guerri- 
ni. Ko se je ženska onesvestila, je 
blaznež stopil v sobo otrok, kjer 
sta spala mala Ivana in 14-letni En
rico. Kričanje prestrašenih otrok 
je priklicalo sostanovalce. Avanti je 
zbežal v kuhinjo, kjer si je z enim 
samim zamahom zasadil nož v srce 
in si vzel življenje. Njegova zena, 
ki je bila lažje ranjena po obra
zu. bo okrevala v 15 dneh, otroko
ma pa so zdravniki le razkužili ne
kaj prask in ju odslovili.

MOSKVA, 12. — Sovjetska ti
skovna agencija TASS je sporočila, 
da so sovjetski znanstveniki izstre
lili umetni satelit kozmos 640.

Sedanje stanje v Južnem Vietna
mu prav gotovo ni normalno. Več
krat je obstajala in tudi še obsta
ja možnost večjih spopadov med 
osvobodilnimi silami in saigonskimi 
oblastmi. Vendar pa vse kaže, da 
je nevarnost poslabšanja položaja 
v tem trenutku skoraj nična. V tem 
smislu se je izrazil tudi ameriški 
obrambni minister Schlessinger, ki 
je menil, da vsaj pol leta ni pri
čakovati pomembnejših «napadov» 
južnovietnamskih osvobodilnih sil 
ter hanojskih vojaških oddelkov na 
postojanke saigonske vlade.

Vse te vesti, ki v določeni meri 
vplivajo na pomiritev, pa ne prepre
čujejo nenehnih trenj in spopadov 
med južnovietnamskimi osvobodilni
mi silami saigonskimi vojaškimi 
oddelki.

Eden od takih primerov je zav
zetje oporišča Tong le Chan s 
strani osvobodilnih sil. To oporišče 
je nekakšna predstraža pomembnej
šega oporišča An Loc, ki leži ka
kih 80 km od Saigona. Gre za pod
ročje, ki so ga osvobodilne sile 
zavzele že spomladi predlani. Od te
daj je An Loc praktično odrezan od 
glavnega mesta Južnega Vietnama. 
Zavzetje Tong le Ghana spravlja 
dokončno v nevarnost tudi glavno 
oporišče.

Sporočajo, da so se preživeli vo- 
jasi saigonskega režima (okoli 400 
vojakov) umaknili iz zavzetega opo
rišča ter se skušajo prebiti do 
An Loca.

Saigonske oblasti so sprejele ne
katere povračilne ukrepe na škodo 
diplomatskih predstavništev zača
sne revolucionarne vlade. Med dru
gim so ukinile tedenske tiskovne 
konference predstavnikov začasne 
vlade. Nadalje so skrčile neke druge 
ugodnosti, ki so jih bili doslej de
ležni predstavniki južnovietnamske 
osvobodilne vojske, oziroma vlade, 
Saigonski režim je tudi ukinil te
denske letalske povezave z Loc 
Minhom, ki je dejansko glavno me
sto revolucionarnega Južnega Viet
nama.

Kako
Jugoslovan
porabi

(Nadaljevanje s 4. strani)
dolarji dohodka na leto. britanski 
državljan ima v poprečju na razpo
lago 3000 dolarjev dohodkov, Jugo
slovan pa še ni prišel na 1.300 do
larjev, kolikor so Francozi in Nem
ci imeli že pred desetimi leti.

Kako to, da so razmerja v stro
ških za hrano, obleko, stanovanje 
itd, kljub temu tako blizu? Zadeva 
je dokaj enostavna, če so dohod
ki, s katerimi razpolaga zahodni 
Nemec ali Anglež, dvakrat višji kot 
so dohodki poprečnega Jugoslovana, 
so tudi izdatki Jugoslovana soraz
merno nižji, kajti za enako kvadra
turo stanovanja bo na primer nem
ški državljan dal tudi petnajstkrat 
več kot plača jugoslovanski držav
ljan. Prav tako je Jugoslovan na 
boljšem pri električni energiji, pri 
nekaterih prehrambnih artiklih, pri 
raznih uslugah, skratka svoje niž
je dohodke kompenzira z nižjimi 
izdatki, včasih pa tudi s splošno 
nižjo ravnijo, vendar pa vedno v 
okvirih dohodkov dežele, ki se iz
redno naglo razvija z ustreznimi 
najpogosteje pozitivnimi, včasih pa 
tudi negativnimi posledicami.
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NA MILANSKI ŽELEZNIŠKI POSTAJI

Drzen rop v poštnem uradu: 
skoraj milijarda lir plena
Roparji, bili so v pelih, so vzeli s seboj policijskega agenta kot talca

MILAN, 12. — Izdatnega plena 
v vrednosti milijarde lir so se po
lastili roparji, ki so snoči malo po 
polnoči vlomili v poštni urad na 
milanski železniški postaji. Vsaj ta
ko trdijo agenti milanske kvestu
re, medtem ko so poštni funkcio
narji previdnejši. Plen je vreden 
veliko manj, trdijo. Vrednostni za
voji, banditi so se jih polastili 52, 
naj bi vsebovali dragulje, denar, 
tujo valuto in čeke. Vsak od zavo
jev je bil zavarovan za 200 tisoč 
lir, vrednost zavoja pa čestokrat 
zdaleč presega zavarovano vred
nost.

Banditi so se izkazali za odloč
ne in dobro obveščene. Vdrli so v 
urad in streljali v opomin prisot
nim. Na begu so vzeli s seboj kot 
talca policijskega agente, katerega 
so potem vrgli z drvečega avtomo
bila, ko so se čutili vame. Začelo 
se je nekaj minut po polnoči. Pet 
dramatičnih minut, v katerih so se 
banditi polastili izdatnega plena in 
zbežali. Banditi, bili so v petih, 
dva pajdaša pa ste jih čakala v 
avtih s prižgaoim motorjem, so z 
bliskovito akcijo presenetili agenta, 
ki sta stražila v kletnih prostorih

pred poštnim uradom. Medtem ko 
je eden ostal na straži, so ostali 
štirje vlomih v urad za vrednosti 
ne zavoje, ali točneje v teko imeno
vani «urad Chiasso», od koder raz
pošiljajo po Italiji poštne zavoje, 
ki prihajajo iz Švice. Čestokrat za
voji vsebujejo dragulte in druge 
dragocenosti, ki jih italijanski dra
guljarji naročajo v tujini.

«Roke kvišku in »'si k zidu,» je 
zakričal eden od roparjev. Kljub o- 
pozorilu se je eden od uradnikov 
premaknil. Banditi so ga udarili z 
brzostrelkinim kopitom po glavi, da 
se je onesvestil.

Finemu od uradnikov, 27-letnemu 
Renatu Coppoli, pa se je kljub vse
mu posrečilo oddaljiti se neopazno. 
V baru nasproti postaje « hotel kli
cati leteči oddelek, a oba telefona sta 
bila pokvarjena. Šele nekaj sto me 
trov od postaje je srečal policista 
in ju opozoril, kaj se dogaja.

Roparji so medtem v poštnem 
uradu spravili v "»'"to vrečo o- 
krog 50 dragocenih wojev Vse 
kaže, da so bili dobro obveščeni, 
kje iskati, saj niso pri izbiranju 
plena oklevali niti za tivrutev:. žto-

| licija je tudi ugotovila, da osebje 
' ni spoštovalo vseh varnostnih pred

pisov. Zato domnevajo, da so imeli 
zlikovci pajdaša tudi med uradniki.

Ko so se odpravili na ulico, so 
banditi vzeli s seboj nekaj talcev. 
Očitno so jih pajdaši opozorili na 
nevarnost. Komaj so prišli na pro
sto so začeli streljati. Agente, ki 
sta medtem pritekla s Coppolo na 
kraj ropa, sta odgovorila na stre
ljanje, a morala sta prenehati, da 
ne bi zadela talcev. Banditi so se 
hitro zrinili v avtomobila, BMW 
in alfetto, ter odbrzeli. Nekaj mi
nut pozneje so se vrata enega od
prla in roparji so pahnili na ce
sto talca.

Začel se je lov za njimi, a doslej 
brez uspeha. Avtomobila sta zgini
la, kot da bi se udrla v zemljo.

Težko je določiti vrednost ple
na. Na kvesturi so prepričani, da 
presega milijardo lir, poštni urad
niki minimizirajo. V zavojih so bi
li vsekakor dragulji, bankovci, ita
lijanski in tuji čeki. Če slednjih 
banditi ne morejo dvigniti, bodo 
pa ostali del plena razpečali z 
lahkoto.


